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روزنامه

عملیات  :طرح  گفت  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
فصل  برای  لازم  آمادگی های  به منظور  قم  شهرداری  زمستانی 
زمستان آغاز شد. امیر سامع صبح دیروز درآغاز طرح زمستانی 
شهرداری قم در گفتگو با خبرنگاران اظهارداشت: ۳۵۰ دستگاه 
تجهیزات موتوری و مکانیزه و ۳ هزار نفر نیروی شهرداری قم برای 
خدمت رسانی در فصل زمستان آمادگی دارند. وی ما با اشاره به 
اضافه شدن ۱۲ ماشین وتجهیز جدید موتوری به شهرداری قم 

برای طرح زمستان امسال گفت: برای خرید این تجهیزات ۱۲

فرماندارقم به افتتاح قریب الوقوع کارخانه تولید ذغال در استان 
اشاره کرد و گفت: دستگاه های این کارخانه در شهرک محمودآباد 
تولید شده و در مرحله آزمایش هستند.  مرتضی حیدری که دیروز 
در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان سخن می گفت 
با اشاره به اهمیت افق 20 ساله برای توسعه حوزه صنعت استان 
اذعان کرد: برنامه ریزی های امروز بر اساس توسعه این صنایع بر 
پایه صنوف مختلف است. وی افزود: به طور مثال در منطقه کهک 

قم و از دیرباز، تقاضاهای متعددی از تولیدکنندگان پوشاک وجود

معاون خدمات شهری شهرداری قم خبرداد

آمادگی ۳ هزار نیروی شهرداری 
برای زمستان 

فرماندارقم :

کارخانه تولید ذغال در قم 
افتتاح می شود
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شهردار قم :

بلوارحضرتخدیجه)س(بهطولهفتکیلومترافتتاحمیشود

دود آلایندگی فقط به چشم مردم می رود؛ 

نیروگاهی در قم که فصل سرما 
دودزاتر می شود

استاندار قم مطرح کرد

تحقق توسعه متوازن با 
گسترش نواحی صنعتی 
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 محسن تنابنده:»پایتخت۷« امسال ساخته نخواهد شد
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می رسد  که  سرما  فصل  به  قم  ترکیبی  سیکل  نیروگاه   
آلودگی بیشتری برای مردم این شهر به ویژه اهالی ساکن در 
شهرک های پردیسان و مهدیه را به همراه دارد.  نیروگاه سیکل 
ترکیبی قم به عنوان دومین نیروگاه سیکل ترکیبی کشور، 

شامل دو بخش توربین های گازی و بخاری)سیکل ترکیبی( 
با ظرفیت اسمی 71٤ مگاوات است. این نیروگاه اگرچه در 
افزایش بهره وری و تولید برق تأثیرگذار بوده اما به عنوان یکی 

از آلاینده های شهر قم محسوب می شود و مردم این شهر

باید ظرفیتهای بالقوه بخش ها به بالفعل تبدیل شود

جانشین رئیس ستاد بزرگداشت هفته پژوهش استان قم با اشاره به سرعت کند 
پژوهش ها دراستان قم گفت: این سرعت باید افزایش یابد هرچند هم اکنون همه 
مراکز در مسیر صحیح در حال حرکت هستند. حجت الاسلام والمسلمین دیرباز 
درگفتگویی قم هفته پژوهش را مورد توجه قرار داد وگفت: به منظور هم افزایی 
مراکز علمی، وزارت علوم، همه دانشگاه های دولتی را براساس ماموریت خود 
تقسیم بندی کرده است تا بتوانند باعث رشد و پیشرفت استان شوند. وی شعار 

امسال هفته پژوهش را )پژوهش و فناوری در خدمت جهش تولید( عنوان کرد

جانشین رئیس ستاد بزرگداشت هفته پژوهش استان قم عنوان کرد

روند کند پژوهش در مراکز دانشگاهی استان قم 
 

عضو هیات علمی جامعه المصطفی العالمیه گفت: در مسائل سیاسی، در برخورد 
با بازار تهمت و ناسزا و تندی  طبق دستورهای قرآن عمل کنیم و با تحمل نکردن 
افراد آنها را از قطار دین پیاده و حذف نکنیم.   حجت الاسلام ناصر رفیعی در دیدار 
مدیران بنیاد هدایت طی سخنانی با اشاره به برخی کارهایی که انجام آن توسط 
امامان جماعت ضروری است افرود: ارتباط دوستانه و مناسب با افراد مهم است 
اما لازم نیست از زی طلبگی بیرون بیاییم برخی فکر می کنند اگر لباس ورزشی 

بپوشیم بین جوان ها محبوب می شویم این مطلب بعضی جاها ترویج می شود

حجت الاسلام ناصر رفیعی:

افراد را از قطار دین پیاده و حذف نکنیم
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معاون حمل و نفل  وترافیک شهرداری قم:

۳۵۰ کیلومتر مسیر ویژه دوچرخه سواری 
احداث می شود

توصیه وزارت بهداشت:

دورهمیهایشبیلداراتعطیلکنید
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد: دورهمی های کوچک 
یلدا جان بزرگان فامیل را تهدید می کند. تدارک دورهمی شب یلدا تدارک 
مراسم فوت عزیزان است. بنابراین با توجه به خطر انتقال کرونا دورهمی های 

شب یلدا را تعطیل کنید. 
دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، 
با توجه به نزدیکی شب یلدا و به منظور آگاهی هموطنان از خطرات ابتلا به 

بیماری کرونا به دلیل دورهمی ها، پیام های بهداشتی را اعلام کرد.
وزارت بهداشت در ۲۲ پیام بهداشتی برای شب یلدا نوشت: امسال به امید 
عید دیدنی سال ۱۴۰۰ یلدا دور هم جمع نمی شویم. دورهمی شب یلدا 
دوراز همی سال ۱۴۰۰ است و کرونا سوغات دورهمی های شب یلداست. 
بلندترین شب سال را به خطرناک ترین شب سال تبدیل نکنیم. در شب یلدا به 
استقبال روزهای بلندتر سال می رویم و خوشی این روزها را با نرفتن به دورهمی 

خانوادگی دوچندان کنیم.
در این پیام آمده است:  شادی بلندتر شدن روزهای پس از شب یلدا را با 
دورهمی های کوچک از بین نبریم. امسال یلدا در خانه می مانیم و مراقب 
باشیم دورهمی شب یلدای امسال، آخرین دورهمی عزیزانمان نشود و شیرینی 

بلندترین شب سال را با دورهمی های کوچک تلخ نکنیم.
را به هم سوغاتی )هدیه(  یلدا کرونا  تاکید کرد: در شب  وزارت بهداشت 
ندهیم. اگر می خواهیم سال ۱۴۰۰ را به پدر و مادرمان تبریک بگوییم، پس 
شب یلدا دور هم جمع نمی شویم. می خواهیم پدر و مادرمان را سرسفره هفت 

سین سال ۱۴۰۰ ببینیم، پس شب یلدا دور هم جمع نمی شویم.
در این پیام بهداشتی آمده است:  دورهمی شب یلدا را تعطیل کنیم و قصه 
قدیمی شبهای یلدا را به سالهای بعد موکول کنیم. بزرگترین سهم در انتقال 
بیماری را دورهمی های کوچک خانوادگی داشته است پس شب یلدا در خانه 
می مانیم. یلدایی که طولانی ترین شب سال است را به بزرگترین اندوه سال 

تبدیل نکنیم.
وزارت بهداشت تاکید کرد: دورهمی های شب یلدا را به صورت مجازی برگزار 
می کنیم. یلدا و زیباییش با آیین سنتی و باستانی برای همه خاطره انگیز است. 
امسال با خاطره ای متفاوت و از راه دور در کنار هم هستیم. تهدید جان بزرگان 
فامیل با دورهمی های کوچک رخ می دهد و تدارک دورهمی شب یلدا تدارک 

مراسم فوت عزیزان است.
»پدر و مادر عزیز چون شما را دوست داریم شب یلدا دور هم جمع نمی 

شویم«.
وزارت بهداشت تاکید کرد:  حضور در اماکن سرپوشیده بدون تهویه هوا و به 
مدت طولانی، یکی از اصلی ترین راه های انتقال بیماری است. دورهمی شب 

یلدا را تعطیل کنیم. 
ناقلان بیماری اگر به مدت طولانی در یک محیط سربسته بدون تهویه 
باشند، حتی اگر از ماسک هم استفاده کنند بعد از گذشت چند ساعت 
ویروس را به افراد اطراف خود منتقل می کنند. دورهمی شب یلدا را تعطیل 

کنیم.
امسال ایرانیان شب یلدا را به خاطر شیوع ویروس کرونا و رعایت پروتکل های 

بهداشتی متفاوت از سال های گذشته برگزار خواهند کرد.
یکی از ویژگی های جشن باستانی شب یلدای باستانی، برپایی دورهمی 
های خانوادگی است اما توصیه های پزشکی بر این است که این جشن با پرهیز 

از حضور دستجمعی برگزار شود.
ایرج حریرچی معاون کل وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی چندی 
پیش گفت: نگران شدید شیوع و گسترش موج دیگر کرونا بعد از دورهمی شب 

یلدا به خصوص در مناطق سردسیر و شمالی کشور هستیم.
وی از مردم همه مناطق کشور خواست تا دورهمی و تجمع خانوادگی را به 

حداقل رسانده و شب یلدای امسال را به صورت مجازی برگزار کنند.
از ابتدای شیوع ویروس کرونا در کشور)اوایل اسفند ۹۸( تا کنون ۵۲ هزار و 

۶۷۰ نفر از هموطنان جان خود را از دست داده اند.

 استاندار قم با تاکید بر اهمیت توسعه نواحی صنعتی قم گفت: 
گسترش و توسعه نواحی صنعتی قم در کنار ۲ پتانسیل مهم این 
استان یعنی شهرک های صنعتی و منطقه ویژه اقتصادی می 

تواند توسعه متوازن را رقم بزند. بهرام سرمست روز سه شنبه 
در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قم در تالار کرامت 

استانداری اظهار داشت: شهرک های صنعتی و منطقه ویژه

دشواریهایدستیابیبه
نظاممتمرکزتامیناجتماعی

علیرغم اینکه ساختارها و سازوکارهای مختلف و متنوعی 
برای تحقق عدالت اجتماعی ایجاد گردیده است و اعتبارات 

و منابع قابل توجهی برای این منظور اختصاص یافته و مصروف گردیده است ولیکن این 
اقدامات و فعالیت ها از اثربخشی، کارایی و کارآمدی لازم برخوردار نبوده است و هنوز 
جلوه های فاحش فقر و آسیب اجتماعی در سطح کشور مشاهده می شود. امری که با وقوع 
بحران اقتصادی ناشی از تحریم ها و حصر اقتصادی و بویژه شیوع ویروس منحوس کرونا 

عمق و شدت بیشتری یافته است. 
در این شرایط، وظیفه و رسالت دولت و حاکمیت در قبال اقشار ضعیف جامعه بیش از هر 
زمان دیگری است، امری که اخیراً رهبری نظام با سران قوا بر آن تاکید نمودند از نظر ایشان، 
این امر آنقدر اهمیت داشته است که آنرا در کنار ۳ موضوع کسری بودجه، سرمایه گذاری و 
جهش تولید، بعنوان ۴ مساله اصلی کشور مطرح و برای هر یک راهکارهایی را تعیین کردند. 
ایشان »ایجاد نظام متمرکز تأمین اجتماعی برای آحاد مردم« و »ایجاد پایگاه ملی ایرانیان با 
اتصال پایگاههای مختلف اطلاعاتی به یکدیگر« را از جمله پیشنهادهایی برای حمایت از 

اقشار ضعیف و کاهش مشکلات مردم برشمردند. 
متعاقب این امر جناب آقای دکتر شریعتمداری وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی طی 
نامه ای خبر از تدوین »برنامه عمل« نظام متمرکز تامین اجتماعی برای آحاد مردم و شکل 
دهی پایگاه ملی ایرانیان ازطریق اتصال پایگاههای اطلاعات مختلف با یکدیگر دادند و طی 
۴ دهه اخیر، دو منظومه منسجم قانونی در این زمینه تدوین و تصویب شده است که عبارتند 
از قانون ساختار نظام جامع رفاه و تامین اجتماعی )مصوب سال ۱۳۸۳( و نظام چندلایه 
تامین اجتماعی )در قالب مواد ۳.۵ و بویژه ۵۷ قانون احکام دائمی برنامه های توسعه و مواد 
۷۸.۷۹، ۸۰ و بویژه ۸۱ قانون برنامه ششم توسعه- مصوب سال ۱۳۹۵( که بهرتقدیر تا پیش 
از بروز بحران کرونا منجر به ایجاد فراگیری خدمات و پوشش های سطح پایه نگردیده است 
و مقدمات و تمهیدات لازم برای تحقق این امر ازطریق شکل گیری پایگاه اطلاعات رفاهی 
ایرانیان فراهم شده است و اخیراً در زمینه انجام آزمون وسع برای برقراری برخی حمایتهای 

معیشتی بکار گرفته شده و بطور نسبی موفق به احراز استحقاق افراد شده است. 
پانزده خرداد،  بنیاد  )بنیاد مستضعفان،  متعدد  انقلابی  نهادهای  و  بنیادها  تاسیس 
کمیته امداد، جهاد سازندگی، بنیاد مسکن، نهضت سوادآموزی، ستاد اجرایی، مراکز 
تهیه و توزیع کالا(، طرح شهید رجایی، ستاد بسیج اقتصادی و کوپن کالاهای اساسی، 
ستاد جهیزیه، طرح بیمه درمان همگانی )سال ۷۳(، طرح تحول سلامت، طرحهای خود 
اشتغالی، ضربتی و بنگاههای زودبازده و مشاغل روستایی، مسکن مهر، اعطای یارانه نقدی 
در دولت های قبلی و فعلی براساس فراخوان و…، برخی از طرحهای برنامه های معطوف 
به حوزه رفاه و تامین اجتماعی است که اگرچه توفیقات نسبی داشته اند، ولی قطعاً از 
اثربخشی کامل برخوردار نبوده اند که اگر چنین می بود، نبایستی کشور با جلوه های فاحش 

فقر و فاقه مواجه می شد. 
بنظر می رسد علت عدم اثربخشی طرحهای موصوف را می توان در دو نکته اصلی دانست: 

اول: فقدان یک نظام متمرکز و فراگیر تامین اجتماعی
دوم: عدم ابتناء به اطلاعات مالی ثبتی و عملیاتی

طی سالهای اخیر وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی مقدمات و زیرساختهای لازم را برای 
تحقق این دو امر فراهم ساخته و چنانچه منابع پایداری برای آن ها تضمین و تامین شود 
و همچنین ضمانت اجرایی لازم برای ثبت و ضبط کلیه دریافت ها و پرداختهای رفاهی در 
پایگاه اطلاعات، سامانه و پنجره واحد خدمات رفاه و تامین اجتماعی ایجاد گردد، می توان 
امیدوار بود که گام مهم و تاثیرگذاری در زمینه تحقق عدالت اجتماعی برداشته شود و اصول 
سوم، ۲۹ و ۴۳ قانون اساسی در زمینه رفع فقر و محرومیت از پوشش های بیمه ای و حمایتی 

پایه، تحقق یابد. 
براساس برآوردهای اولیه، حدود ۷ میلیون خانوار )تکنفره و چندنفره( از پوشش سطح پایه 
بیمه ای و حمایتی برخوردار نیستند که با اجرای »برنامه عمل نظام متمرکز تامین اجتماعی« 
که وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی نوید تدوین و اجرای آنرا داده است، یکبار برای همیشه 
تکلیف کل افراد و خانوارهای جامعه را از نظر پرونده الکترونیک تامین اجتماعی همراه با 
مشخصات هویتی )کد ملی و براساس خانوار(، موقعیت مکانی )کدپستی( و وضعیت شغل 
و کسب و کار )کد شغلی( مشخص و برای اقشار و گروههای هدف )ضعیف و نیازمند، 
مددجو و توان خواه( براساس تراکنش های مالی، سرمایه ای، مخابراتی و اینترنتی نسبت 
به انجام آزمون وسع )تعیین استطاعت و استحقاق( اقدام و پوشش بیمه ای پایه فراگیر 
برای تمامی افراد قابل توانمندسازی برقرار و برای افراد غیرقابل توانمندسازی چتر ایمنی 
و تامینی گسترده ای از خدمات، حمایت ها و مساعدتهای اجتماعی معطوف به رفع فقر 
چندبعدی فراهم و از چرخه ای شدن فقر و آسیب اجتماعی در بین آن ها جلوگیری خواهد 
شد. بدیهی است مبارزه با سرچشمه های فقر و مصون سازی و پیشگیری از بروز آسیب های 
اجتماعی نیز در این میان بایستی مورد توجه قرار گیرد، امری که در اصل ۴۳ قانون اساسی 

در قالب اقتصاد عدالت بنیان به آن پرداخته شده است. ایدون باد.
عضو و نائب رئیس هیات مدیره سازمان تامین اجتماعی

شهردار قم با صدور پیامي فرا رسیدن ۲۶ آذر ماه روز 
ملي حمل و نقل را به تلاشگران این عرصه تبریك گفت.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد به مناسبت ۲۶ آذر روز 

ملی حمل و نقل، پیامی به شرح زیر صادر کرد.
همواره در طول تمام ادوار تاریخ دو نیاز عمده حمل و 
نقل انسان و کالا در شرایط مختلف با اهداف متفاوت 
وجود داشته است و با حضور این ناوگان، مبدا و مقصد 
معنا یافت و توانسته فاصله را التیام بخشیده و درفصول 
مختلف باعث وصل فصل  ها گردد. یکی از نیازهای 
اولیه انسانی که با توسعه اقتصادی و اجتماعی دامنه 
گسترده تری پیدا کرده و امروزه جزء یکی از مظاهر 
تمدن بشمار می رود، مسئله حمل ونقل است که با 
گذشت زمان اهمیت این صنعت در توسعه، بیشتر 

روشن می شود.
جوامع  در  کالا  و  مسافر  جابه جایی  و  نقل  و  حمل  
و  است  برخوردار  زیادی  اهمیت  از  امروزی  پیشرفته 
امروزه حمل و نقل از جمله بخش های زیربنایی توسعه 
محسوب می گردد و می توان گفت که ناوگان حمل و 
نقل قانونمدار، توانمند و متعهد است وثمره ی اراده و 

حرکت چنین قانومندی، برکت است.
حمل و نقل شهری و جاده ای طیف گسترده ای از 
زنجیره تولید، توزیع، خدمات و استفاده و مصرف کالا 
را به یکدیگر متصل می نماید. اتخاذ روش های صحیح 
حمل ونقلی باعث جهش اقتصادی کشور می شود و 

می توان تجربه کشورهای توسعه یافته را بومی سازی 
نمود و متناسب با نیاز کشور به آنها پاسخ داد.

دامنه ی تاثیر حمل و نقل گسترده بوده و دربخش های 
زیارتی،  اجتماعی،  فرهنگی،  اقتصادی،  مختلف 
گردشگری، آموزشی و حتی سیاسی از اهمیت بسیار 
بالایی برخوردار است و هرچه به صنعت حمل و نقل 
بیشتر توجه شود شاهد ارتقاء سطح زندگی و کیفیت 

روابط اجتماعی خواهیم بود.
اما آن چه گفته شد تمام ظرفیت این صنعت موثر و 
متعهد نبود و ما شاهد بودیم که در ایام و شرایط خاص 
درگیری مردم با بیماری کرونا چگونه به خوبی در کنار 
و  همگامی  و  درخشیدند  خوش  سلامت  مدافعان 
همکاری آنان با پزشکان و پرستاران ستودنی است و 
ضمن رعایت صحیح شرایط و ضوابط، سختی های 
آسان  همت  و  گذشت  با  را  همکاری ها  و  تعاملات 
ساختند و با عمل به پروتکل  های بهداشتی، پیشگامی 

خود را عملا نشان دادند.
به پاس خدمات ارزشمند و دلسوزانه ناوگان خستگی 
ناپذیر حمل و نقل کشور ۲۶ آذرماه مزین به نام روز حمل 
ونقل و رانندگان گردید که این جانب ضمن تبریک این 
این عرصه، سلامتی،  روز خجسته برای همه عزیزان 

تندرستی و موفقیت ازدرگاه ایزد منان مسالت دارم.
سید مرتضی سقائیان نژاد
شهردار قم

پیام تبریک شهردار قم 
به مناسبت روز حمل و نقل

علی حیدری*

9۰دوربین نظارتی جدید درسطح شهربه بهره برداری می رسد
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 معاون اول رییس جمهوری برخورد ریشه ای با 
تخلفات و مسدود کردن گلوگاه های فساد را لازمه 
سلامت نظام اداری عنوان کرد و گفت: برجسته 
شدن برخی موارد فساد در رسانه ها نباید باعث 
شود که سلامت نظام اداری کشور زیرسوال برود. 

به گزارش روز سه شنبه ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی 
معاون اول رییس جمهوری، اسحاق جهانگیری 
عصر دوشنبه در جلسه ستاد هماهنگی مبارزه با 
مفاسد اقتصادی اظهارکرد: سلامت نظام اداری 
کشور نیازمند برخورد ریشه ای با تخلفات و مسدود 

کردن روزنه ها و گلوگاه های فساد است.
در  دولت  افزود:  رییس جمهوری  اول  معاون 
همین راستا از چند سال پیش ستادی را برای 
شناسایی گلوگاه های فساد در دولت تشکیل داده 
است و دستگاه های اجرایی نیز مکلف شده اند 
کارگروهی را به صورت مستمر برای شناسایی و 

مسدودسازی گلوگاه های فساد تشکیل دهند.
به گزارش رییس سازمان  با اشاره  جهانگیری 
امور اداری و استخدامی کشور درخصوص نتایج 
و  سلامت  درباره  جامعه  ادراک  سنجش  طرح 
فساد اداری در کشور تصریح کرد: برجسته شدن 
برخی موارد فساد در رسانه ها نباید باعث شود که 
البته  برود.  زیرسوال  اداری کشور  نظام  سلامت 
وجود فساد در نظام اداری هر چند کوچک به هیچ 
وجه قابل پذیرش و تحمل نیست و باید با مفسدین 

اقتصادی با جدیت و قاطعانه برخورد شود.
و  زحمات  قدردان  باید  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
به خصوص در  تلاش های مدیران خدوم کشور 
کرد:  خاطرنشان  باشیم،  کنونی  سخت  شرایط 
اگرچه ممکن است گاهی شاهد تخلف از سوی 
با  کشور  مدیران  اکثریت  اما  باشیم،  مدیر  یک 
دلسوزی در تلاش هستند تا خدمتگزاری به مردم 

را روز به روز ارتقاء دهند.
با  باید  ادامه داد:  اول رییس جمهوری  معاون 
شفاف سازی و کار فرهنگی، ادراک جامعه نسبت 

باید  مردم  شود.  اصلاح  کشور  اداری  نظام  به 
اقدامات مثبت  و  در جریان خدمات دستگاه ها 
انجام شده برای شفاف سازی و الکترونیکی شدن 
فرآیندهای اداری قرار گیرند. جهانگیری همچنین 
و  نظارتی  دستگاه های  گزارش  استماع  از  پس 
قضایی از جمله وزارت اطلاعات درباره برخورد 
با متخلفین ارزی با اشاره گفت: متأسفانه برخی 
واردکنندگان برای واردات دارو و کالاهای اساسی 
ارز ۴۲۰۰ تومانی دریافت اما کالایی به کشور وارد 

نکرده اند.
وی در ادامه تصریح کرد: تخلف این گونه افراد 
به هیچ عنوان قابل اغماض نیست چرا که هم 
تفاوت قیمت ارز ۴۲۰۰ تومانی با ارز آزاد بسیار 
زیاد است و سود نامشروعی را نصیب این افراد 
سوء استفاده گر کرده است و هم کالاهایی که باید 
به کشور وارد کنند کالاهایی مهم و حیاتی بوده 
به  باید  اقتصادی  این شرایط سخت  در  و  است 
دست عموم مردم می رسید که لازم است این افراد 
به صورت دقیق شناسایی و با آنها بدون اغماض 

برخورد شود.
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی 
اژه ای معاون اول قوه قضاییه نیز در این جلسه با 
تأکید بر اینکه ادراک و احساس فساد در جامعه 
بیش از میزان واقعی فساد است، گفت: لازم است 
بررسی و مطالعه دقیقی در این خصوص انجام 
شده و مشخص شود ادراک جامعه از فساد اداری 
چقدر بیشتر از واقعیت بوده و چه راهکارهایی باید 

برای اصلاح این وضعیت به کار گیریم.
سیدامیر حسین قاضی زاده هاشمی نایب رییس 
اول مجلس شورای اسلامی هم در این نشست با 
اشاره به گزارش سازمان امور اداری و استخدامی 
کشور درخصوص طرح سنجش ادراک و تجربه 
کشور  اداری  فساد  و  سلامت  درباره  شهروندان 
اظهار داشت: این مطالعات و نظرسنجی ها باید 
به صورت مستمر انجام شود و باید مشخص شود 
که چه عواملی باعث شده که ادراک جامعه نسبت 
به فساد اداری در کشور بیش از میزان واقعی آن 

باشد.

سخنگوی ستاد انتخابات کشور:

انتخابات۱۴۰۰درکمالصحتوامنیت
برگزارمیشود

انتخابات کشور گفت:  بدون تردید تلاش وزارت کشور و ستاد  سخنگوی ستاد 
انتخابات بر برگزاری انتخابات در کمال صحت و امنیت همراه با مشارکت گسترده 
است.  به گزارش روز سه شنبه پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، سید اسماعیل 
موسوی با اشاره به برگزاری دومین نشست ستاد هماهنگی انتخابات ۱۴۰۰ به منظور 
برنامه ریزی برای انتخابات های سراسری و میان دوره ای خرداد سال آینده، گفت: در 
این جلسه،  برنامه های آتی برای اجرای فرایندهای مختلف انتخابات، درباره آموزش 
عوامل اجرایی و دست اندرکاران انتخابات در سطوح استان ها، شهرستان ها و بخش ها 
بررسی و مقرر شد دوره های آموزشی با بهره گیری از امکانات و تجهیزات الکترونیک 
اجرا شود. مدیرکل دفتر انتخابات وزارت کشور گفت: جلسات هماهنگی با شورای 
نگهبان در حال اجراست و پیرامون فرایندهای مختلف انتخابات گفت و گو و تصمیم 
گیری می شود. دبیر ستاد انتخابات کشور درباره انتخابات شوراهای اسلامی شهرها 
و روستاها، اعلام کرد: اخیراً هیات نظارت بر انتخابات شوراهای اسلامی شهرها و 
روستاها در مجلس شورای اسلامی تشکیل شده و فرایندهای اجرایی انتخابات شوراها 
با این هیات هماهنگ می شود. موسوی با اشاره به فراخوان وزارت کشور برای برگزاری 
از حقوقدانان،  انتخابات ۱۴۰۰ در شرایط کرونا گفت: خوشبختانه تعداد زیادی 
فعالان سیاسی و اجتماعی، روزنامه نگاران و خبرنگاران و اقشار مختلف مردم ایده ها و 
پیشنهادات خود را از طریق پرتال وزارت کشور به ما منتقل کرده اند که در حال بررسی 
و جمع بندی است که ضمن تشکر از هم اندیشی آنان با وزارت کشور، نتایج بررسی ها 
به اطلاع عموم خواهد رسید. وی افزود: در شهریورماه امسال انتخابات در شرایط 
کرونایی را برگزار کردیم که قطعاً از تجربه برگزاری آن در انتخابات پیش رو استفاده 
خواهیم کرد. علاوه بر آن، اخیراً در برخی از کشورهای کوچک و بزرگ نیز در شرایط 
کرونایی، انتخابات سراسری یا محلی برگزار شده است که با همکاری همکاران مان در 
وزارت خارجه این تجربیات، دریافت و تجمیع شده است و مطابق با شرایط از آن ها 
بهره خواهیم گرفت. مدیرکل دفتر انتخابات وزارت کشور هم چنین گفت: بدون تردید 
تلاش ما بر این خواهد بود که انتخابات ۱۴۰۰ در کمال صحت و امنیت و با مشارکت 
گسترده برگزار شود و تامین سلامت مجریان و دست اندرکاران انتخابات و مردمی که 
برای رای دادن به شعب اخذ رای مراجعه می کنند برای ما بسیار مهم و حیاتی است،   
بنابراین با همفکری با دیگران و بهره گیری از تجربیات داخلی و خارجی برای تحقق 

آن کوشش خواهیم کرد.

رییس شورای هماهنگی جبهه اصلاحات مطرح کرد

3۰؛نهاداجماعیجدیداصلاحطلبان
برایانتخابات

رییس شورای هماهنگی جبهه اصلاحات  گفت : ۳۰حزب شورای هماهنگی جبهه 
اصلاحات به همراه ۱۰ شخصیت ملی اصلاح طلب این بار در قالب سازوکاری جدید 
قصد دارند اصلاح طلبان را برای معرفی نامزد واحد در انتخابات ۲۸ خرداد ۱۴۰۰ به 

ائتلاف برساند. 
فرج الله کمیجانی با اشاره به مصوبه شورای هماهنگی جبهه اصلاحات برای تصویب 
اساسنامه  و آیین نامه  برای ایجاد یک نهاد اجماع ساز اصلاح طلب برای انتخابات ریاست  
جمهوری، گفت: این نهاد هنوز اسمی ندارد اما ۳۰ حزب تشکیل دهنده شورای 
هماهنگی جبهه اصلاحات عضو آن هستند و ۱۰ شخصیت  حقیقی ملی غیرحزبی 
مورد وثوق چون عبدالواحدموسوی لاری، محمدرضا عارف و رییس دولت اصلاحات 
و... در این نهاد حضور خواهند داشت. رییس شورای هماهنگی جبهه اصلاحات با 
بیان اینکه طبق مصوبه اعضای شورا، این نهاد باید مورد تایید رییس دولت اصلاحات 
قرار گیرد، افزود: پس از شروع به کار این نهاد ائتلافی به اطلاع کمیسیون ماده ۱۰ نحوه 
فعالیت احزاب و گروه های سیاسی قرار می گیرد.  کمیجانی درباره اینکه با شروع به کار 
نهاد جدید، سرنوشت شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان چه خواهد 
شد و اینکه دلیل تشکیل این نهادهای ائتلافی چیست، گفت: کاری به کارکرد گذشته 
این نهادها ندارم. شورای هماهنگی با همه اعضایش فعالیت می کند اما یک سری 
شخصیت های غیرحزبی دارای وجهه ملی در این نهاد جدید حضور دارند.  وی درباره 
انتقادها به شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان به دلیل حضور اشخاص 
حقیقی و غیرحزبی و اینکه نهاد جدید اصلاح طلبان همان رویه را ادامه می دهد، گفت: 
همه این موارد در این جلسه بحث شد و اکثریت به این اتفاق رسیدند تا ۱۰ شخصیت 
حقیقی غیرحزبی دارای وجهه ملی به عنوان مشاور در جلسات نهاد جدید اجماع ساز 
حضور داشته باشند. تشکیل دهنده این ائتلاف جدید ۳۰ حزب شناسنامه دار عضو 
شورای هماهنگی هستند.  دبیرکل مجمع فرهنگیان ایران اسلامی ادامه داد: هنوز 
رییسی برای این ائتلاف معرفی نشده است. احتمال دارد ۳۰ حزب شورای هماهنگی 
به اضافه این ۱۰ شخصیت به نامزد واحدی برای انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ 
برسند. انتظار می رود همه به این ساز و کار رای دهند که نامزد واحد مورد توافق این 
ائتلاف انتخاب شود. نامزدی که مورد تایید همه جریاناها و احزاب اصلاح طلب باشد.   
کمیجانی هدف این ائتلاف را حضور در انتخابات ۱۴۰۰ عنوان و درباره ایرادها به 
شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان تصریح کرد: اشکال نهاد قبلی این 
بود یک سری افراد حزبی در آن بودند ولی این اشکال الان برطرف شده است. در نهاد 
جدید فقط افراد غیرحزبی دارای وجهه ملی مورد تایید اعضا حضور خواهند داشت.  
رییس دوره ای شورای هماهنگی جبهه اصلاحات درباره اینکه آیا احزاب و تشکلهای 
اعتدالی می توانند در این نهاد حضور داشته باشند، گفت: توضیح داده شده است 
همه احزاب ملی که می توانند در این نهاد شرکت کنند درخواست کتبی ارائه دهند و 

بعد روی این موضوع بحث و به آنان اطلاع رسانی می شود.  

با رای نمایندگان؛

۷۰سالگیپایاندورانریاستجمهوریاست
با رای نمایندگان مجلس شورای اسلامی، روسای جمهوری که قصد شرکت در دور 

دوم انتخابات ریاست جمهوری را داشته باشند باید سنشان کمتر از ۷۰ سال باشد. 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی دیروز سه شنبه و در جریان بررسی طرح اصلاح 
قانون انتخابات ریاست جمهوری، با پیشنهاد محمد رضا میرتاج الدینی مبنی بر 
داوطلب شدن رییس جمهوری که در دور دوم بالای ۷۰ سال داشته باشد،  مخالفت 
کردند. عباس گودرزی در مخالفت با این طرح گفت: فردی که بیش از ۷۰سال سن 
داشته باشد نمی تواند به سفرهای استانی برود و مشکلات مردم را از نزدیک رصد 
کند. رییس جمهور می تواند در ۴ سال بعد تجارب خود را در اختیار دیگران قرار دهد 
و فرصتی برای جوانان فراهم کند. جبار کوچکی نژاد در موافقت با پیشنهاد میرتاج 
الدینی گفت: گرچه ما تجربه خوبی از دوره دوم ریاست جمهوری در این چند دهه 
نداریم اما پیشنهاد اجازه یافتن رییس جمهوری  در دور دوم که بالاتر از ۷۰ سال سن 
دارد طرح خوبی است و به نظر من تجربه و تخصص مهمتر از شرایط سنی است که 
باید به آن توجه شود.  نمایندگان دیروز همچنین با پیشینهاد محسن زنگنه نماینده 
تربت حیدریه مبنی بر حذف شرط سنی داوطلبان ریاست جمهوری مخالفت کردند. 
بدین ترتیب و بر اساس طرح اصلاح برخی مواد قانون انتخابات ریاست جمهوری 
داوطلبان باید بین ۴۰ تا ۷۰ سال سن داشته باشند. نمایندگان دیروز همچنین با 
پیشنهاد سید محمود نبویان نماینده تهران برای داوطلب انتخابات ریاست جمهوری 

مبنی بر تابعیت ایران و عدم تابعیت دیگر کشورها در گذشته و حال موافقت کردند.

در جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی تصویب شد؛

مسئولیتمهدکودکهابهوزارت
آموزشوپرورشواگذارمیشود

شورای عالی انقلاب فرهنگی در جلسه عصر سه شنبه به ریاست حجت الاسلام 
و  کودک  تربیت  و  تعلیم  حوزه  مسوولیت  واگذاری  روحانی،  حسن  والمسلمین 

ساماندهی و مدیریت مهدکودک ها به وزارت آموزش و پرورش را تصویب کرد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، در جلسه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی، تاسیس مرکز ملی در حوزه تعلیم و تربیت کودک و ساماندهی مدیریت مهد 
کودک ها به تصویب رسید و مقرر شد که مسوولیت حوزه های مختلف برنامه ریزی، 
مدیریت و همچنین نظارت و ارزیابی مهدکودک ها به وزارت آموزش و پرورش واگذار 
شود. شورای عالی انقلاب فرهنگی همچنین با تصویب ماده واحده ای مقرر کرد 
سازمان برنامه و بودجه نیز نماینده ای در جمع هیات امنای دانشگاه ها داشته باشد. 
در جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی به مناسبت سی وششمین سالگرد تاسیس این 
شورا گزارشی از عملکرد آن در هفت سال گذشته و دستاورد هایی که طی این مدت در 

حوزه های مختلف تصویب اسناد ملی و سیاست های کلان داشته، ارائه گردید.

اتحادیهاروپا،بایدنو
سرنوشتبرجام

دستاورد  بزرگترین  را  برجام  اروپا،  اتحادیه 
دیپلماتیک خود می دانست و از رسیدن به این 

توافق خشنود بود. اروپا با این توافق از یک سو توانست بازیگری و کنشگری 
خود در تحولات نظام بین الملل را به رخ رقبا بکشد و از سوی دیگر رابطه 

اقتصادی خود با ایران را احیا کند. 
برنامه جامع اقدام مشترک یا همان برجام دستاوردی در زمینه سیاست 
خارجی برای اروپا است که تا کنون تلاش کرده آن را حفظ کند. اما به دنبال 
خروج آمریکا از برجام در دوران ترامپ تمام دستاوردهای اروپا را تخریب شد. 
تا ایران را راضی نگه دارد که کماکان در برجام  از آن پس اروپا سعی نمود 
باقی مانده و به تعهداتش ادامه دهد؛ با ساز و کارهایی همچون اس پی وی و 
اینستکس بتواند کانال مالی برای مبادلات پولی ایران حداقل در زمینه کمک 
های بشردوستانه و مواد غذایی و دارویی بگشاید، لیکن تمایل و توانی هم 
برای ایستادن در مقابل آمریکا نداشت و صبر راهبردی در پیش گرفت تا نتیجه 
استیضاح ترامپ و تکلیف انتخابات ریاست جمهوری آمریکا مشخص شود. با 
برداشتن گام های ایران برای کاهش تعهداتش در برجام، اروپا به تدریج به آمریکا 
نزدیک تر شد. بعد از هر گامی که ایران برمی داشت اروپا ابراز نگرانی می نمود و 
از ایران می خواست به تعهداتش پایبند باشد. اروپا سرانجام سال گذشته تهدید 
کرد که مکانیسم ماشه را فعال خواهد کرد. بعد از برداشتن گام پنجم ایران، اروپا 
سعی کرد که فعال شدن مکانیسم ماشه را به صورت معلق  نگه دارد و همزمان 
نیز تفسیر مثبتی  هم از فعال کردن مکانیزم ماشه ارائه داد و  این عمل را برای 

حفظ برجام  و نه علیه آن، اعلام کرد.
حفظ فاصله  اتحادیه اروپا با آمریکا

 با نزدیک شدن به انتخابات ریاست جمهوری آمریکا و متزلزل شدن امکان 
انتخاب مجدد ترامپ، اروپا سعی کرد که فاصله خود با آمریکا را حفظ کند و به 
همین خاطر به اقدامات آمریکا در شورای امنیت علیه ایران به ویژه در خصوص 
تمدید تحریم های تسلیحاتی ایران نپیوست. با انتخاب بایدن، اروپا امیدوار 
شد که اروپا و آمریکا مجددا در برجام در یک سو قرار خواهند گرفت و از آن 
زمان و تقویت بازگشت آمریکا به برجام به تدریج صحبت  از مذاکره مجدد با 
ایران شد تا در کنار بحث هسته ای سایر مسائل نیز مطرح شود. به سخن دیگر 
می توان گفت که انتخاب بایدن، اروپا را مجددا امیدوار به ایفای نقش در مسائل 
بین المللی از جمله بحث هسته ای ایران کرد. نقشی که عملًا با اقدامات ترامپ 

در ۴ سال گذشته تقریباً از اروپا سلب شده بود.
چالش های پیش روی اروپا

 اینک که ایران تصمیم به نصب سانتریفیوژهای پیشرفته در نطنز گرفته است و 
همزمان با تصویب قانون اقدام راهبردی علیه تحریم ها، اروپا با دو چالش اصلی 
مواجه شده است: اول اینکه علی رغم خوش بینی به عملکرد دولت بایدن، 
نگران به هم خوردن برجام است و دوم اینکه به اهداف کامل خود در خصوص 
برجام و مسائل پسابرجام نخواهد رسید. در این خصوص و در سال های گذشته 
اروپا همواره سه هدف را دنبال  می کرده است: اول حفظ برجام، دوم راضی 
کردن ایران به ادامه تعهدات در برجام، و سوم رسیدن به توافق جدیدی به 
عنوان مکمل برجام یا برجام پلاس)حفظ برجام به عنوان پلی برای رسیدن به 

برجام پلاس(.
 با وصف فوق سه کشور اروپایی عضو برجام با انتشار بیانیه مشترکی ضمن 
ابراز نگرانی شدید نسبت به تصمیم ایران برای نصب سانتریفیوژهای جدید 
در تاسیسات غنی سازی نطنز این اقدام را نقض توافق هسته ای دانسته و به 
ایران اعلام کردند که با این کار و همینطور مصوبه اخیر مجلس راه برای احیای 
دیپلماسی بسته خواهد شد. سه کشور اروپایی به ایران هشدار دادند که چنین 
اقدامی تلاشهای مشترک آنها برای حفظ برجام را به خطر می اندازد، همینطور 
فرصت مهم برای بازگشت به دیپلماسی و همراه دولت جدید آمریکا را تضعیف 
می کند. قبل از انتشار بیانیه سه کشور اروپایی، صریح ترین موضع گیری در 
خصوص برجام و مسائل مربوط به آن توسط وزیر امور خارجه آلمان مطرح شد. 
هایکو ماس صراحتا از ناکافی بودن برجام و لزوم رسیدن به توافق جدید با ایران 

سخن گفت.
واکنش اروپا در قبال اقدامات ایران

به نظر می رسد واکنش اروپا در قبال اقدامات ایران متاثر از تحولات بین 
المللی و داخلی ایران خواهد بود. یعنی از یک سو با انتخاب بایدن امید به 
شکل گیری مجدد ائتلاف در مقابل سیاست های ایران بین دو سوی آتلانتیک 
افزایش یافته و امکان نقش آفرینی اروپا فراهم خواهد شد و به این شکل امکان 
رسیدن اروپا و آمریکا به تمام اهداف شان در برجام و برجام پلاس فراهم خواهد 
شد. از سوی دیگر با اقداماتی که در ایران صورت گرفت از جمله مصوبه مجلس 
بر پیچیدگی ابعاد قضیه افزوده شد که اقدامات واحد در آن سوی میز را می 
طلبد. به این شکل می توان پیش بینی کرد که اروپا در همان مسیر قبلی 
مبنی بر ابراز نگرانی، و تلاش برای راضی کردن ایران به انجام تعهداتش حرکت 
خواهد نمود؛ ضمن اینکه به طور مشخص تری در کنار آمریکای بایدن و در 
ائتلاف شکل گرفته شده به همراه آمریکا علیه ایران قرار خواهد گرفت تا به زعم 
خود مانع نقض برجام توسط ایران شود. در این مسیر امکان فعال کردن مجدد 
مکانیسم حل اختلاف و مکانیسم ماشه نیز برای رسیدن به اهداف اروپا و آمریکا 

دور از ذهن نیست.
صبر راهبردی ایران 

در سمت دیگر ماجرا ایران قرار دارد که پس از سال ها مذاکره و تحمل تحریم 
های اقتصادی ناشی از قطعنامه های شورای امنیت به علاوه تحریم های آمریکا 
و اروپا سرانجام به برجام رسید. ایران علی رغم مشکلاتی در داخل، بتدریج در 
حال بهره مندی از مزایای برجام بود که با خروج آمریکا از برجام و بازگشت تحریم 
ها مجددا در شرایط دشواری قرار گرفت. انتظار ایران از اروپا برای پایبندی به 
تعهداتش مطابق برجام به ویژه امکان فروش نفت و انجام مبادلات مالی و 
بانکی ایران علی رغم وعده های اروپایی ها به نتیجه نرسید. صبر راهبردی 
ایران به همراه برداشتن گام های پنج گانه کاهش تعهدات نهایتا به انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا رسید. انتخاب بایدن با وعده بازگشت آمریکا به برجام، 
امیدواری به حل مشکلات ایران را در داخل تقویت کرد. در این میان مطرح 
شدن مطالبات جدید به ویژه از طرف اروپا از یک سو و اقداماتی در داخل کشور 
از جمله تصویب قانون اقدام راهبردی علیه تحریم ها چالش های جدیدی است 
که دولت دوازدهم در ماه های آخر با آنها مواجه شد. با توجه به موارد اشاره 
شده در خصوص رویکرد اروپا که با انتخاب بایدن فضای تنفسی یافت تا مجددا 
اهداف خود را این بار با همسویی با آمریکا در خصوص نظام منع اشاعه در 
منطقه دنبال کند؛ ضروری است که ایران خود را برای رویارویی دیپلماتیک با 
اروپا و آمریکا آماده کند. این امر مستلزم شکل گیری اجماعی در داخل است تا 

دولت بتواند در رویارویی جدید دیپلماتیک منافع ایران را تامین نماید.
قانون جدید مجلس ابزاری برای ورود به میز مذاکره

لذا با توجه به فضای جدیدی که در نتیجه انتخابات ریاست جمهوری ایالات 
متحده پیش آمده نگارنده معتقد است که دولت باید از مصوبه اخیر مجلس 
توافق در  و  آمریکا درباره مذاکره  و  اروپا  آنجایی که  از  ببرد.  را  استفاده لازم 
مورد سایر موضوعات با ایران صحبت می کنند، مشخص است که برخلاف 
خوشبینی های ایجاد شده در ایران بازگشت به شرایط قبل از خروج آمریکا 
از برجام به این سادگی صورت نخواهد گرفت. در این میان استفاده از قانون 
جدید مجلس می تواند به عنوان ابزاری برای ورود به میز مذاکره استفاده شود. 
تلقین این موضوع که طرف های مقابل باید در اسرع وقت و با همین دولت 
فعلی به توافق)بر پایه برجام( برسند که در غیر این صورت باید سال آینده خود 
را برای مذاکرات بسیار سخت تر و در فضای پیچیده تری آماده سازند؛ می تواند 
مورد استفاده قرار گیرد. حتی اگر نیت نمایندگان مجلس از تصویب این قانون 
خلاف این موضوع بوده باشد در این برهه زمانی می توان در مذاکرات جدید از 
این قانون بهترین استفاده را برد مشروط به آنکه اراده جدی برای خروج از این 
وضعیت و حل مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم مد نظر تصمیم گیرندگان  
باشد. به قول بیسمارک صدراعظم امپراتوری آلمان "سیاست یعنی تشخیص 
ممکن از غیر ممکن" و در تمایز امر ممکن از غیرممکن هنر سیاستمدار باید 

استاد دانشگاهداشتن توان تبدیل چالش ها به فرصت ها باشد.

اخبار

 رییس جمهوری روابط ایران و سوریه را راهبردی، دوستانه و برادرانه توصیف کرد و 
گفت: جمهوری اسلامی ایران تا پیروزی نهایی بر تروریسم بازگشت  آوارگان و بازسازی 

این کشور در کنار دولت و ملت سوریه خواهد ایستاد. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز سه شنبه هنگام دریافت استوارنامه 
سفیر جدید سوریه، روابط ایران و سوریه را در طول تاریخ، راهبردی، دوستانه و برادرانه 
توصیف کرد و گفت: جمهوری اسلامی ایران همواره حامی ملت سوریه بوده و تا 
پیروزی نهایی بر تروریسم، بازگشت آوارگان و بازسازی این کشور نیز کنار ملت و دولت 

سوریه خواهد ایستاد.
از  و قدردانی  فقید سوریه  امور خارجه  وزیر  معلم  ولید  با تسلیت درگذشت  وی 
تلاش های او در مسیر تحکیم و تقویت روابط دو کشور اظهارکرد: ایران در عرصه 
فعالیت های دیپلماتیک و به ویژه در چارچوب مذاکرات آستانه به تلاش های خود برای 

استقرار کامل ثبات و آرامش در سوریه ادامه خواهد داد.
شفیق دیوب سفیر جدید سوریه در تهران نیز ضمن تقدیم استوارنامه خود به رییس 
جمهوری گفت: دولت و ملت سوریه، خواهان حفظ همه دستاوردهای ارزشمندی 
هستند که در طول ۴ دهه گذشته در روابط راهبردی با جمهوری اسلامی ایران حاصل 

شده است.
 وی با قدردانی از همراهی ملت و دولت ایران با ملت سوریه در روزهای سخت افزود: 
سوریه همچنان در حال مبارزه با تروریسم و اشغالگری در تمام ابعاد و اشکال آن است. 
سوریه در کنار دوستانی چون ایران دستاوردهای بزرگی در مقابله با تروریسم به دست 

آورده اما همچنان کارهای زیادی نیز برای انجام دادن پیش روی ما قرار دارد.

سفیر جدید سوریه همچنین با تشکر از فعالیت های دیپلماتیک جمهوری اسلامی 
ایران برای برقراری صلح و ثبات کامل در سوریه، بازگشت آوارگان و به نتیجه رسیدن 
تلاش های کمیته قانون اساسی این کشور اظهار داشت: سوریه خود را به امنیت و 
ثبات منطقه متعهد می داند و در برابر هر اقدام، طرح و توطئه ای که امنیت و ثبات 

منطقه را هدف قرار داده باشد، ایستادگی خواهد کرد.
 آماده ارتقای روابط با کامپالا هستیم

رییس جمهوری همچنین هنگام دریافت استوارنامه سفیر جدید اوگاندا گفت: 
تهران آماده است روابط خود را بیش از پیش در همه عرصه های مورد علاقه با کامپالا 
ارتقا دهد. روحانی در پاسخ به درخواست سفیر اوگاندا برای حضور بیشتر شرکت های 
ایرانی و انتقال دانش و فناوری افزود: دولت ایران، شرکت های ایرانی بویژه بنگاه های 
فعال در عرصه های صنعتی و علمی و فناوری را به حضور و مشارکت در طرح های 

عمرانی و زیربنایی اوگاندا تشویق خواهد کرد.
وی با اشاره به دعوت رییس جمهوری اوگاندا از وی برای دیدار رسمی از کامپالا ابراز 

امیدواری کرد که این سفر در فرصت مناسب انجام گیرد.
تقدیم  دیدار ضمن  این  در  نیز  اوگاندا  مبیراء سفیر جدید  کیسا  تزیکوبا  محمد 
استوارنامه خود گفت: اوگاندا خواهان گسترش همکاری ها با ایران در همه عرصه ها 
است و با توجه به پیشرفت های عظیم علمی و فنی ایران خواهان حضور فعالتر 

شرکت های ایرانی و  انتقال این تجربیات به اوگاندا هستیم.
سفیر اوگاندا همچنین به نمایندگی از سوی رییس جمهوری کشورش از روحانی 

برای دیدار رسمی از کامپالا دعوت کرد.

روحانی هنگام دریافت  استوارنامه سفیر جدید سوریه:

درکناردولتوملتسوریهخواهیمایستاد

معاون اول رییس جمهوری: 
لازمه سلامت نظام اداری مسدود کردن گلوگاه های فساد است

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: رهبر 
معظم انقلاب در پاسخ به درخواست رئیس جمهور، 
یک  سقف  تا  ملی  توسعه  صندوق  از  برداشت  با 

میلیون بشکه نفت موافقت کرده اند.
محسن زنگنه ، در تشریح شروط رهبر انقلاب در 
پاسخ به درخواست دولت برای برداشت از صندوق 
توسعه ملی، تصریح کرد: بر اساس قوانین دولت 
باید ۳۸ درصد از منابع حاصل از صادرات نفت گاز 
و میعانات گازی را به حساب صندوق توسعه ملی 

واریز کند.
این ۳۸  از  برداشت مازاد  برای  افزود: دولت  وی 
درصد نیاز به اذن رهبری دارد که این کار هرساله از 
سوی رئیس جمهور یا رئیس مجلس انجام می گیرد.
زنگنه با اشاره به نامه چند روز گذشته رئیس جمهور 
به رهبر انقلاب برای برداشت از این صندوق تصریح 
کرد: ایشان با برداشت از سهم صندوق توسعه ملی 
موافقت  روز  در  نفت  بشکه  میلیون  یک  تا سقف 
کردند و به عبارتی به دولت اجازه دادند تا ۱۸ درصد 

از ۳۸ درصد از سهم صندوق را تا سقف یک میلیون 
تومان بشکه در روز برداشت کند، اما با برداشت مازاد 

بر آن موافقت نکردند.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس گفت: این 
به آن معناست که دولت علاوه بر سهم خود در لایحه 
بودجه، حدود ۷۵ هزار میلیارد تومان نیز از صندوق 

توسعه ملی برداشت کرده است.
وی افزود: با این دستور رهبری برداشت تا سقف 
اما،  یک میلیون بشکه نفت در روز مانعی ندارد، 
چون دولت فروش ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار بشکه نفت 
در لایحه دیده است عملًا برای ۱۳۰۰ بشکه نفت 
اضافی امکان برداشت وجود ندارد و دولت تقریبا در 
حوزه منابع با کسری حدود ۵۰ هزار میلیارد تومانی 

مواجه می شود.
آقای زنگنه خاطرنشان کرد: رهبر معظم انقلاب 
هر گونه برداشت از مابقی ذخایر صندوق توسعه 
ملی را برای تامین مصارف بودجه ممنوع کرده اند 
لذا بند )ه( تبصره ۴ شامل بیش از ۲ میلیارد دلار 

تسهیلات، عملًا باطل می شود و با کسری ۱۵ هزار 
میلیارد تومانی در ماده واحده و حدود دو میلیارد 
دلار هم در تبصره ها مواجه می شود که باید مجدداً 

برای آن تامین اعتبار کند.
وی گفت: دولت باید در چنین شرایطی یا لایحه 
و یا جداول آن را اصلاح کند و بار دیگر به مجلس 

ارائه دهد.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه افزود: تدبیر رهبر 
انقلاب در این باره بسیار هوشمندانه بوده است؛ 
بر اساس برداشت هایی که دولت در لایحه داشته 
است، لایحه بودجه ۱۴۰۰ به شدت به نفت وابسته 

است.
وی افزود: نامه رهبر انقلاب عملا باعث می شود؛ 
میزان وابستگی به نفت کم شود و اعداد موهومی 
صادرات ۲  و  تومانی  پانصد  و  هزار  دلار ۱۱  مثل 
میلیون و ۳۰۰ هزار بشکه نفت در روز هم اصلاح 
 ۱۴۰۰ برای  واقعی  بودجه ای  شاهد  ما  تا  شود 

باشیم.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس  پاسخ می دهد 

ماجراینامهرییسجمهوربهمقاممعظمرهبریچیست؟

دکتر اردشیر سنایی *

نایب رئیس کمیسیون قضایی مجلس گفت: مجلس با تدوین طرحی به دنبال 
برچیدن بساط قماربازی مجازی است. 

حسن نوروزی درباره ورود مجلس به موضوع برچیدن بساط و فعالیت قماربازی 
مجازی و آنلاین، گفت: گردش مالی سایت های شرط بندی سالانه بیش از یک 
میلیارد دلار است و موجبات ناامنی بانکی و فساد اخلاقی و اقتصادی را فراهم 

کرده اند.
افزود:  اسلامی  شورای  مجلس  حقوقی  و  قضایی  کمیسیون  رئیس  نایب 
فعالیت این سایت ها خانمان سوز است و به واسطه مشارکت افراد، سرمایه های 
مادی و معنوی مردم به راحتی از کشور خارج می شود بنابراین مجلس به این 
موضوع ورود و طرحی را برای اصلاح موادی از قانون مجازات اسلامی تدوین 

کرده است.
مجازات  قانون  پنجم  کتاب   )۷۱۱( تا   )۷۰۵( مواد  در  داد:  ادامه  وی 
دایر  و  قمار  آلات  فروش  و  خرید  قماربازی،  برای  مجازات هایی  اسلامی 
ابهامات  برخی  دلیل  به  اما  است،  شده  پیش بینی  قمارخانه  کردن 
تشدید  به  نسبت  مذکور  مواد  اصلاح  با  شدیم  آن  بر  قانونی  وخلاء های 

مجازات ها اقدام کنیم.
 قماربازی آنلاین؛ سرقت پیشرفته و فساد سازماندهی شده

 نماینده مردم رباط کریم و بهارستان در مجلس یازدهم، قماربازی آنلاین را 

سرقت پیشرفته و فساد سازماندهی شده دانست و تصریح کرد: همانطور که با 
سارقان و مفسدان با قاطعیت برخورد می شود باید مجازات هایی متناسب با جرم 
برای این افراد هم در نظر گرفته شود البته اگر به باند های فساد مالی و اخلاقی 
منتهی شود بر اساس ماده ۲۸۶ قانون مجازات اسلامی مفسدالارض محسوب و 

به اعدام محکوم می شوند.
نوروزی گفت: کلیات طرح اصلاح مواد )۷۰۵( تا )۷۱۱( کتاب پنجم قانون 
مجازات اسلامی در نشست روز یک شنبه کمیسیون تصویب و برای بررسی بیشتر 

به کمیته تخصصی ارجاع شد.
وی افزود: با اصلاح مواد قانون مجازات اسلامی به گونه ای اقدام خواهیم کرد 
که بساط سایت های شرط بندی برچیده شود و برای کسانی که در مرحله اول 
فعالیت قرار دارند، بار دوم دستگیر می شوند یا سازماندهی شده فعالیت می کنند 
مجازات هایی پیش بینی خواهد شد البته مجازات ها متناسب با جرم انجام شده 
و مطابق با جنبه عمومی جرم پیش بینی و برخورد های قاطعانه و شدیدی با 

مفسدان خواهد شد.
نایب رئیس کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس یازدهم یادآور شد: از وزارت 
ارتباطات و کشور، پلیس فتا، دادگستری، مرکز تحقیقات قم و پژوهش های 
مجلس دعوت خواهیم کرد در کمیسیون حاضر و نظرات کارشناسی خود در 

مورد طرح را ارائه کنند.

نایب رئیس کمیسیون قضایی مجلس خبرداد
ورودمجلسبهبرچیدنبساطقماربازیمجازی
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توصیههایشبیلدایی

سلامت

مخاط چسبناک و لزج درون سوراخ های بینی از جمله عوامل کلیدی در حفظ 
سلامت انسان است. شما می توانید این ماده را به عنوان مرطوب کننده طبیعی 

در نظر بگیرید.
به گفته دکتر فیلیپ چن استادیار بیماری های گوش، حلق و بینی در مرکز 
علوم سلامت دانشگاه تگزاس، مخاط ماده مهمی است که بدن برای محافظت 
از خود در برابر مواد خارجی، مانند ویروس ها و باکتری ها تولید می کند. مخاط 
به دو روش از بدن محافظت می کند. نخست، مخاط به عنوان یک مانع فیزیکی 
عمل می کند. مخاط حالتی چسبنده دارد و ذرات خارجی را به دام می اندازد 
و سپس بدن می تواند آنها را دفع کند. دوم، مخاط از خواص ضد میکروبی 
برخوردار است زیرا ماده ای چسبنده و مبتنی بر آب است که از ترکیباتی مانند 

آنزیم ها و پادتن ها که با عفونت مبارزه می کنند، شکل گرفته است.
از این رو، جای شگفتی نیست که بینی انسان روزانه به طور متوسط حدود 
یک لیتر مخاط تولید می کند. بیشتر این مخاط بلعیده می شود و فرد حتی از 

آن آگاه نمی شود.
اما طی فصل آلرژی یا زمانی که با یک عفونت تنفسی مبارزه می کنید، ممکن 
است این گونه به نظر برسد که مخاط مسیرهای بینی را مسدود کرده و موجب 

گرفتگی و احساس پری در آن شده است. اما بار دیگر، این چیز خوبی است.
بدن برای مبارزه با عفونت و پاکسازی خود تولید مخاط را به عمد افزایش می 

دهد. به بیان دیگر، آبریزش بینی ممکن است آزاردهنده باشد اما مضر نیست.
رنگ مخاط بینی به چه معناست 

در ادامه با این که رنگ مخاط بینی چه چیزی درباره شرایط سلامت شما بیان 
می کند، بیشتر آشنا می شویم.

مخاط شفاف 
به گفته دکتر آنتونی دل سینیور متخصص گوش، حلق و بینی، مخاط از 
مولکول های طولانی به نام موسین ها در ترکیب با آب شکل گرفته است. از این 

رو، رنگ عادی و پیش فرض آن به طور کلی شفاف است.
اگر با تولید مخاط شفاف زیاد مواجه هستید، این می تواند نشانه ای از آلرژی 
ها و تلاش بدن برای دفع ذراتی مانند گرد و غبار، گرده یا پوست حیوانات باشد.
در این موارد، بهترین درمان استفاده از اسپری بینی استروئیدی بدون نسخه 
مانند فلوناز همراه با اسپری بینی سالین چند بار در روز برای کمک به پاکسازی 
مسیرهای بینی است. اگر این اقدامات برای تسکین علائم کافی نبودند، یک 
آنتی هیستامین بدون نسخه مانند لوراتادین )کلاریتین( یا فکسوفنادین )الگرا( 

می تواند کمک کند.
نکته 

اگر سیگار می کشید، تلاش کنید این عادت مضر را ترک کنید. مواد شیمیایی 
به  که  کند  می  دشوار  بدن  برای  را  مخاط  پاکسازی  سیگار  دود  در  موجود 

شکل گیری مخاط غلیظ و راکد در بینی منجر می شود.
مخاط سفید 

مخاط سفید رنگ می تواند به معنای ابتلای احتمالی به یک عفونت تنفسی 
مانند سرماخوردگی باشد.

به گفته دکتر پیتر مینزمتخصص بیماری های بینی و جراحی سینوس در مرکز 
پزشکی ییل، زمانی که به این نوع عفونت مبتلا هستید، مخاط بینی ابتدا حالت 
آبکی و شفاف به خود می گیرد. اما پس از یک یا چند روز، مخاط غلیظ شده و 

سفید رنگ می شود. این به دیلی افزایش پروتئین های تولید شده توسط سلول 
هایی به نام نوتروفیل است که با عفونت مبارزه می کنند.

مخاط سبز یا زرد 
مخاط سبز یا زرد رنگ ممکن است چند روز پس از ابتلا به یک ویروس دستگاه 
تنفسی فوقانی ظاهر شود. این رنگ ها از گلبول های سفید مرده سرچشمه می 

گیرند که تعداد زیاد آنها می تواند موجب رنگی سبز شود.
در شرایطی که اغلب فرض می شود رنگ سبز مخاط به معنای یک عفونت 
باکتریایی مانند سینوزیت است، در بیشتر مواقع این تنها به واسطه دوره عادی 
یک ویروس تنفسی رخ می دهد. زمانی که ویروس از بین می رود، مخاط خشک 
شده و بینی به شرایط عادی باز می گردد. اما اگر این شرایط شما را آزار می دهد، 
پنج تا ۱۰ دقیقه قرار گرفتن در معرض بخار آب گرم می تواند به رقیق شدن 

مخاط و تسکین احتقان بینی کمک کند.
همچنین، شما می توانید از یک اسپری بینی سالین استفاده کنید که به نرم 
و شل شدن مخاط کمک کرده و راحت تر می توان آن را از طریق فین کردن دفع 
کرد. به گفته دکتر چن، در شرایطی که داروهای سرماخوردگی بدون نسخه 
حاوی گایافنزین )Guaifenesin( ممکن است کمک کنند، اما شواهد در این 

زمینه چندان زیاد و معتبر نیستند.
همچنین، شما می توانید داروهای بدون نسخه که روی آنها واژه »سینوس« 

به چشم می خورد و بیشتر احتمال دارد حاوی یک ماده ضد احتقان مانند 
فنیل افرین باشند را نادیده بگیرید. این داروها ممکن است به تنفس راحت تر از 
طریق بینی کمک کنند، زیرا تورم در حفره های بینی را کاهش می دهند، اما 
نقشی در کاهش تولید مخاط ندارند. همچنین، در صورت ابتلا به فشار خون 
بالا مصرف آنها بی خطر نیست و همچنین در بلند مدت نیز نباید از آنها استفاده 

کرد.
در شرایطی که محصولات مالشی مانند آنهایی که حاوی اکالیپتوس یا منتول 
هستند می توانند به تسکین شرایط بینی کمک کنند، اما آنها نیز تولید مخاط 

را کاهش نمی دهند.
مصرف آنتی بیوتیک ها نیز برای عفونت های دستگاه تنفسی فوقانی ناشی از 
ویروس مانند سرماخوردگی سودی به همراه نخواهد داشت. این کار می تواند 

احتمال مقاومت در برابر آنتی بیوتیک را نیز افزایش دهد.
چه زمانی برای مخاط سبز به پزشک مراجعه کنیم 

اگر به یک عفونت دستگاه تنفسی فوقانی مبتلا شده اید که بیش از ۱۰ روز 
ادامه داشته یا پس از گذشت یک هفته شرایط آن بدتر شده است، به پزشک 
مراجعه کنید. این ممکن است نشانه ای از تبدیل شدن عفونت ویروسی به یک 

عفونت باکتریایی باشد که برای درمان آن به تجویز آنتی بیوتیک نیاز است.
همچنین، اگر تب بیش از ۱۰۳ درجه فارنهایت )۳۹.۴ درجه سلسیوس( 
دارید یا اگر تب برای بیش از دو روز ادامه داشته است، و همچنین اگر علائم به 
درمان های اولیه مانند شستشو با محلول سالین و داروهای بدون نسخه واکنش 

نشان نمی دهد باید به پزشک مراجعه کنید.
مخاط صورتی یا قرمز 

اگر به دلیل سرماخوردگی با شدت زیاد فین کنید، این کار می تواند موجب 
تحریک بینی و خونریزی شود. خون می تواند برای مدتی اطراف حفره بینی 
چسبیده و رنگ مخاط را به قرمز روشن یا حتی صورتی تغییر دهد. تحریک بینی 

می تواند به واسطه هوای خشک نیز شکل بگیرد.
اگر با مخاط صورتی یا قرمز مواجه هستید می توانید دو تا سه بار در روز از یک 
اسپری یا قطره بینی سالین برای مرطوب نگه داشتن مسیرهای بینی استفاده 
کنید. همچنین، استفاده از یک دستگاه مرطوب کننده هوا هنگام شب در اتاق 

خواب می تواند به افزایش رطوبت هوا کمک کند.
مخاط قهوه ای یا نارنجی 

مخاط قهوه ای یا نارنجی رنگ می تواند نشانه ای از خون خشک شده در 
بینی باشد. این شرایط می تواند در نتیجه تماس با ذراتی مانند گرد و غبار یا دود 
سیگار نیز شکل بگیرد. به گفته دکتر چن، ما به گونه ای آموزش داده شده ایم که 
رنگی بودن مخاط را برابر با عفونت در نظر بگیریم. اما باید توجه داشت که مخاط 
برای به دام انداختن ذرات خارجی مانند گرد و غبار یا گرده گیاهان کاربرد دارد. 
از این رو، رنگ قهوه ای می تواند فقط نشانه ای از این باشد که مخاط در حال 

انجام دادن وظیفه خود است.
مخاط سیاه 

مخاط سیاه رنگ بینی می تواند به یک عفونت قارچی یا قرار گرفتن در معرض 
آلاینده های خطرناک اشاره داشته باشد. در صورت مواجهه با مخاط سیاه رنگ 
بینی بهترین اقدام مراجعه به پزشک در کوتاه ترین زمان ممکن برای بررسی 

دقیق شرایط است.

چه زمانی برای مخاط سبز به پزشک مراجعه کنیم 

رنگ مخاط بینی و آنچه درباره شرایط سلامت شما بیان می کند 

گروهی از محققان فرانسوی مکانیزمی را شناسایی کرده اند که موجب کاهش 
فعالیت هیپوکامپ و بروز افسردگی در اثر تغییرات میکروبیوم روده می شود. 

اثر استرس دچار  روده موش هایی که در  تغییرات میکروبیوم  این تحقیقات،  در 
افسردگی شده اند، مورد تجزیه و تحلیل قرار گرفت. همچنین تفاوت های موجود بین 

میکروبیوم روده موش های سالم و موش های دچار اختلال خلقی مقایسه شد.
در نتیجه این تحقیقات مشخص شد با انتقال میکروبیوم روده موش های دچار 
اختلالات خلقی از طریق پیوند مدفوع می توان این اختلالات را از یک موش به موش 

دیگر منتقل کرد.  
در مرحله بعد مسیرها و مکانیزم های مرتبط با تغییر میکروبیوم روده مورد تجزیه و 
تحلیل قرار گرفت و مشخص شد در موش های دچار افسردگی، سیستم اندوکانابینوئید 

دستخوش تغییر شده است.
این سیستم در بدن انسان نیز وجود دارد و یک سیستم بیولوژیکی است که از 
انتقال دهنده های عصبی مبتنی بر لیپیدها تشکیل می شود. این انتقال دهنده ها 
قادرند به گیرنده های کانابینوئید و پروتئین های گیرنده کانابینوئید موجود در سراسر 

سیستم عصبی مرکزی از جمله مغز متصل شوند.
در این تحقیقات مشخص شد تغییر در میکروبیوم روده موجب ایجاد تغییر و کاهش 
سیگنال دهی سیستم اندوکانابینوئید به ویژه در هیپوکامپ می شود. در نتیجه میزان 

فعالیت هیپوکامپ کاهش یافته و شخص دچار افسردگی می شود.
 Lactobacilli به  موسوم  باکتری  یک  از  استفاده  با  را  مکانیزم  این  محققان 
آزمایش کردند و مشخص شد تغییرات این باکتری در روده موجب تغییرات میزان 
انتقال دهنده های عصبی در مغز شده و در نتیجه شدت رفتار افسردگی موش ها تغییر 
می کند. افسردگی یک اختلال خلقی است که با احساس غم و اندوه و بی انگیزگی 
همراه است. افسردگی بر نحوه تفکر، احساسات و رفتار تاثیرگذار است و در موارد 
شدید بر سلامت فیزیکی بیمار نیز تاثیر می گذارد. برخی افراد به غلط بر این باورند که 
افسردگی تلقین ذهنی شخص است. باید گفت این حالت روحی کاملا جدی است و 

می تواند تمام جنبه های زندگی را تحت تاثیر قرار دهد.
علاوه بر سلامت روحی و جسمی بیمار، روابط عاطفی و شغلی نیز در معرض خطر 
قرار دارند و به همین دلیل آشنایی با علائم افسردگی و پیشگیری از بروز آن برای تمام 

افراد حائز اهمیت است.
بر اساس آمار سازمان جهانی بهداشت، بیش از ۳۵۰ میلیون نفر در سراسر جهان به 
افسردگی مبتلا هستند و این اختلال مهمترین عامل ناتوانی در سراسر جهان محسوب 
می شود. زنان بیشتر از مردان در معرض افسردگی هستند. تغییرات هورمونی، ساختار 

مغز و عوامل محیطی و اجتماعی می تواند در این امر دخیل باشد.
مهمترین علائم افسردگی عبارتند از: - احساس غم، اندوه، پریشانی و ناامیدی به 

صورت مستمر - تحریک پذیری عصبی حتی در مواجهه با مسائل کم اهمیت
- بی علاقگی و بی میلی نسبت به انجام امور عادی، شرکت در جمع دوستان و 
خانواده، تفریح، ورزش و کارهای گروهی - اختلال خواب شامل کم خوابی یا پرخوابی

- احساس خستگی مزمن و کمبود انرژی - کاهش یا افزایش اشتها
- کاهش یا افزایش وزن - احساس سردرگمی، بی ارزش بودن، بی حوصلگی و 
احساس گناه - بروز دردهای ناگهانی و مشکلات جسمی جدید از قبیل درد پشت و 

سردرد - نداشتن تمرکز - اضطراب - اختلال در قدرت تصمیم گیری و حافظه
 Nature نشریه  در  تحقیقات  این  کامل  گزارش  خودکشی  و  مرگ  افکار  تکرار   -

Communications  منتشر شده است.

چرا باکتری های روده با افسردگی مرتبط است؟

حتی اگر به بیماری شدید ریوی مبتلا هستید، می توانید با خیال راحت ماسک بزنید

ماسکهاخطراتقابلتوجهیبرای
سلامتیندارند

یک مطالعه نشان داد که حتی افرادی که COPD )بیماری مزمن انسدادی ریه( 
شدید دارند می توانند با خیال راحت ماسک بزنند. متخصصان تأکید می کنند که 
ناراحتی ناشی از ماسک نباید به نگرانی های بهداشتی بی اساس تبدیل شود. 
ناراحتی برخی از افراد در استفاده از ماسک جراحی می تواند به دلیل احساس 

اضطراب باشد.
ممکن است اگر فراموش کنید که ماسک را در هنگام خرید با خود به همراه 
ببرید، احساستان ناخوشایند، ناراحت کننده و عذاب آور باشد، اما تنها ویژگی که 
ماسک صورت ندارد، خطرناک بودن است. این همان چیزی است که محققان در 
تازه ترین بررسی در مورد چگونگی اثرگذاری )یا بی تأثیری( ماسک های صورت بر 

توانایی تنفس، حتی در افراد مبتلا به بیماری ریه، یافته اند.
محققان پس از آن که گروهی از ساکنان فلوریدا در ماه ژوئن فرمان استفاده از 

ماسک در این ایالت را به چالش کشیدند، این تحقیق را انجام دادند.
کارشناسان می گویند ناراحتی برخی افراد ممکن است یک واکنش روانی باشد 
و با تمرین استفاده از ماسک، راحت تر می شود. همچنین ممکن است لازم باشد 
انواع مختلفی از ماسک ها را امتحان کنید تا راحت ترین ماسک را برای خود بیابید

معترضان استدلال کردند که استفاده از ماسک صورت می تواند باعث تجمع 
دی اکسیدکربن )CO۲( و اختلال در تنفس طبیعی شود.

بر اساس گفته یکی از افراد گروه پزشکان: هر فرد با هر بار تنفس مقدار کمی 
 CO۲ خود را دوباره تنفس می کند. هوای بازدم، اگرچه حاوی مقداری CO۲ از

است، اما هنوز دارای مقدار زیادی هوای قابل تنفس است.
وی توضیح داد که چگونه تنفس نجات دهنده با CPR انجام می شود و یک 
ماسک نمی تواند سطح کافی از CO۲ را که باعث تغییرات قابل توجه بالینی 

)مسمومیت( شود، به دام بیندازد.
تحقیقات الهام گرفته از اعتراضات

یکی از پزشکان متخصص ریه می گوید: چندین نفر از همکاران من، از جمله 
خود من، به طور جدی از افرادی که به دلایل مختلف از ماسک صورت )در زمان 
این بیماری همه گیر که به طور مداوم در حال گسترش است( استفاده نمی کردند، 

آزرده خاطر شدند.
به گفته او، پس از اعتراض ساکنان فلوریدا در مورد این موضوع که ماسک های 
جراحی مانع توانایی تنفس می شوند وی به جستجوی شواهدی بود تا نشان دهند 

که ماسک های جراحی مانع تنفس نیستند و هیچ شاهدی پیدا نکرد.
بنابراین او خودش تصمیم گرفت این موضوع را به اثبات برساند: من به دنبال 
شواهد مستند ایمنی بودم و هیچ کدام را پیدا نکردم. از آنجا که می دانیم اثبات 

ایمن بودن ماسک آسان است، به سرعت و طی دو هفته مطالعه را انجام دادیم.
این مطالعه شامل ۱۵ شرکت کننده سالم و ۱۵ سرباز قدیمی با بیماری انسداد 

ریوی مزمن )COPD( با عملکرد ریوی زیر ۵۰ درصد بود.
همه آن ها به مدت ۳۰ دقیقه ماسک بر صورت داشتند و سپس ۶ دقیقه راه 
می رفتند در حالی که ماسک داشتند. سپس از هر شرکت کننده آزمایش خون 
گرفته شد، که نشان داد هیچ تغییری در سطح اکسیژن یا CO۲ خونشان رخ نداده 

است.
او گفت: این مقاله چیز زیادی به جامعه پزشکی اضافه نمی کند، زیرا همه 
ما می دانیم که این ماسک ها ایمن هستند و از آن ها در تمام طول روز استفاده 

می کنیم اما این موضوع برای مردم بسیار مهم است.
این پزشک متخصص در این مطالعه تأکید کرد که ناراحتی ناشی از ماسک نباید 

به نگرانی های بی اساس بهداشتی تبدیل شود.
اطلاع رسانی به مردم مهم است تا ناراحتی ناشی از استفاده از ماسک منجر به 
نگرانی های غیرمستقیم ایمنی نشود، زیرا این امر می تواند استفاده از روشی را که 

برای بهبود سلامت عمومی اثبات شده است را کاهش دهد.
ماسک N9۵ در مقابل ماسک های جراحی

این بدان معنا نیست که استفاده از ماسک هیچ تأثیری در تنفس ندارد.
دیس پنه، احساس تنگی نفسی که توسط برخی هنگام استفاده از ماسک 
احساس می شود به معنای وجود تغییرات در تبادل گاز نیست. این امر به احتمال 
زیاد به دلیل محدود شدن جریان هوا توسط ماسک به ویژه در صورتی که نیاز به 

تهویه بیشتر است )هنگام تحرک( اتفاق می افتد.
مطالعات قبلی نشان داده است که هنگام استفاده از ماسک صورت از نوع 
N۹۵، سطح CO۲ نیز می تواند افزایش یابد، اما هنوز در حد نرمال باقی می ماند.
طبق یافته های این مطالعه، نتایج با مشاهده قبلی بر روی ۲۰ داوطلب سالم که 
به مدت یک ساعت از ماسک جراحی در طی انجام کار با شدت متوسط استفاده 

می کردند، همسو است که در آن ها هیچ »اثر بالینی« مشاهده نشده است.
ناراحتی احتمالًا روانی است

تحقیقات همچنین نشان داد که ناراحتی برخی از افراد در استفاده از ماسک 
به دلیل اضطراب، کلاستروفوبیا یا حتی واکنش عصبی نسبت به تماس با هوای 
گرم تر از حالت طبیعی و به صورتی است که همه این ها می تواند دلیل »احساس 

دشواری در تنفس« باشد.
استفاده از ماسک هنوز هم می تواند با ایجاد تغییر در الگوی تنفس، بر تنفس 

شما تأثیر بگذارد.
بسیاری از ما عادت نداریم از ماسک صورت استفاده کنیم و احساس قرار گرفتن 

ماسک روی صورت ممکن است کسی را مضطرب و ناراحت کند.
به طور معمول تنفس ما توسط سیستم عصبی تنظیم می شود، اما می تواند 
همچنین تحت تأثیر ذهن قرار گیرد و وقتی احساس ناراحتی می کنیم، حتی 

ناخودآگاه، می تواند نحوه تنفس ما را تغییر دهد.
برای مثال وقتی که هنگام بازدم عینکمان بخار می گیرد، ما ممکن است این 

ناراحتی را با عدم بازدم کامل در دم بعدی جبران کنیم.
نفس کشیدن با ماسک مهارتی است که برای انجام آن به تمرین نیاز داریم، مثل 
زمانی که شما چگونگی استفاده از عینک یا چگونگی نحوه ارتباط با دیگران را یاد 

می گیرید. هرچه بیشتر تمرین کنید، بیشتر به آن عادت می کنید.
استفاده مناسب از ماسک

نکته اصلی پوشاندن بینی و دهان است. نباید فضاهای باز زیادی در بالا، کناره ها 
یا پایین ماسک وجود داشته باشد. پس از استفاده از ماسک، احتیاط کنید که خود 

ماسک را لمس نکنید و تنها از طریق بندها، آن را تنظیم نمایید.
اگر ماسکتان مرطوب شد، باید آن را با یک ماسک جدید عوض کنید. رطوبت 
بیش از حد، اثر ماسک را کاهش می دهد. اگر قسمت خارجی فیلتر ماسک را 

لمس کردید، دستان خود را بشویید.
کاهش و محدودیت جریان هوا می تواند باعث احساس ضعف در تنفس کسانی 
که بیماری تنفسی مانند آسم یا آمفیزم شدید دارند، شود. با این حال، کسانی که 
دچار حالت شدید و فعال بیماری هستند و از قبل احساس تنگی نفس می کنند، 

به هیچ عنوان نباید بیرون بروند.
ر پاسخ به این سؤال که مردم برای جلوگیری از ناراحتی تنفسی زمان استفاده 
از ماسک چه کاری می توانند انجام دهند، توصیه می شود که انواع ماسک ها را 

امتحان کنند.
مواد، ساخت، روش ها، تعداد لایه ها و اندازه های مختلفی برای ماسک ها وجود 
دارد. از ماسک های مختلف برای موقعیت های مختلف استفاده کنید برای مثال: 
هنگام ورزش در یک سالن ورزشی، ممکن است به ماسک سبک تر و نازک تری در 

مقایسه با زمان خرید مواد غذایی یا رفتن به دفتر کار، نیاز داشته باشید.
در نهایت، از آزمون و خطا برای یافتن اندازه و تناسبی که جریان هوای مطلوب را 

برای کاهش احساس ناراحتی فراهم می کند، استفاده کنید.
نکته پایانی

اعتراضات اخیر علیه فرمان استفاده از ماسک، الهام بخش یک متخصص ریه 
برای انجام تحقیقاتی به منظور اثبات این که ماسک ها خطرات قابل توجهی برای 
سلامتی ندارند، شد. این مطالعه نشان داد که حتی در بیماران مبتلا به بیماری 

ریوی شدید، استفاده از ماسک منجر به افزایش سطح CO۲ در خون نمی شود.
کارشناسان می گویند ناراحتی برخی افراد ممکن است یک واکنش روانی باشد 
و با تمرین استفاده از ماسک، راحت تر می شود. همچنین ممکن است لازم باشد 
انواع مختلفی از ماسک ها را امتحان کنید تا راحت ترین ماسک را برای خود بیابید.
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معاون حمل و نفل  وترافیک شهرداری قم گفت: 
در طرح جامع دوچرخه سواری ۳۵۰ کیلومتر مسیر 
احداث  شهر  این  در  آینده  سال  طی ۱۰  دوچرخه 

خواهد شد. 
خبری،  نشست  در  سه شنبه  روز  ذاکریان  عباس 
افزود: تا پایان سال جاری، هفت پیست تخصصی 
دوچرخه در منطقه هشت و یک پیست نیز در منطقه 

دو احداث و به بهره برداری می رسد.
بر  دوچرخه  مسیرهای  طراحی  کرد:  عنوان  وی 
انجام است و در  مبنای مطالعات دوچرخه درحال 
تمام مناطق شهری مسیرهای تخصصی و استاندارد 

احداث می شود.
آینده  سال  بودجه  در  داشت:  اظهار  ذاکریان 
احداث  برای  تومان  میلیارد   ۱۰ قم  شهرداری 
مسیرهای ویژه دوچرخه در مناطق هشت گانه شهری 

پیش بینی شده است.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: 
که  افرادی  برای  دوچرخه  ویژه  مسیرهای  احداث 
از خودرو استفاده می کنند به دلیل کاهش عرض 
اما  شود  ناراحتی  موجب  است  ممکن  خیابان 
دوچرخه  مسیرهای  سازی  ایمن  در  قم  شهرداری 

سواری اهتمام دارد.
وی با اشاره به ایمن سازی ۱۴ کیلومتر از محورهای 
از   ۱۲۰  ،۹۸ سال  در  کرد:  ابراز  شهری  پرخطر 
شهروندان قمی در اثر سوانح راهنمایی و رانندگی 

جان خود را از دست دادند.
انسان محوری دراولویت  طراحی های جدید 

معابر شهری 
اولویت  از  محوری  انسان  داشت:  اظهار  ذاکریان 
معابر  جدید  های  طراحی  در  قم  شهرداری  های 

شهری است.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم افزود: 
تغییر رویکرد از خودرومحوری به انسان محوری یک 
طرح پرچالش است که پیش شرط ابتدایی آن تغییر 

رویکرد مسوولان کلان استانی و ملی است.
ذاکریان گفت: پیاده راه سازی های اطراف حرم 
مطهر از نمونه های بارز طرح های انسان محور در 

برابر خودرومحوری است.
وی یادآور شد: آیین نامه طراحی معابر شهری بعد 
از دو دهه بروزرسانی شده و به زودی برای اجرا ابلاغ 

می شود.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: 
تا پایان سال جاری به یک وضعیت کفایت نسبی در 

نصب تابلوهای هدایت مسیر خواهیم رسید.
وی افزود: آلبوم طراحی خط کشی های شهری قم 
در حال تدوین شده و هرگونه خط کشی ها زین پس 

بر مبنای آن انجام خواهد گرفت.
ذاکریان ادامه داد: ازابتدای امسال ۴۰۰ کیلومتر 
شده  انجام  قم  شهری  معابر  در  طولی  کشی  خط 

است.
وی ابراز داشت: برای جلوگیری از خاموشی چراغ 
های راهنمایی و رانندگی در زمان قطعی برق،  ۲۳ 
چراع راهنمایی به تجهیزات برق اضطرای مجهز شده 

اند.
 ۱۱۰ گذشته  سال  دو  در  داشت:  بیان  ذاکریان 
اتوبوس جدید وارد ناوگان حمل و نقل عمومی شده 
و بیش از ۱۲۰ اتوبوس نیز در حال بازساری و اورهال 

تحویل  دستگاه   ۲۰ بین  این  از  که  هستند  شدن 
شهرداری شده است.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم عنوان 
برای حفظ فاصله گذاری  کرد: در شرایط کرونایی 
اتوبوس  بیشتر  تعداد  به  مردم  و سلامت  اجتماعی 
های درون شهری و همچنین بهره برداری از مترو 

نیازمندیم.
به باور وی، بخش حمل و نقل عمومی قم از آغاز 
شروع بیماری کرونا با خسارت شدیدی همراه شده 

است.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم تاکید 
کرد: برای حفظ سلامت شهروندان در ابتدا و انتهای 

شیفت، اتوبوس های شهری ضدعفونی می شود.
ایستگاه های اتوبوسرانی قم ساماندهی 

می شود
ذاکریان همچنین افزود: بسیاری از ایستگاه های 
و  و مستهلک شده است  رانی قم فرسوده  اتوبوس 
آینده آغاز می  آنها طی یک ماه  ساماندهی مجدد 

شود.
هوشمند  ناوبری  سیستم  کرد:  خاطرنشان  وی 
اتوبوس رانی قم درحال تدوین شدن است که در این 
سامانه، مسیر یابی و تبادل سفر، زمان حرکت رسیدن 
به ایستگاه ها و مسیریابی نقطه به نقطه پیش بینی 

شده است.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم افزود: 
سال  دو  از  شهری  های  اتوبوس  بدنه  در  تبلیغات 
گذشته ممنوع شده و تایید محتوای آن نیز بر عهده 

اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی است.
ذاکریان با اشاره به افزایش نرخ ناوگان تاکسی رانی 
قم، اظهار داشت: افزایش نرخ در این ناوگان بر مبنای 
میزان تورم و متناسب با شرایط درآمدی فعالان این 

بخش است.
به گفته وی، دلیل افزایش مجدد نرخ تاکسیرانی 
در قم به دلیل خسارت هایی بود که این افراد در طول 

شیوع بیماری کرونا متحمل شدند.
ذاکریان یادآور شد: با وجود اینکه ناوگان حمل و نقل 
عمومی به دستور ستاد ملی مبارزه با کرونا تعطیل یا 
محدود شد اما هیچ گونه حمایتی از فعالان این بخش 

نشد.
از  حمایتی  دولت  که  آنجایی  از  داشت:  ابراز  وی 
تاکسی های  توسط  محدودیت جابه جایی مسافر 
شهری انجام نشد مجبور شدیم این هزینه را از مردم 

بار در طول یک سال  را دو  و نرخ آن  دریافت کنیم 
افزایش دهیم.

بدون حمایت های دولتی نوسازی ناوگان 
تاکسرانی بسیار دشوار است

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم اظهار 
کرد: ۶ هزار تاکسی درون شهری در قم فعال است و 
تعداد بازرسان بخش ناوگان حمل و نقل عمومی بسیار 
هیات  به  مردم  توسط  گزارشی  اگر  و  است  محدود 
تاکسی رانی ارائه شود با رانندگان متخلف برخورد می 
شود. ذاکریان ادامه داد: نوسازی تاکسی های شهری 
از سال ۹۶ به صورت کامل متوقف شده است، بدون 
حمایت های دولتی امکان نوسازی این ناوگان بسیار 

دشوار است.
وی بیان داشت: ۵۰ درصد از تاکسی های شهری 

قم به پرداخت الکترونیکی مجهز شده اند.
۱۳ پل مکانیزه جدید درقم نصب می شود

عابر  سال جاری ۴پل  ابتدای  از  کرد:  تصریح  وی 
پیاده قم مکانیزه و آسانسور مجهز و ایمن بر روی آنها 

نصب شده است.
ذاکریان اظهار داشت: قرار بود در سال جاری ۱۳ پل 
مکانیزه جدید درقم احداث شود که مرحله ساخت و 

نصب آنها تا یک ماه آینده آغاز خواهد شد.
9۰دوربین نظارتی جدید در سطح شهر به 

بهره برداری می رسد
وی یادآور شد: احداث هر پل مکانیزه ۵ میلیارد 
تومان هزینه برای شهرداری دارد در حالی که خط 
کشی عرضی گذرگاه های پیاده و فرهنگ سازی آن 
به توقف خودروها در پشت خط عابر پیاده  نسبت 
فقط ۲۰ میلیون تومان هزینه روی دست شهرداری 
ترافیک شهرداری  و  نقل  و  می گذارد. معاون حمل 
قم بیان کرد: از ابتدای سال جاری ۲ هزار پارکینگ 
ایجاد  مرکزی شهری  در هسته  موتورسیکلت  برای 
دوربین  زودی۹۰  به  ذاکریان،  گفته  به  شده است. 
نظارتی جدید در سطح شهر نصب و به بهره برداری 
شهرداری  ترافیک  و  نقل  و  حمل  معاون  می رسد. 
تعداد  جدید  دوربین   ۹۰ این  نصب  با  افزود:  قم 

دوربین های نظارتی قم به ۲۰۰ عدد خواهد رسید.
را  تن   ۷۲ کمربندی  ساماندهی  مبحث  ذاکریان 
مورد توجه قرار داد و گفت: شهرداری در این رابطه 
به وظایف خود عمل کرده و دوربین و سکوهای لازم 
را نصب کرده و برخورد با رانندگان متخلف بر عهده 

پلیس راهور است.

مدیر گروه آموزش و ارتقاء سلامت مرکز بهداشت قم مطرح کرد

غربالگری3۰هزارشهروندقمی
درطرحشهیدسردارسلیمانی

مدیر گروه آموزش و ارتقاء سلامت مرکز بهداشت قم گفت: در طرح محله محور 
شهید سردار حاج قاسم سلیمانی تاکنون بیش از ۳۰ هزار شهروند این استان 

توسط تیم های کارشناسی مورد غربالگری قرار گرفته اند. 
محمدتقی سلطانی افزود: طرح محله محور کووید ۱۹ که به نام سردار شهید حاج 
قاسم سلیمانی نام گذاری شده، از اول آذرماه جاری به اجرا درآمده و پیش بینی 

می شود تا پایان اسفندماه ادامه داشته باشد.
وی اضافه کرد: این طرح با همکاری دانشگاه علوم پزشکی، سپاه پاسداران، 
بسیج و هلال احمر بر پایه جلب مشارکت مردم، نهادها، خیران و سازمان های 

مردم نهاد می باشد.
وی با بیان این که ۸۳ هزار و ۲۹۸ نفر از سفیران سلامت در اجرای طرح مشارکت 
دارند، ادامه داد: ۲۰۳ نیروی داوطلب هلال احمر و ۵۰۰ بسیجی در این طرح 

تحت آموزش های لازم قرارگرفته اند.
به گفته سلطانی، چهار کمیته آموزش همگانی، ره گیری و مراقبت، پایش و 
نظارت،  حمایت، قرنطینه خانگی و غیرخانگی زیرمجموعه ستاد طرح حاج قاسم 
سلیمانی می باشند. وی ادامه داد: قطع زنجیره انتقال ویروس کرونا، کاهش میزان 
بستری، مرگ و پوشش حمایتی خانواده های در معرض خطر و آسیب پذیر از جمله 

اهداف طرح محله ور حاج قاسم سلیمانی است.
وی بیان کرد: تمام گروه های در معرض خطر شامل چهار گروه زنان باردار، 
سالمندان بالای ۶۰ سال، افراد دارای بیماری زمینه ای و اطرافیان افراد تست مثبت 

شناسایی شده اند و در این طرح غربالگری می شوند.
عضو کمیته استانی شورای اطلاع رسانی طرح حاج قاسم سلیمانی افزود: در گام 
نخست با تمام این افراد تماس تلفنی برقرار و غربالگری تلفنی صورت می گیرد و 
لیست افرادی که موفق به تماس تلفنی نمی شوند، در اختیار تیم های مراقبتی قرار 

می گیرد تا با مراجعه حضوری، این افراد را غربالگری نمایند.
سلطانی بیان کرد: تعداد کل جمعیت استان قم حدود یک میلیون و ۳۶۰ هزار و 
۱۰۵ نفر در قالب ۳۴۸ هزار و ۱۲۳ خانوار است که در نیمه نخست آذرماه تعداد 
۳۶ هزار و ۷۲ خدمت در قالب طرح حاج قاسم سلیمانی به خانواده های هدف 

ارایه شده است.
وی افزود: ۱۰۴ هزار و ۴۳۲ نفر تعداد افراد بالای ۶۰ سال،  هشت هزار و ۳۶ نفر 
مادران باردار و ۳۱ هزار و ۳۰۰ نفر زنان سرپرست خانوار در استان قم هستند که هر 

هفته به صورت تلفنی مورد غربالگری قرار می گیرند.
وی خاطرنشان کرد: در این طرح تست های تشخیص سریع ویروس کرونا در ۹ 
مرکز منتخب مورد استفاده قرار می گیرد و از افراد دارای علایم بلافاصله تست گرفته 

و پاسخ آن ظرف نیم ساعت مشخص می شود.
سلطانی افزود: تست های تشخیص سریع به شناسایی سریع بیماران، انجام 

اقدامات ضروری و قطع زنجیره انتقال ویروس کرونا کمک بسیاری می کند.
وی اضافه کرد: انتظار می رود سه ماه پس از اجرای این طرح تا ۹۰ درصد در قطع 
زنجیره ویروس و ۴۰ درصد در کاهش میزان بستری و مرگ ومیر موفق باشیم و ۵۰ 

درصد خانواده های نیازمند حمایت، تحت پوشش قرار گیرند.
نظارت بر ۳۱ هزار و ۲۶۱ واحد صنفی

وی در ادامه گفت: در قالب این طرح تیم های نظارتی از جمله کارشناسان 
رعایت  به  نسبت  هلال احمر  و  بسیجی  داوطلبان  همراه  به  محیط  بهداشت 
پروتکل های بهداشتی در صنوف مختلف پایش و نظارت دارند و صنوف متخلف را 
به مراجع قضایی معرفی می کنند. مدیر گروه آموزش و ارتقاء سلامت مرکز بهداشت 
قم افزود: کارشناسان بهداشت محیط در بازرسی از ۳۱ هزار و ۲۶۱ واحد، ۷۳ واحد 
صنفی متخلف را پلمب، سه هزار و ۸۹۳ واحد متخلف را غیرفعال و برای ۵۸۹ صنف 

متخلف اخطار کتبی صادر کردند.

حجت الاسلام ناصر رفیعی:

افرادراازقطاردینپیادهوحذفنکنیم
عضو هیات علمی جامعه المصطفی العالمیه گفت: در مسائل سیاسی، در 
برخورد با بازار تهمت و ناسزا و تندی  طبق دستورهای قرآن عمل کنیم و با تحمل 

نکردن افراد آنها را از قطار دین پیاده و حذف نکنیم. 
 حجت الاسلام ناصر رفیعی در دیدار مدیران بنیاد هدایت طی سخنانی با اشاره 
به برخی کارهایی که انجام آن توسط امامان جماعت ضروری است افرود: ارتباط 
دوستانه و مناسب با افراد مهم است اما لازم نیست از زی طلبگی بیرون بیاییم برخی 
فکر می کنند اگر لباس ورزشی بپوشیم بین جوان ها محبوب می شویم این مطلب 
بعضی جاها ترویج می شود اما لازم است ما با همین لباس روحانیت بدی ها را تبدیل 

به خوبی کنیم.
وی همچنین تاکید کرد: در مسائل سیاسی، در برخورد با بازار تهمت، ناسزا و 
تندی به قرآن عمل کنیم و افراد را با عدم تحمل از قطار دین پیاده و حذف نکنیم این  

روش پیامبر اکرم )ص( بود و امامان محلات نیز باید این گونه باشند.
وی تصریح کرد: مبلغان و امامان جماعت برای انجام این کارها نیازمند این 

هستند که ۲ ویژگی صبر و ظرفیت را در خود ایجاد کنند. 
رفیعی با اشاره به آسیب  های پیش روی مبلغان و امامان جماعت ادامه داد: یکی 
از آسیب هایی که به همه لطمه می زند وسوسه شیطان است و مبلغان نیز باید خود 

را از این وسوسه  ها که گاهی شهوت و گاهی مال است حفظ کنند.
عضو هیات علمی المصطفی همچنین خاطرنشان کرد: شناساندن فضایل اهل 

بیت به مردم یکی از وظایف امامان جماعت به شمار می آید.
وی تصریح کرد: امام جماعت در محله قطب و محور است و این محوریت برای 
یک طلبه یک ضرورت می باشد ولی در حال حاضر متاسفانه طلبه های ما از این 
فضا جدا شدند. رفیعی در پایان بیان کرد: مدیریت یک مسجد کار کم و کوچکی 
نیست اینکه یک امام محله با عملش، با سخنش، با روشش، با حضورش در بین 
مردم، با آشنایی  اش با متدها و شیوه های جدید و با ورودش در فضای مجازی 

تحول ایجاد کند خیلی موثر است.
  

جانشین رئیس ستاد بزرگداشت هفته پژوهش استان قم عنوان کرد

روندکندپژوهشدرمراکزدانشگاهی
استانقم

جانشین رئیس ستاد بزرگداشت هفته پژوهش استان قم با اشاره به سرعت کند 
پژوهش ها دراستان قم گفت: این سرعت باید افزایش یابد هرچند هم اکنون همه 

مراکز در مسیر صحیح در حال حرکت هستند.
حجت الاسلام والمسلمین دیرباز درگفتگویی قم هفته پژوهش را مورد توجه قرار 
داد وگفت: به منظور هم افزایی مراکز علمی، وزارت علوم، همه دانشگاه های دولتی 
را براساس ماموریت خود تقسیم بندی کرده است تا بتوانند باعث رشد و پیشرفت 

استان شوند.
وی شعار امسال هفته پژوهش را )پژوهش و فناوری در خدمت جهش تولید( 
عنوان کرد و گفت: همه مراکز علمی استان از ابتدای امسال، بخشی از فعالیتشان 
را به این مهم اختصاص دادند که در همین هفته از پنجاه پژوهشگر برتر نیز تجلیل 

به عمل آمد.
حجت الاسلام و المسلمین دیرباز با اشاره به سرعت کند پژوهش ها دراستان 
اذعان کرد و گفت: این سرعت باید افزایش یابد هرچند هم اکنون همه مراکز در 

مسیر صحیح در حال حرکت هستند.
وی ضرورت افزایش سهم ایران در تولید علم جهانی را مورد توجه قرار داد و گفت: 
در کنار نفوذ سیاسی جمهوری اسلامی در منطقه نفوذ علمی و صنعتی ما نیز باید 

افزایش یابد.
جانشین رئیس ستاد بزرگداشت هفته پژوهش استان قم خاطرنشان کرد برای 
نیل به این هدف ارتباط دو سویه پژوهشگران دانشگاهی و حوزوی و دولت ضروری 

است.
وی افزود: مسئله یابی از دیگر ملزومات رسیدن به این هدف مهم است تا موجب 

تولید علم در کشور شود.

مدیرکل مدیریت بحران استان قم مطرح کرد

مدیریتیکپارچهرمزموفقیت
درمبارزهباکرونا

مدیرکل مدیریت بحران استان قم وضعیت نارنجی استان را در مقابله با کرونا 
شکننده دانست و گفت: احتمال دارد با عادی انگاری ها دوباره به وضعیت قرمز 

برگردیم. 
محسن اروجی اظهار داشت: با توجه به گذشت ۱۰ ماه از بحران کرونا در استان 
تاکنون ۶۶ جلسه استانی ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی پاسخ به بحران 
تشکیل شده که  ۳۵ مورد آن نظارت بر نحوه اجرای پروتکل های بهداشتی بوده 

است.
محسن اروجی با بیان اینکه در کنار این جلسات شورای اطلاع رسانی هم به طور 
هفتگی برای امر اطلاع رسانی و آگاهی بخشی مرتب جلسات خود را برگزار کرده 
است، ابراز کرد: مهم ترین مؤلفه موفقیت مدیریت بحران در قم مدیریت واحد و 
یکپارچگی بین مدیران و دستگاه های اجرایی است، در کنار این دستورالعمل ها 
اقداماتی مناسبی هم در حوزه زیرساختی بیمارستانی صورت گرفت که ازجمله 
پیگیری راه اندازی بیمارستان امیرالمؤمنین؛ پیگیری راه اندازی بیمارستان مادر و 
اتصال فاضلاب بیمارستان فرقانی و پیگیری تهویه بیمارستان کامکار را می توان 

نام برد.
دست یاری ستادهای مردمی و گروه های جهادی

وی با اشاره به ورود خوب گروه های جهادی و ستادهای مردمی عنوان کرد: 
گروه ها و ستادهای مردمی به دو صورت پای کار آمدند؛ یا برای کمک به کادر 
درمانی و بیمارستان ها و یا به صورت کمک و رفع مشکل از مردم آسیب پذیر وارد کار 
شدند، درواقع خیرین سلامت هم در قم شکل گرفت و تاکنون هم برای دستگیری 

از خانواده ها کم برخوردار طرح مواسات ادامه دارد.
مدیرکل مدیریت بحران استان قم افزود: به طور مرتب ستادهای استانی مقابله 
با کرونا مورد ارزیابی قرار می گیرند و با توجه به موفقیت و مدیریت یکپارچه استان 
اعمال  در  گرفت،  قرار  رئیس جمهور  تقدیر  مورد  بحران  کردن  مدیریت  در  قم 
محدودیت های دو هفته گذشته استان قم بسیار موفق بود و از کسبه و مردم برای 

این مشارکت خوب تقدیر و تشکر داریم.
به گفته اروجی، باید از نیروهای مسلح، حوزه های علمیه، مدیران دستگاه های 
اجرایی و معاونان استانداری و دیگر نهادها  تشکر کرد که همکاری مناسبی در 

کنترل کرونا در قم داشته اند.
وی تصریح کرد: از مصوبات مهمی که در ستاد تصویب شد، اجرای طرح بسیج 
همگانی بود که محدودیت های فیزیکی و بعد به دنبال آن محدودیت هوشمند و 
به همراه محدودیت دو هفته گذشته طرح محله محور با نام سردار شهید قاسم 
سلیمانی اجرا شد. در این طرح ۴ کمیته شکل گرفت تا در کنار بیماریابی و قطع 
زنجیره انتقال با سرکشی در مناطق کم برخوردار و سکونتگاه های غیررسمی و 

دیگر محلات افراد و خانواده های نیازمند حمایت شوند.
ماسک و فاصله گذاری اجتماعی تنها راه ایمنی در برابر کرونا

مدیرکل مدیریت بحران استان قم با اشاره به لزوم رعایت فاصله گذاری اجتماعی 
و پرهیز از عدم حضور در تجمعات گفت: با توجه به اینکه اکنون با مشارکت مردم، 
ویروس  زنجیره  نظارتی قطعه  و  انتظامی  اجرایی،  دیگر دستگاه های  و  کسبه 
و رهگیری و رصد فعال بیماری به طور مرتب در حال پیگیری است و با کاهش 
بستری ها و آمار مرگ ومیرها روبرو هستیم ولی باید تلاش کنیم این شرایط حفظ 

شود و نیازمند نگهداری و تثبیت این شرایط هستیم.

 فرماندارقم :

کارخانهتولیدذغالدرقمافتتاحمیشود
فرماندارقم به افتتاح قریب الوقوع کارخانه تولید ذغال در استان اشاره کرد و 
گفت: دستگاه های این کارخانه در شهرک محمودآباد تولید شده و در مرحله 

آزمایش هستند. 
مرتضی حیدری که دیروز در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان سخن 
می گفت با اشاره به اهمیت افق ۲۰ ساله برای توسعه حوزه صنعت استان اذعان 
کرد: برنامه ریزی های امروز بر اساس توسعه این صنایع بر پایه صنوف مختلف 
است. وی افزود: به طور مثال در منطقه کهک قم و از دیرباز، تقاضاهای متعددی 
از تولیدکنندگان پوشاک وجود داشت تا این صنایع بتوانند با از بین بردن پراکندگی 
های موجود، هم در فضای تولیدی و هم در فضای نمایشگاهی پیشرو و پیشگام 
باشند. فرماندار قم اضافه کرد: بر این اساس، تجمیع صنف پوشاک در این منطقه 
مورد توجه قرار گرفته و پیگیری می شود، همچنان که برنامه ریزی برای هویت 
بخشی به استادکاران چوب در استان به عنوان استادان مطرح کشوری در این 

عرصه، در شهرک ثامن قم در حال انجام است.
حیدری با ابراز خرسندی از این که بن بست سال های قبل در موضوع توسعه 
نواحی صنعتی استان در حال از بین رفتن است گفت: این توسعه در استان قم 
با لحاظ موارد قانونی و بویژه رعایت مسائل زیست محیطی پیگیری و دنبال می 
شود. وی ادامه داد: به نظر می رسد در مسیر این توسعه، باید استفاده از ظرفیت 
ها و امکانات موجود در اولویت قرار بگیرد، چراکه تدارک امکانات زیرساختی برای 

شروع این توسعه از صفر، هم زمانبر است و هم هزینه هنگفتی دارد.
فرماندار قم سپس به نقش مهم سرمایه گذاران در تحقق توسعه متوازن قم اشاره 
کرد و بیان داشت: جذب سرمایه گذاری ها سبب ایجاد رویکردهای جدید می 
شود و البته در این مسیر، توجه جدی به صنایع و کارگاه های فرّآوری محصولات و 

تولیدات، می تواند به عنوان یک اصل مورد توجه باشد.
حیدری همچنین به افتتاح قریب الوقوع کارخانه تولید ذغال در استان اشاره 
کرد و گفت: دستگاه های این کارخانه در شهرک محمودآباد تولید شده و در مرحله 
آزمایش هستند. وی افزود: این دستگاه ها تولیدات منحصر به فرد مخترعان قمی 
هستند که ضمن رعایت مسائل زیست محیطی، امکان تهیه محصولات جانبی 

صادراتی و دستیابی به ارزش افزوده را نیز مهیا می کنند.
 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم: 

قمقابلیتتبدیلشدنبهقطبتولید
محصولاتصنعتیرادارد

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: قم برای تکمیل زنجیره 
نیروی  و  تولید محصولات صنعتی دربخش های مختلف زیرساخت های فنی 
انسانی مورد نیاز را دارد و این حوزه آماده جذب سرمایه گذاران علاقه مند به انجام 

فعالیت های اقتصادی در این استان است. 
محمود سیجانی بیان کرد: از جمله برنامه های اساسی صنعت قم طی سال های 
اخیر، ایجاد واحدهای تکمیل کننده زنجیره تولید محصولات راهبردی در استان 
است تا صنعتگران در شرایط تحریم های ظالمانه برای ادامه فعالیت خود با مشکل 

تامین مواد و کالاهای مورد نیاز برای تولید محصول نهایی مواجه نشوند.
وی با اشاره به این که قم قابلیت تبدیل شدن به قطب تولید بسیاری از محصولات 
صنعتی را دارد، افزود: در همین رابطه تکمیل زنجیره تولید محصولات راهبردی 
در قم، موجب کاهش زمان و هزینه تولید نیز می شود و این شرایط امکان افزایش 
رقابت پذیری کالاهای ساخت داخل به ویژه در بازارها بین المللی را فراهم می سازد.

با فشار تحریم های  بر مقابله  این راهبرد علاوه  از  با استفاده  ادامه داد:  وی 
ظالمانه،  فرصت های متعدد شغلی نیز در بخش  صنعت استان فراهم آمده و شرایط 

برای افزایش حجم تولید و تقویت واحدهای اقتصادی فعال در قم مهیا می شود.
حضور  برای  قم  استان  صنعت  ظرفیت های  که  این  به  اشاره  با  سیجانی 
سرمایه گذاران در حوزه تکمیل زنجیره تولید به طور کامل مشخص شده است، 
گفت: شهرک های صنعتی استان نیز برای عملیاتی ساختن اهداف برنامه تکمیل 
زنجیره تولید، از زیرساخت های فنی مورد نیاز برای راه اندازی واحدهای صنعتی 

مجهز و پیشرفته برخوردار است.
وی بیان کرد: جذب سرمایه گذاران و حمایت از تولیدکنندگان درقم به عنوان یک 
سیاست مهم در دستورکار مسئولان ارشد و مدیران دستگاه های اجرایی استان 
است و فعالان بخش خصوصی می توانند با توجه به این شرایط از تسهیلات درنظر 

گرفته شده برای راه اندازی فعالیت اقتصادی سودآور در استان استفاده کنند.

اجتماعی

گزارش از علی شاهسون

 نیروگاه سیکل ترکیبی قم به فصل سرما که می رسد آلودگی بیشتری برای مردم این شهر 
به ویژه اهالی ساکن در شهرک های پردیسان و مهدیه را به همراه دارد. 

نیروگاه سیکل ترکیبی قم به عنوان دومین نیروگاه سیکل ترکیبی کشور، شامل دو بخش 
توربین های گازی و بخاری)سیکل ترکیبی( با ظرفیت اسمی ۷۱۴ مگاوات است.

این نیروگاه اگرچه در افزایش بهره وری و تولید برق تأثیرگذار بوده اما به عنوان یکی از 
آلاینده های شهر قم محسوب می شود و مردم این شهر به ویژه اهالی شهرک های پردیسان 

و مهدیه ازآلودگی هایی که نیروگاه دارند ناراضی هستند.
حسین ربیعی یکی از شهروندان قمی در گفت وگو با تسنیم، اظهار داشت: فصل سرما 
که فرا می رسد آلودگی های نیروگاه نیز بیشتر شده و هر روز به ویژه ابتدای صبح شاهد 
آلودگی در هوا هستیم، در برخی موارد آلودگی هایی که سیکل ترکیبی و سایر کارخانه ها به 

وجود می آورند سبب قرار گرفتن وضعیت آلودگی قم در هشدار می شود.
هادی عباسی یکی دیگر از اهالی شهرک پردیسان نیز با بیان اینکه دوست داریم یک روز 
دست اندرکاران سیکل ترکیبی، محیط زیست و سایر مسئولان به این شهرک آمده وضعیت 

آلودگی را مشاهده کنند، وضعیتی که نمی توان در برخی مواقع نفس کشید.
شهین دهقانی از دیگر شهروندانی است که در شهرک مهدیه زندگی می کند، او نیز که 
سن و سالی را پشت سر گذاشته به خبرنگار تسنیم، گفت: تنفس در هوای روزهای آلوده 
این شهرک، ما را با مشکلات زیادی روبرو کرده و برخی مواقع مجبوریم به خاطر آلودگی 
بیش ازحد هوا در خانه بمانیم. وی خاطرنشان کرد: چرا مسئولان استان قم و نمایندگان 
مجلس به دنبال راه چاره برای این وضعیت نیستند، باید از مسئولان کشور بخواهند تا این 

مشکلات به نوعی حل شود.
محمدی یک شهروند جوان دیگر قمی نیز گفت: وضعیت آلودگی هوا و برطرف کردن 
مشکلات آن در قم نیازمند عزم ویژه مسئولان متولی به ویژه محیط زیست است که باید با 
یک همکاری همه جانبه و برخوردهای قانونی اجازه ندهند دود این آلودگی ها به چشم و 

دهان مردم برود.
مشکل اصلی آلودگی سیکل ترکیبی قم، کمبود گاز است 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم نیز با بیان اینکه نیروگاه سیکل ترکیبی یکی 
از منابع تأثیرگذار بر روی آلودگی منطقه است، اظهار داشت: این نیروگاه دو نوع سوخت 

استفاده می کند که یکی سوخت مایع و دیگری سوخت گاز است.
سید رضا موسوی مشکینی افزود: سال گذشته به همراه استاندار قم و معاونان دیداری با 
رئیس گاز ملی ایران در تهران داشتیم و این قول را گرفتیم تا حدی که امکان دارد تخصیص 
سوختی که به نیروگاه حرارتی قم می دهند به دلیل تأثیرگذاری که می تواند در آلودگی 

منطقه به ویژه شهرک پردیسان داشته باشد از نوع سوخت گاز باشد.
وی یادآور شد: در این جلسه این قول را به ما دادند که این مهم در زمستان عملیاتی شود 
که امیدواریم به دلیل کمبود گاز در شبکه  توزیع سوخت این نیروگاه با اولویت گاز بوده و 
نیازی به استفاده از سوخت مایع نباشد. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: 
در صورتی که شرکت ملی گاز، سوخت گاز که یک سوخت استاندارد است را در اختیار 

نیروگاه قرار دهد، کمتر شاهد ایجاد آلودگی می شویم.
آلایندگی نیروگاه سیکل ترکیبی قم مشکلات بهداشتی دارد

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز در گفت وگو با  تسنیم به تشریح وضعیت نیروگاه 
سیکل ترکیبی قم و آثار منفی آن در آلودگی های این شهر پرداخت و اظهار داشت: از 
سال های قبل جلسه های زیادی در مورد این نیروگاه برگزارشده اما هنوز آن طور که باید و 

شاید به نتیجه مناسب و دلخواه دست نیافته ایم.
حسن بختیاری افزود: در این وضعیت و ایجاد آلودگی توسط نیروگاه سیکل ترکیبی، 

سال های گذشته  نیز دولت به دنبال ایجاد نیروگاه سیکل ترکیبی جدید بود که از این کار 
نیز جلوگیری شد.

وی با بیان اینکه در نیروگاه سیکل ترتیبی از گاز و سوخت های فسیلی استفاده می شود، 
گفت: در طول تابستان که کمبود گاز نیست از گاز استفاده می شود و کمتر شاهد آلودگی 
هستیم، اما در زمستان که مصرف گاز بالا می رود، در این نیروگاه از سوخت های فسیلی 

استفاده می شود و آلودگی دوچندان می شود.
بختیاری گفت: مشکلات آلایندگی نیروگاه سیکل ترکیبی در محدوده شهرک های 
پردیسان و مهدیه مشهودتر است و مطالعات نشان می دهد این مشکلات به صورت جدی 
است و باید برای آن چاره اندیشی شود، البته راهکار اصلی نیز رساندن گاز به این نیروگاه 
است. وی با اشاره به  مطالعات صورت گرفته در سهم آلاینده ها در شهر قم بیان کرد: 
آلودگی حدود ۱۰ درصد شهرک مهدیه و پردیسان مربوط به نیروگاه سیکل ترکیبی است 
که بیشتر آن مربوط به زمستان است که افزایش می یابد، این آلایندگی نیز SO۲ است و 

اثرات بهداشتی به همراه دارد.
نایب رئیس شورای اسلامی قم با تأکید بر اینکه رویکردها باید به این سمت باشد که 
نیروگاه سیکل ترکیبی قم به سمت استفاده از سوخت گازوییل حرکت نکند، افزود: این 

موضوع مشکلات بهداشتی ازجمله مرگ ومیر را نیز در درازمدت به همراه داد.
نیروگاه های حرارتی در کشور  ایجاد  از  برویم که  این سمت  به  باید  افزود:  بختیاری 
جلوگیری و به نیروگاه های خورشیدی ایجاد شود که این مهم نیز در سایه حمایت دولت 

مهیا می شود.
فضای سبز اطراف نیروگاه سیکل ترکیبی قم افزایش یابد 

فسیلی،  سوخت  از  کمتر  استفاده  گفت:  ایران  محیط زیست  علمی  انجمن  عضو 
بهینه سازی سیستم های احتراق و سیستم های احیاگر، استاندارد سازی دودکش ها و 
استفاده از سوخت گاز تغییراتی است که باید در سیستم فعلی سیکل ترکیبی قم انجام 

شود.
وی گفت: اقدامات اصلاحی ازجمله توسعه فضای سبز پیرامونی نیروگاه نیز باید در نظر 

گرفته شود تا به عنوان یک فعالیت جبرانی در کاهش آلودگی مؤثر باشد.
بختیاری با بیان اینکه مسئولیت اصلی آلودگی نیروگاه سیکل ترکیبی قم به عهده وزارت 
نیرو دولت است و باید در برطرف کردن مشکلات موجود پیشقدم شوند، افزود: بخشی از 
این آلایندگی ها مشکلات بهداشتی است که می تواند بیماری ایجاد کند و در درازمدت نیز 

بر روی بناهای ساختمانی و تخریب آن تأثیرگذار است.
این دانشجوی دکتری محیط زیست گفت: در آلودگی حاصل از نیروگاه سیکل ترکیبی 
مواد شیمایی ناکس وجود دارد که این نیز سبب مرگ ومیر بلندمدت می شود و نباید 

به راحتی از کنار این آلایندگی که اثرات بلندمدت دارند عبور کنیم.
وی با بیان اینکه غالب وزش در قم غربی به شرقی است، گفت: در مسیر این بادها نیز 
شهرک های مهدیه و پردیسان است که باید نسبت به این بحث حساس بود و جدی تر وارد 
شد. بختیاری گفت: براساس اندازه گیری و مطالعات صورت گرفته، اکسیدهای ازت 
NOX ناکس و ذرات  SO۲ در زمستان نسبت به بهار به شدت افزایش می یابد، و بنابراین 
باید در موضوع آلاینده ها به ویژه در شرایط ایپدمی که آنفولانزا و کرونا است و شرایط را 
برای بیماران تنفسی ویروسی بیشتر می کند حساس باشیم. نایب رئیس شورای شهر شیراز 
خاطرنشان کرد: متأسفانه هنوز نمایندگان مجلس نقش مستقیمی در پیگیری مسائل 
زیست محیطی نداشته اند و نیاز است به عنوان مسئله زیست محیطی استان نمایندگان 
پیگیری و به دنبال ایجاد نیروگاه های خورشیدی باشیم. به گزارش تسنیم، وضعیت موجود 
آلودگی هوا و رسیدن آن به نقطه هشدار در این روزهای کرونایی و فصل زمستان خود یک 
هشدار جدی است که مسئولان متولی برای سلامتی مردم حساسیت بیشتری به خرج 

داده و اجازه ندهند آلاینده ها نیز مشکلی بر مشکلات مردم بیفزایند.

دود آلایندگی فقط به چشم مردم می رود 

نیروگاهیدرقمکهفصلسرمادودزاترمیشود

معاون حمل و نفل  وترافیک شهرداری قم:
۳۵۰ کیلومتر مسیر ویژه دوچرخه سواری احداث می شود
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رییس جمهوری: 

لایحهبودجه۱۴۰۰برمبنایتوانمندی
ایرانتدوینشدهاست

رییس جمهوری در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت گفت: لایحه بودجه 
۱۴۰۰ بر مبنای ظرفیت ها و توانمندی ایران تدوین شده، انکار آن نادیده گرفتن 

این حقایق است. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز سه شنبه در جلسه ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت اظهار کرد: مقاومت و ایستادگی ملت ایران در برابر فشار تحریم ها 
و جنگ اقتصادی تمام عیار ترامپ علیه ایران واقعیت های بزرگی را به جهان و همه 

بدخواهان ایران نشان داد.
رییس جمهوری افزود: ترامپ ظرفیت ها و حقایق توانایی های جمهوری اسلامی 
ایران را اصلا نشناخت و بر مبنای توهمات خود اقدام کرد و ناکامی کاخ سفید در 
مواجهه با ایران بعد از دو سال و نیم جنگ اقتصادی تمام عیار در کنار شکست 
سیاست های بین المللی او از دلایل شکست ترامپ در انتخابات اخیر این کشور 
است. روحانی خاطرنشان کرد: به همه کسانی که با اقداماتی نظیر تحریم به دنبال 
شکست ایران هستند، توصیه می کنم برای همیشه این رویکرد غلط و شکست 

خورده را به موزه تاریخ بسپارند.
وی با اشاره به اقتدار و توان اقتصادی ایران به عنوان دو واقعیت مهم و تعیین 
کننده یادآور شد: اگرچه جنگ اقتصادی لطمات و صدمات زیادی را از جمله 
به معیشت مردم وارد کرد، اما امروز تحریم کنندگان و جنگ طلبان که فروپاشی 
اقتصاد ایران در کوتاه مدت را پیش بینی می کردند درحالی کاخ سفید را ترک 
می کنند که ملت ایران سرافراز و پیروز در یک جنگ نابرابر اقتصادی قدرتمندتر 

از گذشته ایستاده است.
رییس جمهوری در ادامه به ویژگی های لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ اشاره کرد و 
گفت: مبنای تدوین و طراحی لایحه بودجه سال آینده، ظرفیت های اقتصادی 
کشور و واقعیت های عرصه بین المللی بوده است و با تحلیل دقیق داده ها و 

داشته های داخلی ارائه شده است.
روحانی با بیان اینکه برخی منتقدان بودجه سال آینده دچار همان اشتباه 
راهبردی نادیده گرفتن و انکار واقعیت ها و توانایی اقتصادی کشور شده اند، گفت: 
برخلاف تصور و تحلیل کسانی که معتقدند بودجه با اتکا به اتفاقات بین المللی و 
نتایج انتخابات آمریکا تدوین شده، باید تاکید کنیم که بودجه ۱۴۰۰ دقیقا با اتکا و 

تکیه بر ظرفیت های اقتصادی ایران نوشته شده است.
رییس جمهوری تصریح کرد: تلاش و برنامه ریزی های دولت در طی این مدت 
با این هدف بوده است که خسارت های جنگ اقتصادی را تا اندازه ای ترمیم کند 
و مشکلات بوجود آمده ناشی از عوارض شیوع بیماری کووید ۱۹ برای اقشار 

ضعیف و کم درآمد جامعه را نیز مدیریت کند.
 در این جلسه پیرو مباحث قبلی ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، پیشنهادهای 
دستگاه های مرتبط درخصوص سیاست ها و اقدامات پایدار و موثر در تثبیت و 
کنترل قیمت اقلام و کالاهای اساسی مورد نیاز مردم و روش های حمایت معیشتی 

از گروه های کم درآمد مطرح و بررسی شد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی: 

امسالپرداختیبازنشستگان
۸۰درصدافزایشیافت

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: از شروع سال پرداختی بازنشستگان 
۸۰ درصد افزایش یافته است و هیچ بازنشسته ای زیر سه میلیون تومان دریافت 

نمی کند. 
سیکل  نیروگاه  احداث  قرارداد  امضای  مراسم  در  شریعتمداری  »محمد 
ترکیبی ۵۴۶ مگاواتی اندیمشک در مجموعه تلاش، افزود: پیش از این برخی 
اجرای  با  که  دریافت می کردند  تومان  میلیون  زیر یک  بازنشستگان حقوق  از 
همسان سازی حقوق بازنشستگان، هم اکنون حقوق زیر سه میلیون تومان نداریم 

و در بودجه سال آینده نیز افزایش ۲۵ درصدی حقوق پیش بینی شده است.
سال ۱۳۹۸  از  گفت:  کشور  بازنشستگی  صندوق  پیشرفت های  درباره  وی 
مجموع سود صندوق بازنشستگی کشور پنج برابر رشد داشته و از رقم ۲ هزار 

میلیارد تومان به ۱۰ هزار میلیارد تومان رسیده است.
وزیر تعاون با تاکید بر اهمیت شفافیت در اقتصاد، گفت: شفافیت عنصر مهمی 
است که باید در دستور کار همه بخش ها قرار گیرد و وزارت تعاون در این حوزه 
قدم های خوبی برداشته است و هر گونه شائبه ای که در قسمت های مختلف 

وزارت تعاون و صندوق بازنشستگی باشد برخورد می کنیم.
صندوق  زیرمجموعه  شرکت های  مالی  صورت های  از  بسیاری  افزود:  وی 

بازنشستگی کشور شفاف سازی شده و در اختیار عموم قرار دارد.
نیز گفت: دشمنان  اندیمشک  ترکیبی  احداث سیکل  درباره  شریعتمداری 
همواره تلاش کردند با اعمال تحریم های ظالمانه مردم را مایوس کنند اما مردم و 

دولتمردان با تکیه بر دین اسلام و نخبگان آنها را مایوس کردند.
وی ادامه داد: در ۲ فصل شاهد رشد اقتصادی مثبت بودیم و این نوید حرکت 
استارتاپی  فعالیت های  توسعه  با  که  ماست  جوانان  و  کشاورزان  دانشمندان، 

توانستند به این مهم دست یابند و این نشان خروج از رکود است.

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: به نظر می رسد با توجه به شرایطی که وجود 
دارد تا حدودی ریسک و خطرهای تهدیدکننده معاملات بورس در حال کاهش 

باشند که این امر باعث ترسیم آینده ای درخشان در بازار شده است. 
»مصطفی امیدقائمی« افزود: نقدینگی هایی که اکنون در حال ورود به بورس 
است در سایه سایر بازارهای سرمایه گذاری مانند بازار ارز، مسکن و خودرو رخ 

داده است که فعلا در رکود به سر می برند.
 وی اظهار داشت: با توجه به اینکه نرخ سهام بعد از اصلاح رخ داده به بهترین 
محدوده قیمتی برای خرید رسیده اند، اکنون بازار سهام از نظر سرمایه گذاران 

بهترین گزینه برای سرمایه گذاری است.
امیدقائمی خاطرنشان کرد: عدم وجود بازاری قابل اعتماد برای سرمایه گذاری 
باعث شده است تا نقدینگی به سمت بازار سرمایه سوق پیدا کند که این امر منجر 

به  تغییر مسیر شاخص بورس و رشد آن شده است.
وی به تاثیر نوسان قیمت دلار در معاملات بورس اشاره کرد و گفت: روند کاهش 

قیمت ارز با تاثیر متفاوتی در بازار همراه است، افت نرخ دلار  در برخی از شرکت 
ها با تاثیر منفی همراه خواهد بود  و منجر به کاهش سود شرکت ها می شود 
اما در مقابل این اتفاق به نفع برخی از شرکت ها خواهد بود و زمینه رشد آنها را 

فراهم می کند.
امیدقائمی اظهار داشت: بازار سرمایه به دلیل روند صعودی که اخیرا دست 
پیدا کرد و رونقی که وارد این بازار شد، طبیعی است که تا حدودی اصلاح و روند 
نزولی را تجربه کند اما سهامداران باید این موضوع را مدنظر داشته باشند که روند 
کلی بازار مثبت است و در وضعیت فعلی هیچ خطری معاملات بورس را تهدید 

نمی کند.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: موضوعی که اکنون در بازار وجود 
دارد فضای ایجاد شده به دلیل تحریم ها و گمانه زنی ها نسبت به مشخص شدن 
آینده برجام با پیروزی بایدن است، به همین دلیل فعالان بازار به دنبال تحلیل اثر 

این اتفاق در بازار سرمایه هستند.

وی به ریسک های تهدیدکننده معاملات بورس اشاره کرد و افزود: در گذشته 
ریسک و خطر بسیار زیادی بازار را مورد تهدید قرار داده بود اما اکنون با توجه به 

وضع حاکم، ریسک موجود در بازار تا حدودی کاهش پیدا کرده است.
دارد،  قرار  رشد  و  تقویت  مسیر  در  سرمایه  بازار  اینکه  بیان  با  امیدقائمی 
خاطرنشان کرد: سهامداران نباید انتظار داشته باشند که عامل همه ریسک ها 
در بازار از بین برود، ممکن است برخی از مسایل باعث ایجاد نگرانی هایی در 
معاملات بازار شوند که وجود چنین مسایلی در بازار طبیعی است و نباید باعث 

نگرانی سهامداران شود.
این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به اینکه بازار با برخی از ریسک ها همراه 
است و همیشه یک سری از خطرها تهدیدکننده معاملات بازار هستند،  گفت: به 
نظر می رسد با توجه به شرایطی که وجود دارد تا حدودی از ریسک و خطرهای 
تهدیدکننده معاملات بورس در حال کاهش باشند که این امر باعث ایجاد آینده 

ای درخشان در بازار شده است.
وی به اقبال سهامداران نسبت به سهام شرکت های کوچک در بازار تاکید کرد 
و افزود: سرمایه گذاری در بورس از چند روز گذشته به سمت سهم های کوچک 
رفته است،  دلیل آن مربوط به وجود اهرم های مثبت در سهام این شرکت ها است 
و با توجه به اینکه در کوتاه مدت می توانند بازدهی خوبی را در اختیار سهامداران 
قرار دهند بنابراین باعث پیش روی معاملات بازار به سمت این صنایع شده است.
امیدقائمی خاطرنشان کرد: اکنون در مقطعی قرار داریم که حرفه ای ها در 
حال ورود دوباره به بازار سهام هستند، این افراد قادر به شناسایی سهام مناسب 
در بازار و انتخاب سهم هایی هستند که در کنار بالا بودن ریسک، سود خوبی در 

اختیار آنها قرار می گیرد.
روند  بهبود  در  تاثیرگذار  اقدام های  به  اشاره  با  بازار سرمایه  کارشناس  این 
معاملات بورس گفت: بازار باید تحت مدیریت باشد و میزان عرضه سهام شرکت 

های بزرگ در بازار باید افزایش یابد.
وی خاطرنشان کرد: باید از فرصت رونق بازار برای تامین مالی بنگاه ها استفاده 

کرد تا بتوانند از این طریق زمینه اصلاح ساختار  مجموعه خود را فراهم کنند.
امیدقائمی گفت: در این دوره باید افزایش سرمایه های حق تقدم و افزایش 
سرمایه از محل آورده را توسعه داد، همچنین از فضای به وجود آمده و ورود 

نقدینگی ها به بازار بهترین استفاده را برای توسعه بنگاه ها کرد.
این کارشناس بازار سرمایه روند معاملات بورس تا پایان سال را مورد پیش بینی 
قرار داد و افزود: روند بازار برای روزهای آینده وابسته به اتفاق های پیش رو در 
بازار و کشور است اما به طور حتم بورس تا پایان سال به عنوان یکی از گزینه های 
جذاب برای سرمایه گذاری خواهد بود، به نظر می رسد بازار تا پایان سال با افت و 

خیز همراه باشد اما در کل روند آن مثبت است.

یک کارشناس بازار سرمایه  مطرح کرد

افزایش امیدواری به بورس با کاهش ریسک های تهدیدکننده

چند روزی است که بحث بررسی مجدد اف ای تی اف در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام مطرح و سبب گمانه زنی 

 های فراوانی شده است.
اقتصاد ایران و به ویژه بخش خصوصی در سال های اخیر 
سختی های فراوانی را به دلیل نپیوستن به اف ای تی اف 
متحمل شده اند به طوری که حداقل در یک سال اخیر 
مجبور به پرداخت کارمزدهای نامتعارف به برخی بانک های 

درجه ۲ و ۳ کشورهای دیگر شده اند.
اکنون به نظر می رسد عزم بیشتری برای بررسی دوباره 
پیوستن ایران به اف ای تی اف وجود دارد و این مساله سبب 
به  امید  چشم  خصوصی  بخش  و  تجار  حداقل  تا  شده 
تصمیمات اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام بدوزند.

بهاءالدین حسینی هاشمی مدیر اسبق بانکی و کارشناس 
اقتصادی در مورد احتمال پیوستن ایران به اف ای تی اف 
به خبرآنلاین گفت: بر اساس ضرورتی که احساس شده 
و دولت مکاتبه ای با مقام  معظم رهبری داشته و ایشان 
موافقت خود را برای بررسی مجدد این مساله، به نظر می 

رسد که اراده ای وجود دارد ما به این تشکیلات بپیوندیم.
تبعات منفی  نپیوستن ایران به اف ای تی اف

وی درباره تبعات منفی نپیوستن ایران به اف ای تی اف 
بیان کرد:یک پروتکل بین المللی است و همه بانک ها برای 
انجام امور مالی و به صورت مشاع در سطح بین المللی 
همکاری داشته باشند، یک سری استانداردهایی را وضع 
می کنند که همه در صورت رعایت آنها قادر به این سطح 
از همکاری مشترک هستند. به هر حال این مساله یک 
الزام بین المللی محسوب می شود و هر کشوری که آن را 
نپذیرد سبب بروز شبه برای سایر کشورها و دولت های دیگر 

می شود.
وی تصریح کرد: کسانیکه در تعارض و مبارزه با کشور 
استفاده می  به عنوان دستاویز  را  این مساله  ما هستند 
کنند و همچنین این مورد سبب شده تا تحریم ها بیشتر 
جنبه حقوقی تر پیدا کند، برخی بانک ها به همین دلیل 
از همکاری با ایران و مبادلات پولی و نقل و انتقال مالی و 

حواله جات امتناع کنند.
وی اضافه کرد: این مساله ریسک کشور را بالا می برد که 
باعث افزایش قیمت خدمات پولی می شود و نرخ سود و 
اعتبارات فاینانس و ری فاینانس را افزایش می دهد و حتی 
با کشور ما  ممکن است بسیاری از کشورها از همکاری 

دوری کنند.
حسینی هاشمی خاطرنشان کرد: در مجموع این موارد 
تاثیرات منفی بر تجارت بین الملل ما برجا می گذارد.به 
اعتقاد بنده کشور ما اکنون مشکلی ندارد و شناخت کافی 

از اف ای تی اف حاصل شده است.

تجارت  به  انتقال  و  نقل  گزاف  هزینه  های  تحمیل 
بین المللی ایران 

وی درباره افزایش هزینه های گزاف نقل و انتقال مالی از 
سوی بانک های درجه ۲ و ۳ چینی توضیح داد: نمی توان 
رقم دقیقی برای این مورد ذکر کرد اما این مساله هزینه نقل 
و انتقال پولی و اعتبار را بالا می برد زیرا بانک های روسی 
یا چینی که با ما همکاری دارند با سایر بانک های دنیا نیز 
در تعامل هستند اگر با ایران به عنوان کشوری که عضو اف 
ای تی اف نیست، بخواهد همکاری کند شرایطی ایجاد می 

شود تا بانک های کشورهای دیگر با آنها همکاری نکنند.
بانک ها دچار خسارت می شوند،  این  ادامه داد:  وی 
بنابراین این بانک ها نه به دلیل کسب منافع و اینکه در مقابل 
ما جبهه بگیرد بلکه اگر بانکی درصدد ارائه خدمات به ایران 
باشد و چون در لیست سیاه اف ای تی اف قرار داریم، این 
مساله را بهانه برای دریافت کارمزدهای بالاتر قرار می دهند.
این کارشناس اقتصاد بیان کرد: هزینه های نقل و انتقال 
پولی ایران به دلیل تحریم تا ۱۵ درصد بالا رفته است.در این 
میان تبدیل به ارزها و پول های مختلف نیز هزینه هایی را 
تحمیل می کند برای نمونه بن کره تبدیل به یورو، یورو 
تبدیل به درهم، درهم هم تبدیل و در نهایت پرداخت شود 

که به حتم سبب هزینه های مضاعف می شود.
حسینی هاشمی اظهار کرد: یک سری مشکلات دیگر 
هم وجود دارد اما به هر حال عدم عضویت در اف ای تی 

اف به عنوان یک سازمان بین المللی باعث می شود ما 
انگشت نما شویم و هزینه گزافی برای استفاده از خدمات 

بانکی بین المللی پرداخت کنیم.
این مدیر اسبق بانکی درباره پیوستن به اف ای تی اف 
و تاثیر آن در کاهش نرخ ارز در بازار داخلی گفت: هرچه 
مراودات و نقل و انتقالات پولی، امنیت ارزهای خرجی، 
اعتماد به کشورمان در دنیا، ثبات در معاملات بین المللی 
بیشتر شود؛ آثار روانی و ومسائل غیراقتصادی نرخ ارز را 
کاهش می دهند البته این گونه نیست که اگر عضو اف ای 

تی اف شدیم ، همه مشکلاتمان حل خواهد شد.
وی در توضیح این مطلب افزود: بانک های بین المللی 
که  دارند  استانداردهایی  بانک ها  سایر  با  همکاری  برای 
کمیته بانک  آنها را تعریف کرده است که یکی از مهمترین 
این موارد، نسبت کفایت سرمایه است که اگر این نسبت 
کمتر از ۱۰ باشد بانک  یا بانک ها پرریسک محسوب می 
شوند و ممکن است بانک های بین المللی برای همکاری 
دریافت  بیشتری  هزینه  یا  کرده  لحاظ  هایی  محدودیت 

کنند.
اصلاحات  نیازمند  ما  گفت:  اقتصادی  کارشناس  این 
فراوانی در سیستم بانکی کشور هستیم اما باید دانست که 
اگر خواهان فعالیت در عرصه بین المللی هستیم باید عضو 
سازمان اف ای تی اف باشیم.از سوی دیگر کاهش هزینه 
نقل و انتقال پول نه تنها بار سنگین تجارت خارجی را کاشه 

می دهد و روند بازگشت ارز به داخل را ساده می کند بلکه 
سبب خواهد شد بازار ارز با کاهش فشار روبرو شده و زمینه 

برای کاهش بیشتر قیمت ارز فراهم گردد.
تاثیر پیوستن به اف ای تی اف و رفع تحریم بر 

نرخ ارز 
این  اگر  که  سوال  این  به  پاسخ  در  هاشمی  حسینی 
همکاری صورت گیرد و در مقابل از میزان تحریم ها کاسته 
یا کلا برداشته شود، آیا می توان به بهبود وضعیت اقتصادی 
در ماه های پایانی سال و کاهش تورم امیدوار بود، اظهار 
کرد: حتما این اتفاق خواهد افتاد. بخش زیادی از تورم و 
کاهش ارزش پول ملی که به سرعت اتفاق افتاد، حاصل 

عوامل اقتصادی نبوده است زیرا هیچ فاکتور اقتصادی 
وی ادامه داد: آثار تورم و تحریم و شانتاژهایی که از بیرون 
انجام شده بر روی مردم بوده و انتظار تورمی برای یک آینده 
سیاه تر و بدتر جلوه داده اند و سبب شده اند تا کسانی که در 
آینده نیازمند تامین ارز بوده و دنبال مبادلات پولی و ارزی 
بوده اند را ترسانده اند.  این کارشناس اقتصادی بیان کرد: 
همه این موارد سبب افزایش نرخ ارز و در مقابل کاهش 
ارزش پول ملی شده اند، قطعا هر چه اعتمادها به اقتصاد و 
بازار برگردد، موجب کاهش نرخ ارز خواهد شد. وی توضیح 
داد: اقتصاد به گونه ای است با کوچکترین مساله دچار 
معضل می شود، در داخل کشور نسبت به توانمندی های 
خود واقف هستیم اما کسانی که در خارج از کشور هستند 
از طریق رسانه ها و فضای مجازی وضعیت یک کشور را 
دنبال می کنند لذا ما باید دستاویزها را از دست دشمنان 
برجام  به  آمریکا  کرد:اگر  نشان  خاطر  وی  کنیم.  خارج 
بازگردد و تحریم ها حذف شود و سازمان های بین المللی 
پولی و بانکی ما را به عضویت بشناسند و درکنار آنها ما نیز 
تجدیدنظر  بانک ها  ترازنامه  و  مقداری درساختار سرمایه 
کرده و مطابق ساختارهایبین المللی نزدیک کنیم، حتم 
بدانید همانند سایر کشورها در عرصه جهانی می توانیم 
فعالیت داشته باشیم و درنهایت نرخ ارز به قیمتی که حاصل 
از فاکتورهای اقتصادی کشور،نرخ برابری قدرت خرید ارزها 
و قدرت واقعی پول نزدیک می شود نه عوامل خارجی و یا 
انتظار تورمی. حسینی هاشمی گفت: در مجموع برخی 
فاکتورها مانند تورم پول داخلی، تورم پول خارجی،  تعداد 
سال هایی که تعدیل نشده، عرضه و تقاضا، حجم نقدینگی 
که اقتصاد را تحت تاثیر قرار می دهد را باید در نظر گرفت، 
که در نهایت کارشناسان قیمت ارز را زیر ۲۰ هزار تومان در 
نظر می گیرند که به اعتقاده بنده این عدد بین ۱۵ تا ۲۰ 
هزار تومان خواهد بود و اگر ایران با پیوستن به اف ای تی اف 
شرایط عادی بانکی را پیدا کند و تحریم نیز در دور جدید 

مذاکرات رفع شود چنین اتفاقی رخ خواهد داد.

بهاءالدین حسینی هاشمی:قیمت ۱۵ تا ۲۰ هزار تومان برآورد می شود

سیگنالبررسیمجددافایتیافبهبازارارزچیست؟

مدیر پالایشگاه ششم مجتمع گاز پارس جنوبی با اشاره به شرایط تحریم اقتصادی، گفت: امسال تولید تمام محصولات 
فازهای ۱۵ و ۱۶ افزایش داشته است.  »احمد ولی پور« با اشاره به افزایش تولید فازهای ۱۵ و ۱۶ نسبت به سال گذشته افزود: 
میزان گاز تولیدی این پالایشگاه در هفت ماهه ابتدایی ۹۹ نسبت به مدت مشابه بیش از ۱۳ درصد رشد داشته است. وی 
توضیح داد: میزان گاز تولید پالایشگاه ششم در این بازه حدود هشت هزار و ۱۰۰ میلیون متر مکعب بود. ولی پور با اشاره به 
اینکه میزان LPG تولید شده در فازهای ۱۵ و ۱۶ معادل ۲۱۶ هزار تن در هفت ماهه ابتدایی سال بود، گفت: در این بازه گوگرد 
تولیدی پالایشگاه ششم، ۳۸ هزار و ۲۵۰ تن بوده است. به گزارش ایرنا، شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی با ۲۵ فاز پالایشگاهی 
فعال و با برداشت حداکثری از مخازن مشترک و انجام موفقیت آمیز تعمیرات اساسی سالیانه با آمادگی کامل در حال تولید گاز 
و سایر محصولات مرتبط است. میدان مشترک گازی پارس جنوبی در سال ۱۳۶۷ کشف شد و قطری ها به عنوان شریک ایران 
بخش متعلق به خود را از سال ۱۳۶۹ عملیاتی ساخته و به استخراج از این مخزن مشترک پرداختند، بدون اینکه هیچ سهمی 
از آن وارد اقتصاد ایران شود. مهرماه سال ۱۳۷۶ امضا قراردادی با شرکت توتال با سهم ۴۰ درصد و شرکت گازپروم روسیه و 
پتروناس مالزی هر کدام به ارزش ۳۰ درصد به عنوان یکی از طرفین قرارداد سرمایه گذاری با ایران برای توسعه فاز ۲ و ۳ پارس 
جنوبی با تولید روزانه ۵۶.۶ میلیون متر مکعب گاز طبیعی، ۸۰ هزار بشکه میعانات گازی و۴۰۰ تن گوگرد با مبلغ قراردادی 
دو میلیارد و ۱۲ میلیون دلار وارد فاز عملیاتی شد. شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی به منظور بهره برداری از فازهای توسعه ای 
میدان گازی پارس جنوبی به عنوان یکی از شرکت های فرعی شرکت ملی گاز ایران در تاریخ ۲۸ مهر ماه سال ۱۳۷۷ تاسیس 

شد و مسوولیت بهره برداری از پالایشگاه های پارس جنوبی را برعهده گرفت.

 وزیر نیرو گفت: مشترکان پرمصرف در بخش آب و برق پس از سپری شدن مهلت ۶ ماهه طرح برق امید و آب و در 
صورت تداوم رفتار مصرفی غلط جریمه خواهند شد.  »رضا اردکانیان« روز سه شنبه در مراسم افتتاح دو هزار و ۶۷۰ 
میلیارد تومان پروژه های صنعت آب و برق برای سه استان کشور که به شیوه ویدئوکنفرانسی برگزارشد، افزود:  تلاش 
براین است تا مشترکان پرمصرف نسبت به اصلاح رفتارهای مصرفی خود اقدام کنند، اما چنانچه پس از اتمام مهلت 
مقرر در طرح های برق امید و آب آنان به این رفتار خود ادامه دهند، با کسب مجوز از شورای اقتصاد نسبت به اعمال 
جریمه برای آنها اقدام خواهد شد. وی توضیح داد: افزایش تعرفه آب و برق یکی از روش هایی است که برای این نوع 
مشترکان در نظر گرفته شده و چنانچه مشترکی همچنان پر مصرف باشد، پس از گذشت ۶ ماه این تعرفه برای وی 
اعمال خواهد شد. وزیر نیرو به مصوبه هیات دولت در باره اعمال تخفیف ۱۰۰درصدی برای مشترکان کم مصرف در 
بخش آب که درروزهای اخیر ابلاغ شد اشاره کرد و خاطرنشان ساخت: مجموعه این وزارتخانه تلاش خود را به کار 
گرفته تا این مصوبه به بهترین شکل و در کوتاه ترین زمان اجرایی شود و مشترکان کم مصرف از مزایای آن بهره مند 
شوند. اردکانیان گفت: براین اساس وسایل کاهنده مصرف و نیز شیوه های مصرف درست در اختیار همگان قرار 
خواهد گرفت تا مشترکان پر مصرف نیز با اعمال این شیوه ها به جمع مشترکان خوش مصرف وارد شوند. وی افزود: 
براساس این مصوبه شمار کسانی که تا یک سوم الگوی مصرف، مصرف می کنند حدود چهار میلیون نفر است که 
مشمول اعمال تخفیف ۱۰۰درصدی خواهند شد. اردکانیان ابراز امیدواری کرد: تعداد مشترکانی که مشمول تخفیف 

های ۱۰۰درصدی شوند با اعمال روش های درست مصرف افزایش چشمگیری یابند.

مدیر پالایشگاه ششم مجتمع گاز پارس جنوبی  خبرداد

افزایشتولیدگازدرپارسجنوبیدرشرایطتحریماقتصادی
وزیر نیرو: 

مشترکانپرمصرفجریمهمیشوند

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 
۱۳99۰4۰۳۰۰۱۱۰۰۲76۱/۱

تولد:  تاریخ  احمد  پدر:  نام  جعفری  طیبه  خانم  به  بدینوسیله 
۱۳۶۰/۰۱/۱۵شماره ملی: ۵۷۱۹۸۴۴۴۸۱ شماره شناسنامه: ۳۵بدهکار 
پرونده کلاسه ۱۳۹۹۰۴۰۳۰۰۱۱۰۰۲۷۶۱/۱ بشماره بایگانی ۹۹۰۲۹۷۰ 
که برابر گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر 
قرارداد بانکی بین شما و بانک کشاورزی مبلغ ۲۱۵/۵۸۴/۰۳۹ ریال بابت 
اصل و سود و خسارت تاخیر و مبلغ خسارات روزانه ۱۴۱/۷۵۳ ریال که تا روز 
تسویه به اصل بدهی اضافه میگردد بدهکار می باشید که بر اثر عدم پرداخت 
وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه 
صادر و بکلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده ۱۸ آئین 
نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد از تاریخ انتشار این آگهی 
که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط یک نوبت در روزنامه چاپ درج و 
منتشر می گردد ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در 
غیر اینصورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق مقررات علیه 

شما تعقیب خواهد شد.
لازم به ذکر است که بدهکار می بایست سریعا نسبت به ثبت نام در سامانه ثنا 
اقدام نمائید و کلیه ابلاغها از طریق آن سامانه انجام خواهد شد و مسئولیت 
عدم ثبت نام و عدم ابلاغ اوراق و اخطاریه ها بر عهده شما خواهد بود. )م 

الف ۱۳۳۱۶(
قوه قضائیه-سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
اداره اجرای اسناد رسمی قم
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سرمربی اسبق تیم ملی ایران و باشگاه پرسپولیس گفت: تیم پرسپولیس با تلاش 
کادرفنی و بازیکنان با غیرت خود این بار آسیا را غافلگیر خواهد کرد و قهرمان لیگ 

قهرمانان آسیا می شود. 
افشین قطبی سرمربی اسبق تیم فوتبال پرسپولیس که همراه با این تیم در 
لیگ هفدهم قهرمان ایران شد و سال ها در فوتبال کره جنوبی، ژاپن و چین سابقه 
مربیگری دارد در خصوص حضور پرسپولیس در فینال لیگ قهرمانان آسیا و دیدار 
با اولسان کره جنوبی و سایر مسایل این تیم، حرف های جالبی را در گفت و گو 

اختصاصی با ایرنا مطرح کرد که در زیر می خوانید.
 در ابتدا صحبت های خود را در خصوص تیم اولسان و حضور این تیم در 
فینال لیگ قهرمانان آسیا شروع کنیم نظر شما در خصوص صعود این تیم به 

فینال چیست؟
اولسان از تیم های بسیار خوب کره است که در این فصل از لیگ قهرمانان عملکرد 
بسیار درخشانی داشت. می توانستیم حضور این تیم را در فینال پیش بینی کنیم. 
اولسان تیم بسیار هجومی و بابرنامه ای است که در تمام دیدارهای خود در لیگ 

قهرمانان هجومی بازی کرده است.
به نظر می رسد این تیم در خط دفاع با مشکلاتی روبرو باشد. آیا خط دفاع 

اولسان ضعف دارد؟
به نظر من هم خط دفاع اولسان نسبت به خط هافبک و حمله این تیم کیفیت 
پایین تری دارد اما این را در نظر بگیرید تیمی که راهی فینال لیگ قهرمانان شده 

است حتما قدرتمند بوده و حریف آسانی برای هیچ تیمی نخواهد بود.

 نقطه قوت اولسان به نظر شما در چه مناطقی از زمین است؟
همانطور که گفتم اولسان در کارهای هجومی بسیار قدرتمند است. این تیم در 
خط هافبک بازیکنان طراح بسیار خطرناکی دارد و در خط حمله نیز قدرتمند است 
اما خوشبختانه پرسپولیس هم در این پست ها بسیار قوی است و در کنار این مساله 

توانایی این را دارد که به خط دفاعی شکننده حریف آسیب برساند.
 شما در فوتبال کره و تیم ملی این کشور کار کرده اید ویژگی فوتبال این 

کشور چیست؟
آنها بسیار سرعتی و هماهنگ هستند و این موضوع نقطه قوت فوتبال کره جنوبی 

است.
فکر می کنیم خاطره تلخ شما هم از دیدار با کره جنوبی و شکست مقابل 

این تیم در وقت های اضافه و جدایی از تیم ملی ایران باشد؟
فوتبال همین است. شاید اگر در آن بازی مهم ما در وقت های اضافه گل می زدیم 
به فینال می رسیدیم و امروز همه از موفقیت ما حرف می زدند. شکست در وقت های 

اضافه بسیار تلخ است و این هم یکی از خاطرات بسیار تلخ من از فوتبال است.
در خصوص پرسپولیس صحبت کردید متاسفانه در این بازی سه بازیکن 
اصلی تیم در اختیار نیستند آیا این موضوع آسیبی به پرسپولیس خواهد 

رساند؟
تمام مربیان دنیا دوست دارند با تمام نفرات خود در مسابقه بزرگی چون فینال لیگ 
قهرمانان حاضر شوند. متاسفانه یحیی گل محمدی در این مسابقه سه بازیکن بسیار 
تاثیرگذار خود را در اختیار ندارد و این دست او را بسته است. یحیی در چند بازی اخیر 

بدون این سه بازیکن به میدان رفته و عملکرد بسیار خوبی هم داشته است. مطمئن 
باشید او و پرسپولیس آسیا را غافلگیر خواهند کرد.

بی تردید بازیکنان جایگزین با دوندگی بالای خود جای غایبن را پر خواهند کرد.
در خصوص گل محمدی حرف زدید به نظر می رسد به موفقیت او اعتقاد 

دارید؟
شک نکنید او یک مربی جوان و با شخصیت است که در تمام این سال ها برای 
جایگاه امروزش جنگیده است. او لیاقت بهترین بودن را دارد و با حضور در فینال 
آسیا نشان داد توانایی های بزرگی دارد. خوشحالم پرسپولیس با یک مربی ایرانی، 

پرسپولیسی و با انش توانست به فینال آسیا برسد.
نقطه قوت پرسپولیس را در کدام پست می دانید؟

کار کردن با بازیکنان ایرانی عجیب است. آنها کارهایی انجام دهند که از پس 
رقبای  به  شما  است.  ایرانی  بازیکنان  در  غیرت  معنای  نمی آید.  بر  هیچکس 
پرسپولیس نگاه کنید که چقدر برای تیم های خود هزینه کرده بودند اما همه آنها 
مقابل غیرت ایرانی زانو زدند. کار کردن با بازیکنان ایرانی لذت بخش است آنها 
می توانند خواسته های شما را بالای ۱۰۰ درصد انتظار شما انجام دهند و این برای 

هر مربی فوق العاده است.
شما این کار را سال ۸6 با پرسپولیس انجام دادید.

دقیقا. حضور در پرسپولیس و در جمع هواداران این تیم برای من فراموش نشدنی 
در  زدیم. شما  رقم  را  فوتبالی هواداران  آن سال شیرین ترین خاطرات  در  است. 
پرسپولیس در کنار بازیکنان فوق العاده، هوادارانی را دارید که به شما عشق می دهند 
و عاشقانه فوتبال و پرسپولیس را دوست دارند. تمام مربیان بزرگ دنیا دوست دارند در 
تیمی کار کنند که چنین هوادارانی داشته باشد اما باور کنید پرسپولیس با هر تیمی 

در دنیا تفاوت دارد چون هواداران این تیم بی نظیر هستند.
آیا جدایی برخی بازیکنان می تواند به پرسپولیس در فینال آسیا ضربه 

بزند؟
تیمی که به فینال لیگ قهرمانان می رسد شخصیت بسیار بالایی دارد و با جدایی 
چند بازیکن اصلا آسیب نخواهد دید. این پرسپولیس دل شیر دارد از درون دروازه که 
حامد لک بی نظیر جای علیرضا بیرانوند را پر کرده است تا سید جلال حسینی که به 
معنای واقعی یک کاپیتان با غیرت است. در کنار سیدجلال بهترین مدافعان آسیا در 
پرسپولیس حضور دارند. در خط هافبک و حمله پرسپولیس در نبود احسان پهلوان، 
وحید امیری و عیثی آل کثیر ستاره های بی نظیری هستند. دیدیم مهدی عبدی 

جوان مقابل النصر چگونه جای آل کثیر را پر کرد.
خیلی ها شانس اولسان را بیشتر از پرسپولیس می دانند نظر شما در این 

رابطه چیست؟
با این حرف موافق نیستم هر ۲ تیم شانس برابر برای پیروزی در این مسابقه دارند و 
من اطمینان دارم غیرت بازیکنان پرسپولیس دلیل برتری آنها در این مسابقه خواهد 
بود. در پرسپولیس همه ستاره هستند و یک تیم برای رقم زدن یک موفقیت بزرگی 

راهی زمین می شود و همه همدل هستند.
و صحبت پایانی.

می دانم تمام مردم ایران در فینال لیگ قهرمانان آسیا با انرژی مثبت خود همراه 
پرسپولیس هستند و همین مساله باعث پیروزی ما خواهد بود. دعای همه هواداران 

در طول مسابقه فینال همراه پرسپولیس است.

کار کردن با بازیکنان ایرانی غیر قابل تصور است؛

قطبی: پرسپولیس آسیا را غافلگیر می کند
یحیی گل محمدی:

برایقهرمانیدرآسیاباتماموجود
خواهیمجنگید

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: در آستانه بازی فینال لیگ قهرمانان هنوز 
هم برخی رفتارهای صورت گرفته برایم قابل هضم نیست اما برای قهرمانی در آسیا با 

تمام وجود خواهیم جنگید. 
یحیی گل محمدی در خصوص شرایط پرسپولیس در آستانه فینال لیگ قهرمانان 
بیاییم.  قطر  به  آهن  باذوب  بازی  از  بعد  بود  قرار  قبلی  برنامه  طبق  گفت:  آسیا 

خوشبختانه خیلی راحت با رعایت پروتکل های بهداشتی با پرواز اختصاصی آمدیم.
وی افزود: هنگام ورود به قطر تست کرونا گرفتند که خوشبختانه منفی اعلام شد. 

امروز ریکاوری کردیم و از فردا تمرینات اصلی خودمان را آغاز می کنیم. 
یحیی گل محمدی درباره میزبانی قطر برای بازی فینال یادآور شد: جا دارد از 
فدراسیون قطر و مسئولان برگزاری تشکر کنم. شرایط خیلی خوبی را برای تیم ها 
ایجاد کردند. کار واقعاً سختی هم هست اما قطری ها با امکاناتی که دارند بازی فینال 

را به خوبی برگزار می کنند. قطر توانست فوتبال آسیا را زنده نگه دارد.
سرمربی پرسپولیس ادامه داد:  لیگ برتر ایران هم راه خودش را ادامه می دهد. 
متأسفانه پارسال خیلی از تیم ها دست به هر کاری زدند تا بازی ها لغو شود. خدا را 

شکر به هر حال فوتبال ما جریان دارد و خوشحالیم در بطن بازی ها هستیم.
وی درباره شرایط بازیکنان پرسپولیس گفت: انتظارمان این بود دو بازی آخر در 
لیگ برتر برگزار شود تا در شرایط مسابقه وارد قطر شویم. بازی با نساجی را خودمان 
خواستیم چون ریسک ابتلاء به بیماری کرونا خیلی زیاد بود. بازی دوم که دیدار 
با ذوب آهن بود هنوز هم دلیل لغوش را نمی دانم. جای تأسف دارد بخاطر دادن 
اطلاعات غلط بازی لغو شد. در هر صورت شرایط خوبی داریم. تا زمان فینال، ۱۹ - 

۲۰ روز از شرایط بازی دور هستیم.
گل محمدی درباره حمایت روزهای اخیر از پرسپولیس تاکید کرد: اینگونه حمایت 
کردن درست نیست. وقتی به فینال رسیدیم مشکلات شروع شد. دو بازیکن خیلی 
خوب از تیم جدا شدند اما مدیریت ناصحیح باعث شد مشکلاتی پیش بیاید. الان 
دوست ندارم درباره این مسائل صحبت کنم. هنوز هم برایم قابل هضم نیست. باید 

آن موقع حمایت می کردند.
وی یادآور شد: با این حال بازیکنان با روحیه بالا پذیرفتند و با مشکلات روبرو شدند. 
بعد از آمدن آقای سمیعی با توجه به پرداختی مطالبات و فصل جاری شرایط خیلی 

خوب شد تا آرامش حکمفرما شود.
یحیی درباره انگیزه بازیکنان برای قهرمانی افزود: امروز ریکاوری داشتیم اما انگیزه 

را در چهره بازیکنانم می دیدم. امیدوارم بتوانیم عملکرد خوبی داشته باشیم.
سرمربی پرسپولیس درباره اولسان هیوندای کره جنوبی تاکید کرد: سرعت خوبی 
در حمله و نظم خوبی در دفاع دارد. به نظرم نسبت به سایر تیم ها هماهنگ تر است. 

روحیه جنگنده ای دارند. با شایستگی به فینال رسیدند.
یحیی گل محمدی خاطرنشان کرد: چهار بازیکن اصلی را نسبت به بازی های 
حذفی در اختیار نداریم. یعنی ۴۰ درصد تیم را نداریم. این موضوع ممکن است 
مشکلاتی به وجود بیاورد اما بازیکنان جایگزین از لحاظ انگیزه چیزی کم ندارند. 
در مجموع بازی سختی خواهد بود. شک نکنید با تمام وجود و انگیزه بازی خواهیم 

کرد تا قهرمان شویم.

 رییس کمیته ورزش شورای شهر تهران  خبرداد

نامگذاریدوخیابانتهرانبهنام
پورحیدریوکاشانی

رییس کمیته ورزش شورای شهر تهران از نامگذاری دو خیابان در پایتخت به نام دو 
تن از پیشکسوتان تیم های فوتبال استقلال و پرسپولیس خبر داد. 

حجت نظری در حاشیه جلسه شورای شهر تهران با حضور در جمع خبرنگاران 
دراین باره گفت: با تصویب اعضای شورای شهر تهران، خیابان روشنایی در منطقه 
بزرگان  از  پورحیدری  زنده یاد منصور  تهران که در مجاورت منزل  یک شهرداری 

ملی پوش و پیشکسوت باشگاه استقلال قرار دارد، به نام وی تغییر نام یافت.
وی ادامه داد: همچنین اعضای شورای شهر، با تغییر نام بلوار گلستان در منطقه 
هشت شهرداری تهران، به نام زنده یاد جعفر کاشانی دیگر ملی پوش خوش نام و از 
پیشکسوتان باشگاه پرسپولیس نیز موافقت کردند. دلیل این نامگذاری قرار گرفتن 
باشگاه شاهین در این خیابان است که مرحوم کاشانی زحمت های زیادی برای آن 
متحمل شدند. نظری از نصب تندیس این دو پیشکسوت نیز خبر داد و گفت: هر دو 
نام گذاری با توافق و تعامل با دو خانواده صورت گرفت و به زودی تندیس این دو عزیز 

نیز در محل دو خیابان نامگذاری شده نصب خواهد شد.
عضو شورای شهر تهران با اشاره به رویه نامگذاری ها در تهران گفت: شورای شهر 
فرای رنگ ها و تیم ها در تلاش است تا مردم بزرگان و افتخارآفرینان ملی، ورزشی، 
فرهنگی، هنری و ... را بیشتر بشناسند و به مرور از یاد نبرند. در همین راستا نیز 
در این دوره بیش از نیمی از نامگذاری های انجام شده مربوط به شهدا و ایثارگران 
بوده و تلاش کردیم تا برای حفظ هویت تاریخی و فرهنگی شهر، نام دیگر مفاخر را 
نیز بر معابر قرار دهیم.  وی در پاسخ به این انتقاد که شورای شهر تهران تنها اقدام 
به تغییر نام خیابان ها و معابر کرده است، گفت: این موضوع بیشتر جریان سازی و 
تبلیغ رسانه ای است و اتفاقا افرادی که سعی در القای این موارد دارند، می خواهند با 
جریان سازی رسانه ای تلاش کنند تا اقدامات شورا و مدیریت شهری در بازپس گیری 
املاک واگذار شده، اجرای پروژه های محلی که موجب رضایتمندی شهروندان 
شده، جلوگیری از وقوع سیل در مترو و معابر در پی بارندگی های شدید، افتتاح 

بوستان ها و فضاهای محلی، سمن سراها و صدها مورد دیگر به چشم نیاید.
نظری اضافه کرد: به همین دلیل نیز از مردم می خواهم که اقدامات و مصوبات شورا 
را به شکل مستقیم از طریق سامانه مصوبات و نیز سامانه طرح ها و لوایح که اتفاقا 

همین سامانه نیز جزو دستاوردهای شورای فعلی است دنبال کند.
 

پرویز مظلومی :

استقلالرابهتیمدلخواههواداران
تبدیلخواهیمکرد

مدیر تیم فوتبال استقلال گفت: استقلال را به تیم دلخواه هواداران تبدیل خواهیم 
کرد اما امتیازات فعلی از نان شب برای ما واجب تر است. 

پرویز مظلومی در گفت وگو با یک برنامه تلویزیونی با اشاره به شرایط این روزهای تیم 
فوتبال استقلال اظهار داشت: ابتدا از هواداران تشکر می کنیم که صبوری می کنند 
تا مشکلات حل شود و کادر فنی هم تمام تلاشش را می کند تا شرایط را بهبود بخشد.

وی افزود: محمود فکری زمانی که به استقلال آمد زمان اندکی برای بدنسازی و 
جمع کردن تیم داشت اما با این وجود او کارش را خوب آغاز کرد و نتایج هم بد نبود.

مدیر تیم فوتبال استقلال تصریح کرد: در هفته های اخیر بازیکنانی مثل سیاوش 
یزدانی، دیاباته، فرشید اسماعیلی، وریا غفوری و مسعود ریگی مصدوم شدند و به 
همین خاطر فکری مجبور شد به جوانان بازی بدهد. خیلی ها میگویند شهرخودرو 
چون ۱۰ نفر بود ما بردیم اما ما گل مان را هنگامی که این تیم ۱۱ نفره بود زدیم. 
البته شهر خودرو هم تیم خوبی است.  مظلومی گفت: این استقلال روز به روز بهتر 
می شود و کادر فنی هم شبانه روز کار می کنند. فعلًا این امتیازات ابتدای فصل از نان 

شب واجب تر است. پس از آن هم سایر بازیکنان مصدوم اضافه خواهند شد.
وی گفت: استقلال برای هواداران است و همه از کادرفنی، مدیریتی گرفته تا هیات 

مدیره تلاش می کنند تا تیم به آنچه که هوادارانمان می خواهند برسد.
مدیر تیم فوتبال استقلال اضافه کرد: وریاغفوری  امروز خوب استارت زد و فکر 
می کنم برای بازی بعدی او را در اختیار داشته باشیم. ریگی هم شرایط یکسانی دارد 

و پا به پای سایر نفرات تمرین کرد. شیخ دیاباته هم امروز نرم دوی را آغاز کرد.
وی در مورد شرایط فرشید اسماعیلی خاطرنشان کرد: این تصمیم کادر فنی بود 
که او در اختیار باشگاه باشد. او بازیکن تاثیرگذاری است و ما به راحتی او را از دست 
نمی دهیم. هنوز در مورد قراردادهای اول فصل با چالش مواجه هستیم. فرشید کمی 
تندروی کرد و اصول اخلاقی را رعایت نکرد. امیدوارم این مشکلات هر چه زودتر حل 
شود. من امروز با احمد مددی سرپرست مدیرعاملی باشگاه صحبت کردم. فرشید 
یک استوری منتشر کرد و همه را دروغگو خطاب و توهین کرد اما همه تلاش می کنیم 

تا این مشکلات برطرف شود.

شاگردان عباس مرشدی در تیم خانه بسکتبال قم نخستین بازی خود در لیگ دسته اول بسکتبال باشگاه های کشور را به مدرسه 
بسکتبال آتشی واگذار کردند. 

استارت بازی های فصل جدید لیگ دسته اول بسکتبال مردان باشگاه های ایران با حضور ۳۹ تیم در دو منطقه شمال و جنوب و 
در ۶ گروه مقدماتی پنج و ۶ تیمی در حالی زده شد که تیم خانه بسکتبال قم در گروه سوم مقدماتی جای دارد.

این تیم امسال با هدایت یکی از مربیان با تجربه بسکتبال ایران یعنی عباس مرشدی بازیکن اسبق تیم ملی در لیگ دسته اول 
باشگاه های کشور حضور یافته است، تیمی که میزبان بازی های گروه سوم مقدماتی است و تا سی ام آذر ماه از حریفان حاضر در 

این گروه پذیرایی می کند.
۶ تیم مهرام تهران ، خانه بسکتبال قم، بانی نو تهران، خانه بسکتبال کاشان، شکلی تهران و مدرسه بسکتبال آتشی در این گروه 
حضور دارند و بازی های خود را به شکل دوره ای به مدت یک هفته در سالن شهید محمود رضائیان قم برگزار می کنند تا تکلیف 

صعود کننده ها مشخص شود.
نخستین دیدار روز آغازین بازی های این گروه بین تیم های شکلی تهران و مهرام تهران به انجام رسید که ۱۶۶ گل داشت و 
سرانجام این تیم شناخته شده و مطرح مهرام بود که با نتیجه جالب توجه ۱۰۱ بر ۶۵ موفق به شکست همشهری خود شد و دو 

امتیاز ارزشمند کسب کرد.
دومین بازی بین تیم های خانه بسکتبال کاشان و بانی نو تهران به انجام رسید که در پایان چهار زمان ۱۰ دقیقه این بازی جذاب و 
تماشایی، تهرانی ها موفق به شکست ۹۸ بر ۸۳ رقیب کاشانی خود شدند و گام نخست در بازی های گروه سوم را محکم برداشتند.
سومین بازی از روز نخست مسابقات گروه سوم مرحله مقدماتی فصل ۱۳۹۹ لیگ دسته اول بسکتبال باشگاه های کشور در 
سالن بدون تماشاگر شهید رضائیان قم بین میزبان یعنی خانه بسکتبال قم و مدرسه بسکتبال آتشی برگزار شد که در میان تعجب 

تیم مدرسه آتشی با حساب ۹۵ بر ۵۱ به برتری رسید.

دبیر هیات ورزش های ناشنوایان استان قم از بازسازی و تجهیز تنها سالن اختصاصی ورزش ناشنوایان برای ارائه خدمات 
مطلوب تر به این قشر خبر داد. 

توحید محمدی اظهار کرد: سالن ورزشی شهدای صادقیه جنب کشتارگاه صنعتی شهر قم از سال ۱۳۸۸ توسط اداره 
کل ورزش و جوانان افتتاح گردیده و به منظور توسعه ورزش بین قشر ناشنوا در اختیار این هیات ورزشی قرار گرفته است.
وی ادامه داد: سالن ورزشی چند منظوره شهدای صادقیه در سال های بعد از بهره برداری دچار فرسودگی شده 
و بخش هایی از آن نیاز به تعمیر و تجهیز داشت که با حمایت های اداره کل ورزش و جوانان و توسط هیات ورزش های 
ناشنوایان این اقدامات انجام گرفت و هم اکنون سالن با شکل و شمایل جدید آماده خدمات رسانی به علاقمند ورزش به 

ویژه ناشنوایان عزیز است.
دبیر هیات ورزش های ناشنوایان قم افزود: رنگ آمیز و زیباسازی داخل و خارج سالن شامل درب ها، دیوار ها و ...، تعمیر 
سیستم روشنایی و گرمایش، تجهیز و راه اندازی رشته بدن سازی و پرورش اندام از جمله تحولات و تغییراتی است که جدیدا 

در سالن شهدای صادقیه اتفاق افتاده است.
وی با بیان اینکه رشته های ورزشی شامل کاراته، دوومیدانی، تکواندو، تنیس روی میز، والیبال، دارت، فوتسال، فوتبال، 
شنا و ... جزو رشته های فعال این هیات بوده  و هستند، خاطرنشان کرد: رشته هندبال نیز در هر دو بخش آقایان و بانوان 

فعال شده و امیدواریم در آینده دیگر رشته ها نیز در این هیات فعال شوند.
محمدی در پایان با اشاره به افتخار آفرینی ورزشکاران ناشنوای قم در میادین بین المللی، آسیایی و جهانی رشته هایی 
نظیر فوتبال، فوتسال، کشتی و کاراته، اظهار کرد: هم اکنون تعداد ۳۰۰ ورزشکار سازمان یافته در هر دو قسمت آقایان 
و بانوان هیات ورزش های ناشنوایان فعال هستند و در طول سال اعزام های مختلفی در تمام رشته به مسابقات کشوری 

داریم.

با نتیجه9۵ بر ۵۱ ؛

شاگردانمرشدیدرآزمونمدرسهآتشیمردودشدند
دبیر هیات ورزش های ناشنوایان استان قم :

تنهاسالناختصاصیورزشناشنوایانقمبازسازیوتجهیزشد

مدیر تیم فوتبال پرسپولیس، گفت: همدل و متحد به 
فینال آسیا آمده یم تا افتخارآفرینی کنیم. 

افشین پیروانی روز سه شنبه در گفت وگو با یک برنامه 
تلویزیونی با اشاره به آخرین وضعیت تیم فوتبال پرسپولیس 
آسیا اظهار داشت:  نهایی لیگ قهرمانان  از دیدار  پیش 
شرایط خوبی داریم. ما ۲ روز پیش با پروازی چارتر به دوحه 

آمدیم و در بدو ورودمان در فرودگاه قطر از تمام اعضای تیم 
تیم تست کرونا گرفته شد که خدا را شکر جواب تست تمام 

اعضا منفی بود. 
وی افزود: همچنین اولین تمرینمان در قطر را روز گذشته 
انجام دادیم و  امروز هم دومین جلسه تمرین مان برگزار 
می شود. طبق برنامه هم روز شنبه هفته آینده در ورزشگاه 

قرار  کره جنوبی  اولسان هیوندای  مقابل  الجنوب دوحه 
خواهیم گرفت.

مدیر تیم فوتبال پرسپولیس اضافه کرد: اولسان تیم خوب 
و قوی است اما ما هم پرسپولیس و قهرمان چهار دوره اخیر 
لیگ برتر ایران هستیم. به فینال آسیا آمدیم و امیدوارم با 
دعای خیر هواداران و مردم عزیز ایران و انرژی مثبتی که 

می فرستند افتخار آفرینی کنیم و قهرمان شویم.
پیروانی در ادامه صحبت هایش خاطرنشان کرد: در حال 
به دست هم  و همه دست  حاضر همه چیز خوب است 
دادیم و همقسم و یکدل هستیم و تمام تلاش خود را به 
کار می گیریم تا جام را به ایران و مردم عزیز به هدیه کنیم. 

امیدوارم که ما را همه ما را دعا کنند تا به هدفمان برسیم.

افشین پیروانی: 

بهفینالآسیاآمدیمتاافتخارآفرینیکنیم

سرمربی تیم فوتسال فردوس قم گفت: با جدایی نفرات باتجربه، جوانان تیم 
می توانند از این فرصت مناسب برای حضور در اردوهای تیم ملی و مسابقات بین 

المللی استفاده کنند و صاحب تجربه شوند.
حسین صبوری با بیان اینکه تعطیل بودن سالن ها و اماکن ورزشی و شرایط 
کرونایی در کشور آغاز تمرینات آماده سازی تیم فردوس برای حضور در لیگ برتر 
فوتسال باشگاههای کشور در فصل ۱۳۹۹-۱۴۰۰ را به تأخیر انداخت، گفت: 
از یک ماه گذشته با رعایت پروتکل های بهداشتی و همکاری اداره کل ورزش 
و جوانان تمرینات را در سالن شهید حیدریان آغاز کردیم ولی به آمادگی کامل 
نرسیدیم و امیدواریم شرایط تیم با تلاش دوچندان بازیکنان و پیروی از دستورات 
کادر فنی روز به روز بهتر شود. سرمربی تیم فوتسال فردوس قم با اشاره به اینکه 
ادامه تمرینات مناسب و به روز روند آمادگی ما را برای حضور در دیدار اول لیگ برتر 
فوتسال باشگاههای کشور بالا خواهد برد، افزود: با وجود جدایی علیرضا وفایی، 
محمد کوهستانی، سعید قلندری، هاشم فرج زاده، جعفر نجفی و خداحافظی 
محمد دهقان از دنیای فوتسال شاکله اصلی تیم بهم خورده و ما با وجود بازیکنان 
جوان و شایسته و باانگیزه استان قم امیدواریم تا به نتایج مناسبی برابر حریفان 

قدرتمند و باتجربه دست پیدا کنیم.
وی تغییرات گسترده و خروج بازیکنان باتجربه از این تیم را نقطه قوت برای 
افرادی که جوان تر هستند دانست و افزود: امیرحسین زینلی، امیرحسین اربابی، 
مجتبی نعمتی، مهدی کبیری، شهاب بشری، محمد رحمتی، سید مصطفی 
موسوی خواه که جوان تر هستند امسال به جای با تجربه ها ایفای نقش خواهند 
کرد و اینها بازیکنانی هستند که خیلی از تیم های مطرح به دنبال داشتن جوانانی 

همچون بازیکنان نامبرده هستند.

کار من در این فصل بسیار سخت و شیرین است ولی نا امید نیستم 
صبوری با تاکید بر اینکه تجربه بازیکنان جوان پایین است و جوان گرایی و تجربه 
پایین در تیم های لیگ برتری به دلیل بازی کمتر در سطوح بالا هزینه دارد، گفت: 
کار من در این فصل بسیار سخت و شیرین است ولی نا امید نیستم و اعتقاد دارم 
همه تیم ها نیاز به جوان گرایی دارند و اگر جوانان ما قدر این موقعیت را بدانند 

می توانند از این فرصت به دست آمده به بهترین نحو استفاده کنند.
وی با اشاره به اینکه در زمانی که ما هم فوتسال بازی می کردیم نوجوانان و 
جوانانی مثل علی اصغر حسن زاده، سعید تقی زاده، ابوالقاسم عروجی و محمد 
دهقان در کنار ما بازی می کردند، ادامه داد: هر کدام از نام هایی که برده شد از 
زمان های کم که به آنها فرصت بازی داده می شد به بهترین نحو استفاده می کردند 
و هم اکنون هم در تیم های معتبر حاضر هستند و جوانان تیم ما باید با تلاش زیاد 
و اخلاق مداری در زمین بازی و تمرین فراوان جایگزین نفرات گذشته تیم باشند 
و وظایف سپرده شده در زمین را به شکل مطلوب اجرا کنند تا به تیم های ملی در 

رده های سنی متفاوت نیز دعوت شوند.
صبوری افزود: با وجود اینکه در ابتدای فصل هستیم و هنوز مسابقات شروع 
نشده است اما خدا را شکر تا به امروز تیم ما دچار مشکلات مالی نیست و بازیکنان 
با توجه به اینکه قراردادهای مالی بالایی نداشتند ولی بیست درصد از مبلغ 
قراردادهایشان را دریافت کرده اند که این نیز جای تشکر از مسئولان تیم و حامی 
مالی را دارد که می تواند بازیکنان و کادر فنی را برای حضوری پر قدرت در لیگ 

امسال امیدوار کند.
سرمربی نماینده قم در لیگ برتر فوتسال با بیان اینکه نماینده قزوین امسال 
با هزینه های بالا وارد مسابقات خواهد شد، گفت:  لیگ برتری شده است و 

نماینده قزوین بعد از گیتی پسند اصفهان بیشترین بازیکنان را جذب کرده است 
و از لحاظ نفرات دارای بازیکنان ملی پوش و باتجربه ای مثل مهدی جاوید، مهران 
عالیقدر و مصطفی نظری است و امیدواریم بتوانیم نتیجه ای خوب را در لیگ 
امسال کسب کنیم. وی در پایان با اشاره به شرایط کرونایی و حضور نداشتن 
تماشاگران در محل برگزاری مسابقات برای تشویق و حمایت بازیکنان استان قم 
در لیگ برتر فوتسال باشگاههای کشور امسال گفت: حضور آنها بر روی سکوها 
در مهد فوتسال کشور مایه دلگرمی برای کادر فنی و بازیکنان است و امیدواریم 
آنها با دعای خیرشان ما را در مسابقات همراهی کنند و تماشای مسابقات و 
پیگیری نتایج را از رسانه ها دنبال کنند تا انشاالله به زودی با نابودی ویروس 

منحوس کرونا در سالن حاضر شوند.

سرمربی تیم فوتسال فردوس قم :

امیدواریمبتوانیمنتایجخوبیدرلیگبرترکسبکنیم
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وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح با بیان اینکه موضوعات موشکی ما گرچه 
خار چشم دشمنان شده است و ما هر روز توان و قدرت موشکی خود را تقویت 
کرده ایم گفت: فرهنگ شهادت اولی تر از همه این پیشرفت ها است و ملتی که 

فرهنگ شهادت داشته باشد سلطه پذیر نیست. 
امیر سرتیپ حاتمی در نشست مشاوران ایثارگر وزرا که با حضور مدیران بنیاد 
شهید کشور در محل ستاد وزارت دفاع برگزار شد با درود به ارواح طیبه شهدا، 
امام شهدا و به ویژه شهید دانشمند دکتر فخری زاده اظهار کرد: حرکت ها و 
اقدامات خوبی در زمان مدیریت جناب آقای مهندس اوحدی در بنیاد شهید 

به وجود آمده است و بنده در جلسات هیات دولت تلاش و کوشش این برادر 
ارجمند را در دفاع از حقوق خانواده شهدا و ایثارگران از نزدیک شاهد هستم.

امیر حاتمی با بیان اینکه وزارت دفاع همچنان در حال و هوای شهادت دکتر 
فخری زاده هست و داغ فقدان این دانشمند عزیز همچنان بر ما سنگینی می 
کند گفت: رهبر معظم انقلاب پس از ترور شهید دانشمند فخری زاده فرمودند؛ 
دو موضوع مهم را همه  دست اندرکاران باید به جِدّ در دستور کار قرار دهند، 
نخست پیگیری این جنایت و مجازات قطعی عاملان و آمران آن، و دیگر پیگیری 

تلاش علمی و فنی شهید در   همه  بخش هایی که وی بدانها اشتغال داشت.
امیر سرتیپ حاتمی با بیان اینکه دشمن در این حادثه به دنبال ایجاد وقفه 
در روند حرکت علمی و سرعت پیشرفت جمهوری اسلامی در عرصه فناوری 
های نوین بود گفت: دشمن به خوبی فهمید در عرصه های نوظهور و بدیع به 
پیشرفت های قابل توجهی دست پیدا کردیم که برای جمهوری اسلامی ایران 
اقتدار آفرین بوده است؛ لذا با این اقدام تلاش کرد روحیه مردم را تضعیف و به 

امنیت و اقتدار ایران خدشه وارد سازد.
امیر سرتیپ حاتمی با بیان اینکه تلاش سازمان پژوهش های نوین دفاعی 
با جدیت بیشتری نسبت به قبل ادامه خواهد داشت گفت: تمامی کارکنان و 
مدیران وزارت دفاع بعد از ترور این شهید والا مقام عزم خود را برای ادامه راه 
فخری زاده جزم کردند و دولت خدمتگزار جمهوری اسلامی نیز در اقدامی 

شایسته، بودجه سازمان پژوهش و نوآوری دفاعی را ۲۵۶ درصد افزایش داد.

 امیر حاتمی در بخش دیگر سخنان خود با بیان اینکه موضوعات موشکی ما 
گرچه خار چشم دشمنان شده است و ما هر روز توان و قدرت موشکی خود را 
تقویت کرده ایم گفت:  فرهنگ شهادت اولی تر از همه این پیشرفت ها است و 
ملتی که فرهنگ شهادت داشته باشد سلطه پذیر نیست و دشمن نمی تواند بر 
آن ملت فائق آید و در واقع چیزی که کشور را در برابر زورگویی و بی منطقی های 

نظام استکبار بیمه می کند فرهنگ شهادت آن ملت است.
وزیر دفاع تصریح کرد: در کشوری که میلیون ها جوان آماده شهادت هستند 

هیچ قدرتی توان چیره شدن بر این کشور را نخواهد داشت.
وزیر دفاع با بیان اینکه شهدا، جانبازان و ایثارگران کار خود را به خوبی انجام 
داده اند گفت: آنها با اهدای جان خود و در طبق اخلاص گذاشتن ارزشمندترین 
عنصر حیاتی خود تکلیف خود را به خوبی انجام دادند و ما وظیفه داریم به 

بهترین نحو یاد و خاطره این عزیزان و  فرهنگ شهادت را زنده نگه داریم.
امیر حاتمی گفت: ما باید قدردان شهدا، خانواده شهدا، جانبازان،  آزادگان 
ورزمندگان باشیم و تاکنون نیز نتوانستیم حق واقعی بخشی از این عزیزان را ادا 
نماییم و ضروری است رسیدگی به آن بخش با سرعت و اهتمام بیشتری دنبال 

شود.
وزیر دفاع در پایان گفت: اگر کسی در هر لباسی کاری برای دفاع از میهن 
انجام می دهد و جانفشانی می کند باید اطمینان خاطر داشته باشد و یقین 

بداند کسانی همواره قدردان تلاش و مجاهدت های او خواهند بود.

وزیر دفاع در نشست مشاوران ایثارگر وزرا:
موضوعاتموشکیماخارچشمدشمنانشدهاست

 ناصر قوامی گفت: تصور می کنم آقای جهانگیری یا آقای 
محسن هاشمی در مقطع کنونی می توانند چنین نقشی را 
داشته باشند و از شانس بالایی برخوردارند و ممکن است 

اصلاح طلبان بر یکی از این دو به اجماع برسند. 
اصلاح طلبان  هماهنگی  شورای  گذشتهد   روزهای  در 
مصوب کرد که جبهه اصلاحات با نهادی اجماع ساز متشکل 
از ۳۰حزب اصلاح طلب وارد انتخابات می شود تا در نهایت 
اصلاح طلبان به یک نامزد واحد و البته اصلاح طلب دست 
یابند. باتوجه به این گزاره این پرسش مطرح می شود که 
آیا از نظر عملی و باتوجه به نام های متعددی که از سمت 
اصلاح طلبان برای انتخابات۱۴۰۰ به گوش می رسد امکان 

چنین اجماعی وجود دارد؟
این  درباره  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  قوامی،  ناصر 
موضوع به »نامه نیوز« گفت: »در ابتدا باید دید چه کسانی 
در انتخابات ثبت نام می کنند و شورای نگهبان صلاحیت 
اینها  همه  وقتی  می کند.  تأیید  را  شخصیت هایی  چه 
مشخص شد می توان ارزیابی دقیق تری داشت که اصلا 
فرد یا افرادی هستند که مورد قبول اکثریت اصلاح طلبان 
و البته مورد اقبال جامعه باشند یا نه. اگر چنین افرادی 
بتوانند در انتخابات حضور داشته باشند و تأیید صلاحیت 
هم بشوند، اجماع نیروهای اصلاح طلب بر نامزد واحد دور 

از ذهن نیست«.

او در پاسخ به این پرسش که آیا چنین شخصی را سراغ 
دارید، اظهار کرد: »تصور می کنم آقای جهانگیری یا آقای 
محسن هاشمی در مقطع کنونی می توانند چنین نقشی 
را داشته باشند و از شانس بالایی برخوردارند و ممکن است 

اصلاح طلبان بر یکی از این دو به اجماع برسند«.
اجماع  احتمال  درخصوص  سیاسی  فعال  این 
اصلاح طلبان بر محمدجواد ظریف هم خاطرنشان کرد: 
را  ظریف  آقای  از  اصلاح طلبان  حمایت  احتمال  »خیلی 
قوی نمی دانم زیرا به هر صورت و در نهایت او مشکلی را حل 
نکرد؛ مگر آنکه در مدت باقی مانده از دولت روحانی اتفاقاتی 
رخ دهد که باعث گشایش هایی در عرصه دیپلماتیک شود؛ 
مثلا تحریم ها برداشته شود یا برجام احیا شود. در مجموع 

ظریف را گزینه اصلاح طلبان نمی دانم«.
عارف را نه اصلاح طلبان قبول دارند، نه مردم 

در  عارف  نقش  و  جایگاه  خصوص  در  قوامی 
انتخابات۱۴۰۰ و موضع اصلاح طلبان در قبال او هم بیان 
کرد: »آقای عارف که اوت است. جامعه به هیچ وجه پذیرای 
او نیست. عارف در چهار سال مجلس دهم یک کلام حرف 
نزد. یک بار نشد که در مجلس از مواضع اصلاح طلبی دفاع 
کند. نه اصلاح طلبان او را قبول دارند و نه مردم. مطمئن 
باشید تحت هیچ شرایطی بر عارف اجماع رخ نمی دهد. 
اگر او بخواهد در انتخابات هم بیاید صرفا برای خراب کردن 

اوضاع انتخاباتی اصلاح طلبان است تا نگذارد اصلاح طلبان 
به  زده اند؛  کنار  را  او  مردم  یابند.  دست  واحدی  فرد  به 
خصوص بعد از مسائلی که درباره اموال پرسش مطرح شد 
هیچ جایگاهی نه در بین سیاسی ها و نه مردم ندارد و نخواهد 

داشت«.
اصلاح طلبان  سرشناس  چهره های  وضعیت  درباره  او 
و  تأثیرگذار  شخصیت های  »درباره  کرد:  تصریح  هم 
محمدرضا  خاتمی،  محمد  آقایان  مانند  شناخته شده ای 
خاتمی، عبدالله نوری و این دست افراد که هم مردم آنها 
را قبول دارند و هم مورد اجماع اصلاح طلبان هستند اولا 
باید دید که خودشان می خواهند ثبت نام کنند یا نه و ثانیا 
به فرض که چنین افرادی به صحنه بیایند، شورای نگهبان 
آنها را تأیید می کند یا نه. در صورتی که همه این شرایط باهم 
دست به دست هم بدهند، حتما هم اجماع صورت می گیرد 

و هم اصلاح طلبان رأی می آورند«.
قوامی در پایان درباره شرایط کلی انتخابات هم گفت: 
که  احساس می شود  مردم  پایین  »اکنون خطر مشارکت 
رفع این مخاطره بستگی به عملکرد دولت آقای روحانی در 
مدت باقی مانده دارد. بستگی به این دارد که دولت می تواند 
باتوجه به روی کار آمدن بایدن در آمریکا تحریم ها را برطرف 
کند یا برجام را احیا کند و متعاقب آن به اوضاع اقتصادی 
چون  می شود  پیش بینی  البته  دهد؟  سامانی  داخلی 

انتخابات شوراها هم هم زمان با انتخابات ریاست جمهوری 
برگزار می شود، مشارکت بالا باشد و شهرهای کوچک هم 
مشارکت  میزان  احتمالا  و  باشند  داشته  بالایی  مشارکت 
بسیار بالاتر از آنچیزی است که در انتخابات مجلس یازدهم 
شاهد بودیم. همچنین شورای نگهبان هم برای مشارکت 
بالای مردم و البته ایجاد زمینه ساماندهی به اوضاع کشور 
باید با نگاهی وسیع تر به بررسی صلاحیت نامزدها بپردازد تا 
هر دو جناح سیاسی امکان رقابت واقعی با یکدیگر را داشته 

باشند«.

ناصر قوامی: 

جهانگیریوهاشمیازشانسبالاییبرخوردارند

آیا محدودیت مراودات اقتصادی کشورکاهش می یابد؟

FATFبازگشتلوایحمرتبطبا
برمدارمصلحتوامید

بررسی در مجمع تشخیص  فرایند  به   FATF با لوایح مرتبط  بازگشت  احتمال 
مصلحت نظام، امیدها برای واکاوی عمیق تر و مصلحت سنجی های بیشتر درباره این 
لوایح را افزایش داده است. لوایحی که بلاتکلیفی آن ها مراودات اقتصادی کشور را در 

شرایط تحریمی با محدودیت های بیشتری روبرو می کند. 
»لعیا جنیدی« معاون حقوقی رییس جمهوری روز یکشنبه از موافقت رهبر معظم 
انقلاب با درخواست دولت برای تمدید مهلت بررسی لوایح »FATF« در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام خبر داد. خبری که با توجه با اهمیت و ماهیت این لوایح 
برای اقتصاد کشور مورد توجه و تحلیل قرار گرفت. جنیدی درباره محتوی نامه ارسالی 
از سوی دولت به رهبر انقلاب هم این گونه توضیح داده است: »در این نامه همراه 
با ارائه پیشنهاد حقوقی برای پوشش دادن برخی دغدغه های اعضای محترم مجمع 
و تبیین برنامه اقدام فعلی و برخی تحولات از جمله اصلاحیه برخی از توصیه های 
گروه اقدام، درخواست تمدید مدت رسیدگی به لوایح باقیمانده مربوط به معاهدات 
به عمل آمد که ایشان ضمن موافقت، موضوع را به مجمع محترم ارجاع دادند.« 
هفته گذشته هم »محسن رضایی« دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام از تلاش 
دولت برای بازگرداندن این لوایح در قالب نامه به رهبر انقلاب سخن گفته بود. در 
هفته های گذشته هم برخی خبرها حکایت از لغو یکی از مصوبات مجمع تشخیص 
مصلحت داشت؛ مصوبه ای که لوایح به نتیجه نرسیده در مجمع را پس از یک سال 
از دستور کار این نهاد خارج میکرد. پس از انتشار توضیحات معاون حقوقی رییس 
جمهوری برخی از اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام از ابلاغ بازگشت بررسی 
FATF ابراز بی اطلاعی کردند و برخی دیگر ابلاغ آن را تایید کردند. »احمد توکلی« 
درباره بازگشت مجدد این لوایح به مجمع تشخیص مصلحت نظام اظهار بی اطلاعی 
کرد وگفت: »هر زمان که این موضوع به طور قطع به مجمع تشخیص مصلحت نظام 
ابلاغ شود به ما اعضا نیز گفته خواهد شد.« آیت الله »محسن مجتهد شبستری« 
 FATF دیگر عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در این زمینه گفته است: »لوایح
یکسال است که از دستور مجمع تشخیص مصلحت نظام خارج شده و بعید است 
مجدد در دستور کار قرار بگیرد. مگر اینکه حکم یا دستور بالاتری ابلاغ شود که تا 
امروز به ما ابلاغ نشده است.« حجت الاسلام »مجید انصاری« اما برخلاف همکاران 
خود در مجمع تشخیص ضمن تایید موافقت رهبری به منظور بررسی مجدد گفته 
است: »لوایح باید در مجمع با شرایط جدید مجدداً رسیدگی شود که ممکن است با 
شرط ها، ملاحظات، رزروها و تحفظ هایی با نگاه به منافع ملی و کشور تصویب شود.«

آنچه بر لوایح دولت رفت
موضوع پیوستن ایران به گروه اقدام مالی یا همان FATF  از سال ۹۴ و در دولت 
یازدهم پی گرفته شد. در این مسیر و با وجود رفت و برگشت های بسیار، دو لایحه 
اصلاحی قانون مبارزه با پولشویی و قانون مبارزه با تامین مالی تروریسم به تصویب 
مجلس دهم و تایید شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام رسید و به 
قانون تبدیل شد. اما دو لایحه دیگر در مجمع تشخیص مصلحت نظام و هیات تازه 
تاسیس نظارتی آن بلاتکلیف ماند. پالرمو)کنوانسیون جرایم سازمان یافته فرا ملی( 
در مجلس تصویب و در شورای نگهبان تایید شد، مجمع تشخیص مصلحت نظام به 
پرونده این لایحه ورود و ایراداتی به آن وارد کرد، شورای نگهبان ایرادات را پذیرفت و 
لایحه به مجلس بازگشت، بهارستان بر موضع خود ماند و اختلاف مجلس و شورای 
نگهبان بر سر این لایحه بر اساس قانون به مجمع تشخیص ارجاع داده شد. مجمع 
براساس قانون بین سه ماه تا یک سال ملزم به تعیین تکلیف این لایحه بود که مهلت 
یکساله بررسی آن روز ۱۹ مهرماه سال گذشته تمام و این لایحه طبق قانون از دستور 
کار مجمع خارج شد. با اعلام نشدن نظر مجمع، نظر شورای نگهبان، قانونی تلقی 
می شود. لایحه CFT )کنوانسیون بین المللی مقابله با تامین مالی تروریسم( هم 
درگیر پروسه ای مشابه پالرمو شد.  این لایحه پس از تصویب در مجلس به شورای 
نگهبان رفت، ایرادات شورای نگهبان آن را بار دیگر به بهارستان بازگرداند، مجلس 
بررسی های خود را در این زمینه کافی دید و لایحه به بن بست رسید. مجمع تشخیص 
مصلحت نظام این لایحه را هم مسکوت و معلق گذاشت و از دستور کار خارج کرد. 
اسفند ماه سال گذشته و در بحبوحه شیوع کرونا در ایران این تعلل ها در نهایت به 
مسیری ختم شد که گروه ویژه اقدام مالی FATF نام ایران را در لیست سیاه خود قرار 

داد و دشواری های اقتصاد ایران در دوران کرونا و تحریم چند برابر شد.
اهمیت لوایح دولت برای اقتصاد نابسامان کشور

گزارش های منتشر  شده از سوی گروه ویژه اقدام مالی حکایت از آن دارد که تنها 
دو کشور ایران و کره شمالی از پیوستن به این کنوانسیون بین المللی استنکاف کرده 
اند. مخالفان این لوایح اما اهمیت چندانی برای این موضوع قائل نیستند و حتی این 
استنکاف را نشانه استقلال کشور و ناکام گذاشتن دشمنان از دسترسی به اطلاعات 
کشور می دانند اما واقعیت آن است که قرار گرفتن ایران در فهرست سیاه FATF بیش 
از آنکه ۲۰۰ کشور جهان را ناکام گذارد، اقتصاد نابسامان ایران را نابسامان تر کرده 
است. رییس جمهوری، وزرای اقتصادی، معاونان دولت، کارشناسان اقتصادی بارها 

و بارها طی سال های گذشته درباره تبعات این استنکاف سخن گفتند.
سیاسی شدن موضوعی اقتصادی به تصریح فعالان اقتصادی روزنه های باقیمانده 
برای مبادلات تجاری را بست و  کشورهایی را که حتی در شرایط تحریم هم تا حد 
امکان در کنار ایران بودند به امتناع از همکاری وادار کرد یا حداقل به دست کشورهای 
و شرکتهایی که با ایران مراوداتی داشتند بهانه داد.  این محدودیت ها حتی در دوران 
تحریم نبودن ایران و اجرای برجام هم ایران را تحت فشار قرار داد و دلیل آن هم به 
ماهیت فنی و اقتصادی این کارگروه باز می گردد. ایران در آن زمان هم به دلیل 
عدم برخورداری از استانداردهای بانکی اروپا و جهان، بهره برداری از گشایش های 

برجامی را با دشوار تجربه می کرد.
در همان دوران قرار گرفتن نام ایران در فهرست سیاه جنیدی تاکید کرده بود: »در 
صورت نپذیرفتن لوایح چهارگانه گروه اقدام مالی مشترک، تقریبا تمامی روابط پولی 
و مالی بین المللی خود را با خطر مواجه خواهیم کرد.« »محمد کاظمی« نایب  رییس 
کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس دهم در این زمینه گفته بود: »ما حتی در رابطه 
با مراودات مالی با دوستان خود نیز قطعا دچار مشکل خواهیم شد و کشورهایی مثل 
چین و هند هم قطعا در این رابطه احتیاط خواهند کرد و دنیا ما را کنار کره شمالی 

خواهد دید.«
تراکنش های مالی و بانکی در جهان منهای ایران و کره شمالی مبتنی بر قواعد 
FATF است و کشورهای عضو این قاعده، ریسک همکاری با کشورهای خارج از آن 
را نمی پذیرند، به همین دلیل است که حتی اگر چنین کشورهایی قصدی هم برای 
عبور از سد تحریم های آمریکا و ایستادن در کنار ایران داشته باشند؛ با وجود قرار 
گرفتن ایران در چنین لیستی نیت خود را عملی نخواهند کرد و در حقیقت بانک های 

تحریم زده ایران از دایره مبادلات جهانی کنار گذاشته می شوند.
بازگشت این لوایح به مجمع تشخیص مصلحت با تایید رهبری، گرچه گام ابتدایی 
در  مثبتی  بازتاب  اندازه هم  در همین  اما  است  کشور  مصلحت سنجی شرایط 
فضای سیاسی، اقتصادی و رسانه ای کشور داشته و امیدها به بهبود هرچند اندک 
دشواری های معیشتی مردم را افزایش داده است. گرچه تایید رهبر معظم انقلاب 
تنها محدود به بازگشت لوایح به مجمع و بررسی مجدد آن ها است اما ایشان پیش 
از این نیز در برهه هایی که نیازمند مصلحت سنجی فراقوه ای و متناسب با شرایط 
کشور بوده؛ در میدان تصمیم گیری حاضر شده اند. در بررسی این لوایح فارغ از 
ارائه دهنده آن که دولت است، باید تبعات نزدیک به یک سال قرار گرفتن ایران در 
فهرست سیاه کارگروه اقدام مورد بررسی دقیق قرار گیرد. در این میان دولت هم به 
گفته جنیدی آمادگی لازم را برای برطرف کردن ابهامات حقوقی، اقتصادی و بین 

الملل تصمیم گیران مجمع تشخیص مصلحت دارد.

خدیجه غبیشاوی 

بازگشت آمریکا به توافق هسته ای ایران و احیای برجام همچنان یکی از مسائل 
مهم پیش روی دولت جدید آمریکا است. در حالی که تیم دیپلماسی جو بایدن 
گزینه های خود را در قبال توافق هسته ای ایران بررسی می کند، تحلیلگران و 
مقام های ایرانی نسبت به هرگونه تلاشی برای استفاده از تحریم های دولت ترامپ 
به عنوان اهرم و یا برای تاخیر انداختن رفع تحریم ها هشدار داده و آن را تنها منجر 

به پچیده تر کردن شرایط پیرامون توافق هسته ای سال ۲۰۱۵ می دانند.
جو بایدن، در دوران تبلیغات انتخابات آمریکا وعده داده بود که در صورت 
پیروزی به توافق هسته ای ایران بازخواهد گشت. وی در انتخابات پیروز شد، اما 
نسبت به احیای برجام تردید وارد کرد. بایدن در مصاحبه ای که پس از پیروزی 
در انتخابات آمریکا انجام داد همچنان کاخ سفید را نسبت به بازگشت به برجام 
متعهد دانست، اما تاکید کرد که این اقدام دشوار خواهد بود. اظهارنظری که 
ناظران را بر آن داشت تا نسبت به مسیر بازگشت آمریکا در دوران بایدن به برجام 
تردید کنند. بایدن ۱۳ سپتامبر )۲۳ شهریور( در ارتباط با بازگشت به برجام در 
مقاله ای در سی ان ان نوشته بود: »اگر ایران به تعهدات برجامی اش بازگردد، 
و  بازخواهد گشت«  توافق  این  به  بعدی  آغاز مذاکرات  نقطه  به عنوان  آمریکا 

تحریم هایی را که در دولت دونالد ترامپ علیه ایران اعمال شده بود، لغو کند.«
وی پس از پیروزی در انتخابات در گفتگو با فریدمن، اما اینگونه مواضع خود 
درباره برجام و بازگشت آمریکا به توافق هسته ای ایران را تشریح کرد: »حل 
مسائلی که میان ایران و آمریکا وجود دارد، دشوار خواهد بود. نباید اجازه دهیم 
ایران به بمب هسته ای برسد، ترامپ از توافق هسته ای خارج شد که به توافق 
بهتری برسد. اما نتیجه اش چه شد؟ ایران توان هسته ایش را افزایش داد و به تهیه 
سوخت و مواد لازم برای ساخت بمب هسته ای نزدیک می شود. مسئله موشک ها 
هم هست. این ها می تواند خیلی دشوار باشند، ما به تنهایی نمی توانیم این 

مشکلات را حل کنیم.«
بایدن در حالی از دشوار بودن حل مسائل میان آمریکا و ایران سخن گفته و 
از در میان بودن موضوع موشکی می گوید که در چند هفته اخیر دیگر اعضای 

برجام نیز سخنان مشابهی را البته با صراحت بیشتری بیان کرده بودند. هایکو 
ماس، وزیر خارجه آلمان در سخنانی در گفتگو با اشپیگل می گوید بازگشت به 
شکل کنونی برجام کافی نیست و باید مسائل دیگر از جمله برنامه موشک های 
بالستیک ایران را هم در یک توافق جدید گنجاند. وی در این باره گفت: »ما به 
چیزی فراتر از توافق هسته ای کنونی نیاز داریم، چیزی که به نفع ما هم باشد.« 
چین نیز مواضع مشابهی اتخاذ کرد و اعلام کرد که برجام همه دغدغه های 
امنیتی را حل نمی کند. سخنگوی وزارت امور خارجه چین در موضعی مشترک 
با وزیر امور خارجه آلمان، اعلام کرد که »برجام همه مسائل را حل نخواهد کرد 
و باید کانال مذاکره و مشورت چندجانبه در منطقه ایجاد شود.« هوا، چون 
اینگ، ضمن تاکید بر اهمیت حفظ برجام گفت: »در حال حاضر مساله ایران در 
شرایط پیچیده و حساسی قرار دارد و از همه اعضای برجام می خواهیم با توجه 
به وضعیت منطقه و با خویشتن داری براساس حفظ منابع مشترک و برجام تلاش 
کنند.« او همچنین به این نکته اشاره کرده که »برجام همه دغدغه های امنیتی 

منطقه« را حل نمی کند.
ناظران می گویند مواضع جدیدی که از سوی واشنگتن و شرکای اروپایی آن ها 
به همراه چین شنیده می شود این گزاره را تقویت می کند که بایدن به دنبال 
ادامه مسیر ترامپ در قبال ایران و استفاده از تحریم های موجود به عنوان اهرمی 
برای کشاندن ایران پای میز مذاکرات جدید است. مذاکرات و توافق جدیدی که 

مسائل موشکی ایران و مساله امنیت منطقه خاورمیانه را نیز شامل می شود.
در همین حال، روز گذشته دوشنبه روزنامه اسرائیل هیوم نوشت که مشاوران 
نامزد دموکرات انتخابات آمریکا در حال ترغیب وی هستند تا با حفظ مؤلفه های 
سیاست فشار حداکثری ترامپ علیه ایران، از آن به عنوان اهرم فشار برای متقاعد 
کردن تهران به تغییر برجام استفاده کند. این نشریه مدعی شد به اطلاعات 
جدیدی دست یافته که نشان می دهد چند تن از مشاوران نامزد دموکرات که در 
آستانه ورود به کاخ سفید قرار دارد، تلاش می کنند تا وی را برای اتخاذ رویکردی 
در قبال ایران متقاعد کنند که برخی از مولفه های سیاست فشار حداکثری دولت 

ترامپ در آن حفظ شود.
به نوشته این رسانه صهیونیستی، در بین برخی از مشاوران بایدن این دیدگاه 

وجود دارد که اتخاذ لحن آشتی جویانه در مقابل ایران نتیجه معکوس خواهد 
داشت. بنا بر این گزارش، برخی از مشاوران حلقه بایدن معتقدند، از بین بردن 
آنچه دستاورد های دولت در حال خروج از کاخ سفید در قبال ایران خوانده شده، 
با بازگشت سریع بایدن به برجام و مفاد توافق سال ۲۰۱۵ اشتباه است؛ در 
عوض، آن ها خواستار استفاده از تحریم های سخت آمریکا که در دولت ترامپ 
علیه ایران در چند سال گذشته اعمال شد، به عنوان اهرم فشار هستند تا به 
این شکل ایران مجبور به موافقت با اصلاح توافق هسته ای شود؛ یعنی همان 
رویکردی که ترامپ در سال های گذشته اتخاذ کرد تا ایران را بار دیگر به میز 
مذاکره بکشاند و با آوردن بحث برنامه موشکی ایران و حضور منطقه ای آن در 
"برجام جدید"، به زعم آن ها توافق بهتری رقم بخورد. به نوشته این نشریه، برخی 
از اعضای تیم انتقالی بایدن در واکنش به مخالفت »بنیامین نتانیاهو« با بازگشت 
آمریکا به برجام، مایلند با رژیم صهیونیستی درباره لزوم ایجاد برخی تغییرات در 
توافق ایران گفتگو کنند، اما معتقدند این مذاکرات باید پشت در های بسته برگزار 
شود. این منابع گفته اند که تاکنون از اظهارنظر درباره مواضع رژیم صهیونیستی 

در این خصوص خودادری کرده اند.
از سوی دیگر، رایزنی ها میان دولت آمریکا با تیم انتقال قدرت جو بایدن در 
جریان است و برجام یکی از مسائل مورد بحث در این روند به شمار می رود. رفع 
تحریم های آمریکا علیه ایران و بازگشت به برجام یکی از موارد مهم طرح شده 
در این جلسات بوده. الیوت آبرامز، نماینده ویژه دولت آمریکا در مصاحبه ای با 
روزنامه صهیونیستی »تایمز اسرائیل« گفت: »سعی می کنیم مجابشان کنیم که 
الان سال ۲۰۱۵ نیست. نزدیک سال ۲۰۲۱ قرار داریم و خیلی چیز ها عوض 
شده اند، بنابراین، فرمول هایی که شما فکر می کردید برای مذاکرات اولیه برجام 
خوب بودند الان چندان خوب نیستند.« وی در بخش دیگری از این مصاحبه 
خاطرنشان کرد که فکر نمی کند دولت بایدن تمامی تحریم های وضع شده از 
سوی ترامپ علیه ایران را رفع کند. وی گفت: »]برداشتن تحریم ها[مثل زدن 
یک کلید برق نیست که یک گزینه عدم تحریم و دیگری اعمال تحریم باشد. فکر 
می کنم مذاکره در این خصوص، مذاکره ای پیچیده بین آمریکا و ایران خواهد بود 

و فکر نمی کنم همه تحریم ها رفع شوند.«
ریاست  انتخابات  در  بایدن  پیروزی  از  پس  ساعات  نخستین  از  اما  تهران، 
جمهوری آمریکا، مسیر بازگشت واشنگتن به برجام را ساده توصیف کرده و ضمن 
رد هرگونه مذاکره بر سر مسائل دیگر، اعلام کرده که بازگشت به برجام از سوی 
آمریکا باید بدون پیش شرط باشد. روحانی در این باره هفته گذشته گفت: هر 
زمان ۱+۵ یا ۱+۴ به همه تعهداتش عمل کرد، ما هم به تمام تعهدات خود عمل 
خواهیم کرد. برگشتن به تعهدات مان زمان نمی برد، بلکه به اراده است. چگونه 
برجام پایش لنگ شد. آن فرد کم سواد تاجر مسلک کاغذی را خط خطی کرد 
و گفت از برجام خارج شویم. نفر بعد کاغذ را بردارد و آن را امضا کند. برگشتن 
به برجام و انجام به تعهدات نیاز به زمان و مذاکره ندارد. هر دو برگردیم. هر دو 
یعنی ۱+۴ به تعهداتش عمل کند. نیاز به آمریکا نیست. آمریکا هم برگردد ما هم 
برمی گردیم. رئیس جمهور همچنین در نشست خبری روز گذشته خود گفت: 
هیچ بحث و بررسی و مذاکره مجدد درباره برجام وجود ندارد و مسائل دیگری 
مانند مسایل منطقه ای و موشکی هیچ ربطی به برنامه هسته ای ندارد و همه اینها 
را قبلًا بحث کرده بودند در زمان برجام و ماه ها می خواستند این موارد را هم وارد 
مذاکره کنند که ما رد کردیم و حالا چون ترامپ از این موارد خبر نداشت این 

حرفها را می زد. بنابراین امکان چنین چیزی وجود ندارد.
تهران در شرایطی در انتظار بازگشت آمریکا به برجام است که بایدن احیای 
توافق هسته ای را دشوار توصیف می کند. اما آیا واقعا بازگشت به برجام امری 
دشوار است؟ برخی ناظران می گویند رئیس جمهور جدید آمریکا نیز احتمالا به 
دنبال ادامه سیاست های دونالد ترامپ در قبال ایران، اما با لحنی متفاوت است 
و بایدن نیز به دنبال طرح مسائل منطقه ای و موشکی در برجام جدید با ایران 

است.

تداوم فشار حداکثری با لحنی متفاوت،

بایدن راه ترامپ را در قبال ایران دنبال می کند؟ 
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چهار شنبه -بیست وششم آذر 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5177

نهج البلاغة : الحکمة ۲۰۵

معاون درمان تامین اجتماعی گفت::حضور در استان ها واستفاده از خرد جمعی 
به ویژه حضور میدانی ومشاهده مسائل ومشکلات از نزدیک ،تصمیم گیری را واقع 
بینانه تر می نماید تا بتوانیم با توجه به اگاهی به دست آماده از وضعیت موجود 
استان ها ، توزیع امکانات وتجهیزات ودسترسی بیمه شدگان را  با اولویت بندی 

وعادلانه تر ترسیم نماییم.
دکتر امیر عباس منوچهری در بازدید از مراکز درمانی تامین اجتماعی استان قم 
با اشاره به محرومیت استان قم از نظرامکانات و تجهیزات درمانی برای بیمه شدگان  
با توجه به پایین بودن تعداد تخت ها و سرانه درمان  بیمه شدگان قم نسبت به 
سایر کشور اظهار داشت:افزایش ۵ تخت بستری بخش های ویژه ،تاسیس انبار 
دارویی و برخی از تجهیزات پزشکی در استان قم ضروری است و پیگیری لازم در 
این زمینه انجام خواهد شد.  وی در ادامه به اجرای طرح نسخه الکترونیک در 
کشور گفت:اجرای طرح نسخه الکترونیک به طور مستمر در حال پیگیری است 
و امیدواریم در آینده نزدیک با صرفه جویی های حاصل از این طرح در حوزه درمان 

،شاهد پوشش تعهدات بیشتری برای درمان بیمه شدگان تامین اجتماعی باشیم.
6۰ درصد جمعیت استان قم تحت پوشش تامین اجتماعی

از ۷۸۰  بازدید گفت:بیش  نیز دراین  تامین اجتماعی استان قم  مدیر درمان 

هزار بیمه شده تحت پوشش تامین اجتماعی یعنی ۶۰ درصد جمعیت استان  از 
طریق چهار مرکز درمانی تامین اجتماعی و ۶۹۷ مرکز تشخیصی و درمانی مستقل 

خدمات مورد نیاز خود را دریافت می نمایند.
دکتر داود علیمحمدی اظهارداشت :در شش ماهه نخست امسال با توجه به 
شرایط کرونایی،بیش از ۸۵۲ هزار بار بیمه شدگان به شکل سرپایی و ۴ هزار و۲۰۰ 

بیمار به روش بستری به مراکز درمانی تامین اجتماعی قم مراجعه نموده اند .
وی در ادامه اظهار داشت:بیمه شدگان در شش ماهه نخست امسال بیش از دو 
میلیون و ۶۸۰ هزار بار به مراکز طرف قراردادبه شکل  سرپایی و بیش از ۲۵ هزار 
بیمار به مراکز بستری طرف قرارداد برای دریافت خدمت  مراجعه نموده اند که با 

رشد ۵ درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته مواجه بوده است.
مدیر درمان استان قم با اشاره به اینکه بیمارستان تامین اجتماعی قم به عنوان 
مرکز ریفرال بیماران کرونایی در حال خدمت به بیمه شدگان می باشد خاطر نشان 
کرد : بیش از ۹۰ نفر از پرسنل ما از زمان شیوع ویروس کرونا به این بیماری مبتلا 
شدند، لذا تلاش کرده ایم با تمام امکانات و نیروی انسانی برای سلامت بیماران از 
هیچ کوششی دریغ ننماییم و به این خدمت مقدس برای نجات جان بیماران افتخار 

می کنیم.

معاون درمان تامین اجتماعی تاکید کرد

ضرورتافزایشامکاناتوتجهیزاتدرمانیاستانقم

:طرح  گفت  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
عملیات زمستانی شهرداری قم به منظور آمادگی های 

لازم برای فصل زمستان آغاز شد.
زمستانی  طرح  درآغاز  دیروز  صبح  سامع  امیر 
اظهارداشت:  خبرنگاران  با  گفتگو  در  قم  شهرداری 
۳۵۰ دستگاه تجهیزات موتوری و مکانیزه و ۳ هزار 
نفر نیروی شهرداری قم برای خدمت رسانی در فصل 

زمستان آمادگی دارند.

وی ما با اشاره به اضافه شدن ۱۲ ماشین وتجهیز 
زمستان  طرح  برای  قم  شهرداری  به  موتوری  جدید 
امسال گفت: برای خرید این تجهیزات ۱۲ میلیارد 

تومان هزینه شده است.
گفت: ۳۵۰  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
دستگاه تجهیزات موتوری و مکانیزه و ۳ هزار نفر نیرو 

برای خدمت رسانی در فصل زمستان آمادگی دارند.
وی به برنامه ریزی برای جمع آوری و دفع آب های 

سطحی در زمان بارندگی خبر داد و از تعریف ۲۰۰ 
طرح شهری در مناطق ۸ گانه با پیشرفت کاری ۷۰ 
باعث  که  نقاطی  به  اشاره  با  داد. سامع  درصد خبر 
گفت:  می شوند  شهری  مناطق  به  سیلاب  ورود 
پردیسان  بالادست  در  شده  انجام  پیگیری های  با 
بالادست جمکران، بالادست اراک وجعفریه اقداماتی 
با هدف مدیریت بارش های لحظه ای و جلوگیری از 

سیلاب انجام شده است.

معاون خدمات شهری شهرداری قم خبرداد

آمادگی3هزارنیرویشهرداریبرایزمستان

طرح:محمدعلی رجبی

نقیغیرمعمولیدرپایتخت۷!!!

محسن تنابنده: »پایتخت۷« امسال ساخته نخواهد شد
محسن تنابنده با انتشار متنی ضمن واکنش به مطالب تعدادی از رسانه های در روزهای اخیر اعلام 
کرد »پایتخت۷« امسال ساخته نخواهد شد. تنابنده نوشت:لطفا دست از تخریب و عقیم سازي بردارید.

پایتخت به عشق مردم ساخته و به خواست مردم ادامه پیدا کرده است و در حد سوادمان ایینه اي بوده 
در برابرجامعه با تمام کاستي هایش که به آن واقفم ،تلاش شما هم همه این بوده که با مسموم کردن فضا 
ومعنا سازیهاي بیهوده و استخراج مفاهیم عجیب غریب از پایتخت دستاویز و ملعبه اي بسازید براي انتقام 
گیري هاتون از جناح مخالف یا ابراز وجود آنهم با نسبت دادن نظراتتان به مردم که هیچگاه هم راي با شما 
نبوده ..بگذریمهموطنان عزیزم امسال هم علارغم فرصت بسیار کوتاه تا نوروز و به رغم همکاریهاي سازمان 
و توافقات صورت گرفته تلاش کردیم مقدمات پایتختي جدیدو در خور شان شما بسازیم که شرایط مهیا نشد 
،یعني من توانشو نداشتم و از همین جا از محضر همتون عذر خواهي میکنم تا فرصتي دیگر و فضایي پالوده 
تر .با احترام و تشکر از همه جراید ورسانه هاي خبري مخالف و موافق و منتقدیني که دغدغه کمال و رشد و 

پیشرفت آثار را دارندکوچك همه شما مردم شریف محسن تنابنده«

افزایش اقساط طرح ملی مسکن صحت ندارد 
وزیر راه و شهرسازی گفت: برآورد اولیه ای که برای پروژه های طرح ملی مسکن اعلام شد همچنان ملاک و 
معیار پرداختی های مشمولان این طرح است.محمد اسلامی در حاشیه جلسه کمیسیون عمران مجلس در 
جمع خبرنگاران افزود: هنوز قیمتی برای پروژه های طرح اقدام ملی مسکن اعلام نکرده ایم و تنها برآوردی 
اعلام شده که در حال حاضر متاثر از شرایط بازار که قیمت ها با حباب مواجهند، نمی توان به صورت هیجانی 
تغییری را برای این برآورد در نظر گرفت.وی گفت: البته مشمولان این طرح باید در پرداختی هایشان تسریع 
کنند چرا که هنوز حدود ۱۰۰ هزار نفر هستند که تنها تا پایان آذرماه فرصت دارند که افتتاح حساب کرده و 
قسط اول خود را واریز کنند تا پروژه هایشان فعال شود. وزیر راه و شهرسازی افزود: کسانی که پروژه هایشان 
زودتر فعال شده هم باید قسط دوم را پرداخت کنند که این موضوع برای برخی این تلقی را ایجاد کرده که 
مبلغی اضافه بر مبلغ قبلی از آن ها درخواست می شود در حالی که ۴۰ میلیون تومان دریافت شده از آن ها 
قسط اول طرح بود و ۴۰ میلیون تومانی که در حال حاضر از آن ها تقاضا شده قسط دوم است و سازنده 
هم آورده خود را به موقع وارد مدار پروژه کرده و امیدواریم پروژه ها در زمانبندی از قبل پیش بینی شده، به 

مشمولان تحویل شود.

دستگیری بزرگ ترین واردکننده نهاده های دامی مازندران
رئیس کل دادگستری مازندران از بازداشت یکی از بزرگ ترین واردکنندگان متخلف نهاده های دامی در استان 
مازندران خبر داد.حجت الاسلام صادق اکبری اظهار داشت: فردی که با تخصیص ارز دولتی مبادرت به 
واردات نهاده های دامی و فروش آزاد و غیردولتی آن در بازار می کرد به اتهام اخلال در نظام اقتصادی با دستور 
قضایی توسط سربازان گمنام امام زمان)عج( دستگیر شد.وی افزود: پس از اقدامات گسترده اطلاعاتی 
و رصد جرائم سازمان یافته اقتصادی بلافاصله دستورات قضایی لازم صادر و شخص متهم قبل از متواری 
شدن توسط ضابطین قضایی دستگیر و با صدور قرار بازداشت موقت روانه زندان شد. طبق کارشناسی های 

انجام گرفته میزان تخلفات مالی بیش از ۱۳۰ میلیارد ریال برآورد شده است.

وزیر بهداشت: مقاومتم در برابر واردات دارو ترکش داشت 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی کشور یکی از دغدغه های وزارت بهداشت را تولید دارو های نیاز مردم 
در داخل دانست و گفت: شرکت های دانش بنیان و تولیدکننده های داخلی کمک های قابل توجهی در این 
زمینه کردند که یکی از آن ها همین راه اندازی خط تولید داروی رمدسیویر در ساوه است.نمکی بیان کرد: 
اولین وزیری هستم که از واردات دارو هایی که در داخل تولید می شود جلوگیری کردم که البته این مقاومت 
ترکش هایی هم داشت؛ اما تجهیزات پزشکی و دارو هایی که در داخل تولید شوند و رضایت مردم را در پی 

داشته باشد هرگز اجازه واردات نخواهیم داد.

تجلیل شهردار تهران از فرزند تاکسیران برنامه دستپخت 
پیروز حناچی شهردار تهران با »الینا سعیدان« دختری که در برنامه دستپخت، مجری درباره شغل پدر او که 
تاکسیران بود اظهارنظر کرده بود، دیدار و از پدر او قدردانی کرد. شهردار تهران از این دختر به عنوان نماینده 
تمامی فرزندان تاکسیرانان تهرانی دلجویی کرد. در این مراسم همچنین از دوچرخه سوارانی که به مناسبت 

اربعین معادل مسافت تهران تا کربلا را رکاب زده بودند هم قدردانی شد.

شرایط حذف نام همسر سابق از شناسنامه زن مطلقه
سخنگوی سازمان ثبت احوال در یک گفتگوی تلویزیونی شرایط حذف طلاق قبلی از شناسنامه را توضیح 
داد.سیف الله ابوترابی در این باره توضیح داد: در ماده ۳۲ قانون ثبت احوال آمده است اگر خانمی که از 
همسرش جدا شده باشد، در هنگام طلاق بائن غیرمدخوله یعنی دوشیزه باشد، نام همسرش را از شناسنامه 

حذف می کنیم. در غیر این صورت با ازدواج مجدد، واقعه طلاق قبلی حذف می شود.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

توقیف3دستگاهخودروقاچاقبر
فرمانده انتظامی استان از کشف محموله یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون ریالی قاچاق در پی توقیف ۳ دستگاه 

خودرو قاچاق بر در قم خبر داد. 
سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت: مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان با اجرای طرحی 
حین کنترل تردد خودروهای عبوری، در محور "قم-تهران"، ۳ دستگاه خودرو پژو ۴۰۵ قاچاق بر را شناسایی 
و توقیف کردند. وی گفت: در بازرسی از خودروهای مذکور، ۵ هزار و ۹۰ عدد انواع باطری تلفن همراه، 
لوازم کوه نوردی و ۴۴۰ کیلوگرم بادام پوست نازک قاچاق کشف و راننده خودروها دستگیر شدند. فرمانده 
انتظامی استان قم تصریح کرد: کارشناسان مربوطه ارزش کالاهای کشف شده قاچاق را در مجموع یک 
میلیارد و ۸۰۰ میلیون ریال اعلام کردند. سردار میرفیضی گفت: در نهایت متهمان به همراه پرونده تشکیل 

شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند. 
 

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم اعلام کرد

ترخیصفقط۱۷درصدازموتورسیکلتهایرسوبی
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم گفت: از ابتدای طرح ترخیص موتورسیکلت های رسوبی 

تاکنون فقط ۱۷درصد ترخیص شده اند. 
سرهنگ غلامرضا صدفی اظهارداشت: طرح تسهیل ترخیص موتورسیکلت های رسوبی از پارکینگ از 
۱۸ آبان ماه به مرحله اجرا در آمده و در استان قم، تاکنون ۱۷درصد از مالکان و متصرفان جهت ترخیص 
موتورسیکلت شان مراجعه کرده اند. وی تاکید کرد: مالکان و متصرفان باقی مانده هر چه سریعتر از این 
فرصت استثنائی استفاده کرده و نسبت به ترخیص موتورسیکلت توقیفی خود اقدام کنند. سرهنگ صدفی 
گفت: شرایط ویژه برای رانندگان فاقد گواهینامه، بیمه نامه و تخفیف در هزینه های پارکینگ و خلافی از 
جمله تسهیلات این طرح است. رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم تصریح کرد: درخواست ما 
از موتورسواران این است که در ازای این مساعدت و همراهی، قوانین و مقررات را رعایت کرده تا از توقیف 

مجدد وسایل نقلیه شان جلوگیری شود. 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم اعلام کرد

جریمه۶.۵میلیاردریالیبرایقاچاقچیلوازمخانگی
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم از جریمه ۶.۵ میلیارد ریالی "قاچاقچی لوازم خانگی" خبر داد. 

مهدی ریاضی اظهار کرد: مامورین کاشف در حین کنترل خودروهای عبوری از یک دستگاه خودروی 
کامیون محموله لوازم خانگی را کشف و گزارشی به تعزیرات حکومتی ارسال کردند.

وی افزود: شعبه ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم، پس از احضار متهم و 
استماع اظهارات و با توجه به مدارک موجود در پرونده، تخلف را محرز اعلام و متهم را به پرداخت ۶ میلیارد و 

۵۷۵ میلیون ریال جزای نقدی محکوم و حکم به ضبط محموله مکشوفه صادر کرد.
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم تصریح کرد: بر اساس قانون تمامی کالاهای مکشوفه توسط مرجع 

کاشف، تحویل اداره جمع آوری و فروش اموال تملیکی شد.

 رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم :

واژگونیکامیوندرقمدوفوتیبجاگذاشت
رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: صبح دیروز واژگونی کامیون در این استان 
موجب فوت دو تن شد.  محمد شهیدی، بیان کرد: این حادثه در ساعت ۵:۳۲ دیروز و در جاده قدیم تهران 
به قم و چهل کیلومتر مانده به قم رخ داده است. وی افزود: بلافاصله یک دستگاه آمبولانس اورژانس به 
محل حادثه اعزام و پس از بررسی کارشناسان فوریتهای پزشکی مشخص شد متاسفانه دو آقا حدودا ۴۰ 
ساله در دم جان باختند. اورژانس ۱۱۵ استان قم دارای۲۲ پایگاه شهری، ۱۸ پایگاه جاده ای، یک پایگاه 
هوایی، ۶۱ دستگاه آمبولانس، ۱۰ دستگاه موتورلانس، یک دستگاه اتوبوس آمبولانس و یک فروند بالگرد 

با ۲۷۰ نیروی انسانی است.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم تاکید کرد

ضرورترعایتنکاتایمنیبهمنظور
جلوگیریازگازگرفتگی

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم بر اهمیت 
رعایت نکات ایمنی به منظور جلوگیری از گازگرفتگی در فصل سرما تأکید 
کرد. عباس جعفری با اشاره به مخاطرات گاز منواکسید کربن در فصل سرما، 
اظهار داشت: در فصل سرما سال جاری هم مانند سالهای گذشته لازم است 
شهروندان محترم نکاتی ایمنی لازم را به منظور جلوگیری از هرگونه گازگرفتگی 
انجام دهند. مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با 
اشاره به برخی نکات ایمنی ضروری، افزود: در فصل سرما درصورتی که از 
بخاری های گازسوز به منظور گرمایش محیط استفاده می شود بهتر است 
مختصری تهویه از طریق در یا پنجره در فضا ایجادشده و از درزبندی و بستن 
کامل منافذ خودداری شود. جعفری افزود: شهروندان محترم از قرار دادن 
لوله خروجی به داخل ظروف آب به صورت جدی خودداری کنند چراکه 
باعث تصفیه گازهای سمی نمی شود و در واقع گاز سمی منواکسید کربن 
هرگز جذب آب نمی شود. وی با تأکید بر ضرورت بررسی اتصالات دودکش 
و جلوگیری از هرگونه نشت گاز، تصریح کرد: دودکش و اتصالات آن باید از 
جنس مقاوم و بدون هیچ گونه منفذ یا نشتی در تمام قسمت های آن باشد 
و لازم است که شهروندان از به کارگیری لوله های آکاردئونی و آلومینیومی که 
برای هود طراحی شده در بخاری پرهیز کنند. مدیرعامل سازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شهرداری قم با اشاره به برخی خطرهای دیگر برای نشست 
گاز منواکسید کربن نیز افزود: روشن ماندن طولانی آبگرمکن های گازی در 
فضای بسته خطرناک است چراکه جریان هوا وجود نداشته و به علت کاهش 
مقدار اکسیژن احتمال خفگی وجود دارد. جعفری تصریح کرد: دودکش 
نباید با شیب منفی نصب شود چراکه دودکش با شیب منفی باعث عدم تخلیه 
گاز منواکسید کربن و محصولات دیگر حریق می شود و از طرفی هم استفاده 
از تعداد زیاد زانویی غیرضروری باعث عدم خروج گاز منواکسید از داخل لوله 
شده و خطرناک است. به گفته وی تمام قسمت های دودکش که خارج از 
محیط قرار دارند باید مجهز به پوشش عایق مناسب باشند در غیر این صورت 
گازهای سمی داخل لوله تحت تأثیر سرمای بیرون سرد و سنگین تر شده و 
به محیط خانه  بر می گردد. مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری قم همچنین به علائم مسمومیت منواکسید کربن هم اشاره کرد 
و گفت: علائم اولیه مسمومیت با گاز منواکسید کربن خواب آلودگی شدید، 
دور  کبودی دست ها،  است،  قدرت عضلانی  کاهش  و  کسلی، خستگی 
لب ها، نوک انگشتان و زیر چشم ها از علائم پایانی مسمومیت با گاز منواکسید 
کربن به شمار می روند که درنهایت فرد دچار تنگی نفس شده و منجر به فوت 
می شود. جعفری به اقدامات محرک نشت گاز منواکسید کربن اشاره کرد و 
گفت: استفاده از کپسول سفری در فضای داخلی ساختمان، اتومبیل روشن 
در فضای پارکینگ و فاقد تهویه، نفوذ دود احتراق خودرو به فضای داخل 
مسکونی و استفاده از پیک نیک برای گرم کردن داخل اتومبیل از اقدامات 

خطرناکی است که می تواند موجب گازگرفتگی شود.
 

سرپرست منطقه هشت شهرداری قم خبرداد

بودجه3۰میلیاردریالیبرایرفع
آبگرفتگیدرپردیسان

سرپرست منطقه هشت شهرداری قم از بودجه ۳۰میلیارد ریالی این منطقه 
در سال های ۹۸ و ۹۹ برای رفع معضل آبگرفتگی در محلات مختلف پردیسان 
خبر داد. محمد رمضانی با اشاره به اهمیت رفع معضل آبگرفتگی در این 
منطقه، ابراز داشت: در این رابطه ۳۰میلیارد ریال بودجه در نظر گرفته شد 
که بیش از ۱۶میلیارد ریال از آن اجرایی شده است و ۱۴میلیارد ریال دیگر 
که مربوط به پروژه احداث کانال در بلوار دانشگاه است، اجرای آن در چند 
روز آینده آغاز می شود. سرپرست منطقه هشت شهرداری قم ضمن اشاره 
به اجرای انهار عرضی، جدول گذاری و حفر چاه در نقاط مختلفی که دچار 
آبگرفتگی بودند، اظهار داشت: این پروژه ها در محلات مسکن مهر،بلوار 
نقاط  دیگر  و  غدیر  بوستان  ابوطالب،  بلوار  منا،  شهدای  میدان  شهروند، 
پیش بینی شده در سطح منطقه اجرا شده است. رمضانی در ادامه اجرای 
پروژه احداث کانال لوله ای آب های سطحی در بلوار دانشگاه را مورد توجه 
قرار داد و بیان داشت: اجرای این پروژه که حد فاصل پل شهید حججی تا 
خیابان شهید مولوی را شامل می شود، با هدف جمع آوری آب های سطحی 
اینکه  بیان  با  بلوار دانشگاه پیش بینی شده است. وی  بالادست  محلات 
بودجه ای ۱۴میلیارد ریالی برای اجرای پروژه فوق الذکر در نظر گرفته شده، 
افزود: اجرای عملیات عمرانی پروژه در چند روز آینده آغاز می شود. سرپرست 
منطقه هشت شهرداری قم ضمن تاکید بر توجه ویژه مدیریت شهری برای 
رفع معضل آب های سطحی در راستای تسهیل در عبور و مرور شهروندان در 
فصول بارندگی، خاطرنشان کرد: پروژه های زیادی را در سنوات گذشته اجرا 
کرده ایم و چندین پروژه هم در این راستا پیش بینی شده است اما این به معنی 
رفع کامل معضل آبگرفتگی در منطقه نیست و با توجه به محدودیت های مالی 
و بودجه ای هر ساله چند پروژه را با در نظر گرفتن اولویت ها اجرا خواهیم کرد.

 
در جلسه هماهنگی شرایط بازگشایی روزبازارها درقم تاکید شد

استقرارکارشناسبهداشت
بهصورتدائمیدرروزبازارها

نمایندگان مرکز  با حضور  روزبازارها  بازگشایی  جلسه هماهنگی شرایط 
بهداشت استان قم و بخش خصوصی برگزار شد. به گزارش واحد روابط 
عمومی سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم، در جلسه ای با حضور اروجی مدیر بحران استان، مظفری از مرکز بهداشت 
استان، مهربان رئیس اداره تخلفات شهری، پیمانکاران برگزاری روز بازارها و 
بازگشایی روزبازارها در محل  با موضوع  همچنین نماینده دست فروشان 
سازمان برگزار گردید. در این جلسه مقرر شد در وضعیت قرمز کرونا، روز 
بازارها به صورت اتوماتیک تعطیل گردد و همکاری لازم از سوی پیمانکاران 
و نماینده دست فروشان صورت پذیرد.همچنین مقرر شد در صورت وجود 
وضعیت نارنجی، روبازارها با اجرای کامل تمهیدات و رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی برگزار گردد.مرکز بهداشت استان قم به استقرار یک نفر کارشناس به 
صورت دائمی در روزبازارها موظف گردید.همچنین بنا بر این شد که تعدادی 
از دست فروشان از سوی سازمان میادین به عنوان نماینده به مرکز بهداشت 

استان جهت آموزش های بهداشتی معرفی گردند.

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم:

تجدیدخطکشیبلوارآیتالله
بروجردیانجامشد

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: خط کشی بلوار 
آیت الله بروجردی که در طول زمان کمرنگ و نیاز به تجدید خط کشی داشت 

توسط سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم انجام شد.
قاسم طالبی با اعلام خبر تجدید خط کشی بلوار آیت الله بروجردی حد 
فاصل میدان مرجعیت تا پل تقاطع شهرک قدس، بیان داشت: این معبر 
با توجه به میزبانی حجم بالای تردد و اینکه از شریان های اصلی معابر شهر 
قم به حساب می آید از منظر ترافیکی مورد توجه بوده و نیازهای ترافیکی آن 

همچون تجدید خط کشی در دستور کار قرار گرفته است.

 استاندار قم با تاکید بر اهمیت توسعه نواحی صنعتی قم گفت: گسترش و 
توسعه نواحی صنعتی قم در کنار ۲ پتانسیل مهم این استان یعنی شهرک های 

صنعتی و منطقه ویژه اقتصادی می تواند توسعه متوازن را رقم بزند. 
بهرام سرمست روز سه شنبه در جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قم در تالار 
کرامت استانداری اظهار داشت: شهرک های صنعتی و منطقه ویژه اقتصادی 
سلفچگان برای قم پتانسیل بالایی به شمار می آیند. وی  همچنین با مثبت ارزیابی 
کردن عملکرد شهرک های صنعتی قم بیان داشت: شهرک های صنعتی قم به 
لحاظ زیرساخت های توسعه، جذب سرمایه گذار و حمایت و پشتیبانی صنعتی 
از بخش خصوصی کارنامه خوبی دارند. وی  فعالیت بیش از پیش منطقه ویژه 
اقتصادی را خواستار شد و افزود: منطقه ویژه نیز باید ظرفیت آن فعال تر شود و 
تحرک بیشتری داشته باشد. استاندار قم تصریح کرد: نواحی صنعتی در کنار 
شهرک های صنعتی و منطقه ویژه به عنوان دو ظرفیت مهم و پیشران برای استان، 
امکان توسعه متوازن را فراهم می کنند. قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، 

الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه )ع( - قنوات - و فناوری 
اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و 
طغرود است. منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان در ۵۰ کیلومتری قم در زمینی به 
مساحت ۲ هزار هکتار قرار دارد. استاندار قم در بخش دیگری از سخنان خود با 
بیان اینکه هر کدام از بخش های پنج گانه استان به لحاظ برند سازی و هویت 
بخشی قابلیت توسعه دارند انجام کارهای مطالعاتی برای مشخص شدن این 
ظرفیت ها را ضروری خواند و یادآور شد: به عنوان نمونه در بخش خلجستان در 
رابطه با گردشگری و صنایع تبدیلی می توانیم زمینه های توسعه داشته باشیم که 
باید از بالقوه به بالفعل تبدیل شود. سرمست بیان کرد: یکی از معضل های موجود 
در این بخش مهاجرت ساکنان به شهر است که باید با استفاده از ظرفیت هایی 

مانند گردشگری این مهاجرت را معکوس کنیم.
تسهیلات ویژه برای تکمیل طرح هایی با ۳۰ پیشرفت 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم نیز دراین جلسه از اعطای 
تسهیلات برای تکمیل واحد های صنعتی با ۳۰ درصد پیشرفت فیزیکی در مناطق 
محروم و کم برخوردار خبر داد. محمود سیجانی افزود: صاحبان واحد های صنعتی 
در شهرک صنعتی شکوهیه و محمود آباد میتوانند در مصوبه جدید از تسهیلات 

تبصره ۱۸ برای تکمیل واحد های صنعتی خود استفاده کنند.
سیجانی افزود: بر اساس مصوبه جدید ستاد تسهیل فعالان اقتصادی که به دلیل 
چک برگشتی امکان استفاده از کارت بازرگانی ندارند هم بر اساس مصوبه جدید 

کارت بازرگانی آنان بهمدت یک سال دیگر تمدید می شود.
وی همچنین از تصویب اعطای تسهیلات ۱۶۰ میلیارد تومانی به ۴۶ واحد 

صنعتی، کشاورزی و گردشگری استان ازمحل تبصره ۱۸ خبر داد.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان با اشاهر به اختصاص ۱۰۵ هکتار 
زمین با هدف توسعه متوازن و یکسان در تمام مناطق استان گفت: ۴۴ هکتارز 
زمین در ناحیه صنعتی سیرو با اولویت صنایع غذایی، ۵۸ هکتار در شهرک صنعتی 

ثامن، و ۵ و نیم هکتار زمین به خرفه فنر سازی در روستای بیدهند خبر داد.

استاندار قم مطرح کرد:
تحقق توسعه متوازن با گسترش نواحی صنعتی

شهردار قم با اشاره به پروژه های مهم شهری از افتتاح 
بلوار حضرت خدیجه)س( به عنوان رینگ دوم جمکران 

و در هفت کیلومتر در روزهای پیش رو خبر داد. 
دکترسید مرتضی سقائیان نژاد در گفت وگو زنده با 
قم،  پروژه های شهرداری  توضیح  در  دو سیما  شبکه 
اظهار داشت: اگر بخواهیم راجع جایگاه قم صحبت 
حضرت  مقدس  حرم  وجود  چیز  هر  از  قبل  کنیم، 
معصومه)س(، موجب کرامت قم شده است. وی به 
کرد  اشاره  نیز  جمکران  مقدس  مسجد  وجود  برکت 
همه  سرچشمه  که  چیزی  و  آینده پژوهشی  افزود:  و 
آمال و آرزوهای ما به آن وابسته است در قم وجود دارد 
کنار  در  است،  قم  شهر  بزرگ  ظرفیت های  از  یکی  و 
آن هم بیوت مراجع تقلید در قم وجود دارد که از این 
نظر هم چشم مردم به این شهر دوخته شده است. 
سقائیان نژاد با اشاره وجود حوزه علمیه جهان شیعه 
خارجی  دانشجوی  هزار   ۳۰ از  بیش  افزود:  قم،  در 
در قم حضور دارند که می تواند مباحث ما را با جهان 

اسلام ارتباط دهد، این ها ظرفیت هایی است که کم 
با  وی  است.  شهر  جهان  یک  قم  بنابراین  و  نیست 
اشاره به نام گذاری روز قم به عنوان روزی برای معرفی 
ظرفیت های برجسته این شهر، تأکید کرد: به مناسبت 
روز قم تلاش کردیم در ۱۰ روز ظرفیت های این شهر 
به ورود  با اشاره  به مردم معرفی کنیم. شهردار قم  را 
به  ربیع الاول  در ۲۳  معصومه)س(  حضرت  باکرامت 
قم، افزود: ایشان ۱۷ روز در قم استقرار داشتند و ما در 
این ۱۷ روز برنامه های خاصی داشتیم که از جمله آنها 
افتتاح پیاده راه انقلاب است. سقائیان نژاد با اشاره به 
قرار گرفتن مسجد چهارمردان به عنوان پایگاه انقلاب 
در این خیابان، افزود: این خیابان کلًا بازسازی شده و 
به پیاده راه تبدیل شده است و یادمان های ۱۲ شهید 
برجسته انقلاب اسلامی طراحی شده و در آن نصب 
می شود. وی به بوستان زین الدین به عنوان یکی دیگر از 
پروژه های روز قم نام برد و تأکید کرد: شهید زین الدین از 
سرداران باکفایت سپاه علی بن ابی طالب)ع( بودند که 

بوستانی به نام ایشان نزدیک به یک هکتار و در ۵ طبقه 
افتتاح شد. شهردار قم با اشاره به احداث بلوار حضرت 
خدیجه)س(، تصریح کرد: رینگ دوم جمکران در هفت 
کیلومتر به نام حضرت خدیجه نامگذاری شده و بسیار 
باشکوه است. سقائیان نژاد به باغ پرندگان نیز اشاره کرد 
و گفت: این باغ نزدیک به ۱۲ هکتار است و بیش از ۴ 
هزار پرنده مختلف در اینجا پیش بینی شده و یک پارک 
بسیار زیبا محسوب می شود. وی ادامه داد: هرسال 
برای ورود حضرت معصومه)س( به قم کاروانی با عنوان 
کاروان گل ترتیب داده می شد و امسال به خاطر رعایت 
چارچوب های بهداشتی به صورت خودرویی برگزار شد. 
شهردار قم با تأکید بر توسل به اهل بیت)س( تأکید 
کرد: قم حرم خاندان اهل بیت)س( است و حضرت 
جانب  از  که  هستند  ودیعه ای  معصومه)س(  فاطمه 
اهل بیت در قم گذاشته شده و آرزو می کنیم که بابرکت 
اهل بیت)ع( شر این ویروس منحوس از سر ملت ایران 

و دنیا کم بشود.

شهردار قم :
بلوارحضرتخدیجه)س(بهطولهفتکیلومترافتتاحمیشود


